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"Nihče ne ljubi svoje domovine, 
ker je velika, 
temveč ker je njegova." 

(ljudski pregovor) 2 5 . J U N I J -
25. junij - dan državnosti je največji slov
enski državni praznik. Istega dne, v spomin 
za osamosvojitvene dogodke izpred šestih 
let in z aktivnim sodelovanjem nekaterih 
Grosupeljčanov, praznuje svoj praznik 
tudi občina Grosuplje. 
To bi pomenilo, da se občina strinja z državno 
politiko in da gre za dobro medsebojno sode
lovanje. 
V praksi pa ni tako. Prevelika državna cen
tralizacija je v marsičem pretrgala medsebojne 
odnose in "skrb" za občinski prostor ter 
občane je s strani države največkrat povsem 
drugačna kot bi to želela občina. 
Poglejmo nekaj največjih problemov: 
1. Odškodnina za zaplenjeno premoženje po 

vojni 
Po Zakonu o izvajanju kazenskih sankcij 
je zavezanec za plačilo odškodnine občan
om občina. To je za današnjo občino ne
sprejemljivo visoko breme. Povojne 
zaplembe so se namreč vršile po takratnih 
državnih komunističnih zakonih, danes v 
demokraciji pa moramo dolgove za nazaj 
poravnavati občine in občani iz komunalnih 
prispevkov, kar je edini izvirni prihodek 
občine. 

2. Neizvajanje denacionalizacije 
Zakon o denacionalizaciji ima kar nekaj 
pomanjkljivosti. Glavni problem je izred
na zapletenost postopka vračanja naciona
liziranega premoženja. Luknje v zakonu so 
privedle do tega, da nihče več v državnih 
službah ne zna ali noče izpeljati postopka 
denacionalizacije. V Grosupljem se to 
izredno pozna na razvoju, saj je ni parcele, 
ki ne bi bila v petdesetih in šestdesetih letih 
od takrat agilnih javnih delavcev naciona
lizirana. Danes, če si občina, občani in 
predvsem obrtniki ter podjetniki še tako 
želijo investicij, gradenj in razvoja, to na 
zemljišču (večji del Grosuplja in okolice), 
kjer ni končana denacionalizacija ni mog
oče. 

3. Nepravična uporaba občinskega pre
moženja 103. člen Zakona o upravi omog
oča državnim službam, ki delujejo na ob
močju občine (upravna enota), da brez
plačno uporabljajo občinske poslovne pros

tore in opremo. Ker je občina Grosuplje 
objekt na Kolodvorski 2 adaptirala leta 
1993 za vrednost blizu 150 mio SIT iz 
svojih sredstev in ker je 52 % te vrednosti 
izplačala občinama Ivančna Gorica in Do-
brepolje ob razdelitvi premoženja, se nam 
zdi uzurpacija prostorov in opreme kratko-
malo "kraja v demokraciji". 

4. Republiški sklad kmetijskih zemljišč in 
gozdov 
Z zakonom o ustanovitvi republiškega skla
da kmetijskih zemljišč je bil na državo 
prenesen celoten fond občinskih kmetijskih 
zemljišč in gozdov. Prenesti smo morali vsa 
zemljišča, ki so po katastru kmetijska tudi, 
če so v naravi cesta, dvorišče, zelenica, ali 
druga javna uporaba. Prenesti smo morali 
tudi vsa kmetijska zemljišča, ki jih je obči
na kupila za potrebe zamenjav in zemljišča, 
ki so bila kupljena s sredstvi prispevka za 
spremembo namembnosti kmetijskih zem
ljišč od avtoceste. Po prenosu je z uredbo 
vlade republiškemu skladu prepovedano 
razpolaganje s temi zemljišči. Tako je obči
na ostala brez svojih zemljišč, pri iskanju 
lokacij za komunalno deponijo, pokopal
išča, gradnjo cest, šole, romska naselja, 
zadrževalnik, idr., nimamo nikakršne poga
jalske pozicije, ko zemljišča na novo ku
pujemo. Da pa gre mera čez rob, republiš
ki sklad ne dovoli preko teh parcel napel
jevati niti komunalne infrastrukture. 

5. Stavbna zemljišča 
Čeprav je Ustava leta 1991 ukinila druž
beno premoženje, še vedno veljavni Zakon 
o stavbnih zemljiščih družbeno premoženje 
strogo ščiti in prepoveduje lastninjenje ter 
s tem vzpostavitev odgovornosti. Tako tudi 
v Grosupljem nobeno "družbeno" stavbno 
zemljišče zemljiško knjižno nima lastnika, 
s tem pa seveda tudi ne opredeljene last
nine, odgovornosti in upravljanja stavb na 
njih. Nedoločene so funkcionalne površ
ine, nepostavljene meje med stavbnim zem
ljiščem in javno površino, neurejena etažna 
lastnina v blokih. To povzroča spore in 
premoŽenjsko-pravni nered. Da ne govorim 
celo o novokupljenih stavbnih zemljiščih 
in zemljiščih, ki jih je občina Grosuplje 

Da bi vedno, 
še prav posebno pa ob 

Dnevu državnosti in 
prazniku Občine Grosuplje 
razmišljali o velikih rečeh, 

uživali pa v 
drobnih zadovoljstvih 

vam želi 
Občina Grosuplje 
župan Rudolf Rome 
Uredništvo " Grosupeljskih 
odmevov" 

dobila po delitvi premoženja - ne moremo 
in ne smemo vknjižiti lastninske pravice in 
s tem ravnati s premoženjem kot dober gos
podar ali vzpostaviti hipotekami fond. 

Te in še mnoge konflikte imamo med občino 
in državo. Tako, da bomo kar težko zadovolj
ni na isti dan praznovali državni in občinski 
praznik. 
Pa vendar, Slovenci smo po številu tako maj
hen narod, da se ne smemo razdvajati, prob
leme moramo reševati skupaj, strpno in poš
teno. Tudi nova slovenska država bo slejko-
prej spoznala, da brez zadovoljnih občin in 
občanov ne bo cenjena. Drage občanke in 
občani, vam pa čestitam za dvojno praznovan
je. Počastimo Dan državnosti in praznik 
občine Grosuplje vsaj tako kot pred kratkim 
Dan OF na državni ravni. 

ŽUPAN 
Rudolf Rome 

Prireditev oh našem prazniku ho tudi na 
Magdulenski gori. 



* * * OBČINA S V O J I M OBČANOM * * * 
v v v 

VABILO OB OBČINSKEM IN D R Ž A V N E M PRAZNIKU 
DNE 2 5 . 6 . 1 9 9 7 

PROGRAM PRIREDITEV DNE 24. 6. 1997 
- v vrtcu VVZ K E K E C , Trubarjeva 15 ob 16.30 uri 

OBISK SVETNIKOV V V R T C U ogled obnovljenih prostorov 
in kratek kulturni program 

- v Družbenem domu, Taborska 3 ob 18.00 uri 
SLAVNOSTNA SEJA OBČINSKEGA SVETA OBČINE 
GROSUPLJE kratek kulturni program v počastitev dneva 
državnosti in občinskega praznika. Slavnostna govornika bo
sta predsednica Občinskega sveta občine Grosuplje Angelca 
Likovič in podžupan občine Grosuplje dr. Peter llostnik. 
Na svečanosti bodo podeljena občinska priznanja za leto 1997. 

- na Magdalenski gori (pri cerkvi) ob 20.30 uri - glasbeno - gledališka 
predstava (Ptica v zenici sonca) po končani predstavi kresovanje. 

OBČINA GROSUPLJE 
Zupan Rudolf Rome 

Naj svobodo ljudi, naj čast, poštenje, naj radostne 
pravice žuborenje privablja iz 
temin pojoča dlan: 

kar je velikega, rodi trpljenje, zbežite sence, vzidi 
čisti dan! 

( C Vipotnik: Pesem svitanice) 

PODELITEV NAGRAD IN PRIZNANJ OBČINE 

GROSUPUE ZA LETO 1997 
Nagrade in priznanja občine Grosuplje za leto 1997 bodo podeljene na 
slavnostni seji Občinskega sveta Občine Grosuplje, ki bo dne 24.06.1997 
ob 1 S.00 uri v Družbenem domu, Taborska 3, Grosuplje. 
Dobitniki nagrad in priznanj v letu 1997 so: 
OLGA GRUDEN iz Velike Račne- nagrada z zlatim znakom Občine 
Grosuplje 

za dosežene posebne uspehe na kulturnem in družbenem področju 
GUMA, d.d. Grosuplje - nagrada z zlatim znakom Občine Grosu
plje 

za dosežene posebne uspehe na področju gospodarskega razvoja 
Prostovoljno GASILSKO DRUŠTVO GROSUPLJE - priznanje z 
zlatim znakom Občine Grosuplje 

za dosedanje nesebično delo in pomoč pri zaščiti in reševanju ljudi in 
premoženja 

Vokalna skupina PINOGCIIIO - priznanje z zlatim znakom Občine 
Grosuplje 

za dosežene posebne uspehe na glasbenem področju 
ALOJZ KASTELIC iz Grosupljega - priznanje s srebrnim znakom 
Občine Grosuplje 

za dosežene posebne uspehe na področju delovanja prostovoljnega 
gasilstva 

Krajevna skupnost ŽALNA - priznanje s srebrnim znakom Občine 
Grosuplje 

za dosežene posebne uspehe trajnejšega pomena na področju delovan 
ja in razvoja krajevne skupnosti 

Čestitamo! 

"PTICA V ZENICI SONCA" 
NA MAGDALENSKI GORI 
Vsebinsko osnovo projekta pred
stavljajo izkopanine Magdalenske 
gore. Vizualni temelj so •like, ki 
ponazarjajo obredja, prikazujejo 
obleko, nakit in odlomke iz živ
ljenja nekaj stoletij pred našim 
štetjem. Seveda pa izkopanine 
Magdalenske gore ne ostajajo edi
ni vir. 
S soustvarjalci smo pregledali tudi 
drugo literaturo in slikovni mate
rial najznamenitejšili lialšlalskili 
(staroželeznodobnih) najdišč. Z 
drugimi besedami, estetska slika je 
jasna, domišljija pa nam je kila v 
pomoč pri vsebini, zgodili, saj ni
kjer ni popolnoma jasno zapisano, 
kakšen pogled na svet so imeli 
takratni daljni prednamci. Izveden
ci in zgodovinopisci, ki opisujejo 
takratni način življenja, lahko le 
ugibajo, ker planik virov iz teli ča
sov ni. Dukovni in filozofski vod
ja takratnih plemen je vse svoje 
znanje kot izbranec dobil od svoje
ga učitelja preko ustnega izročila, 
lako se je znanje lega priviligirane-
ga stanu zavilo v skrivnost, ki še 
danes ni razrešena. 
Z besedo pa zgodbo pripovedujejo 

srni iz zbirke nerazvitih ljudstev 

Sredi zemlje stojim. To je poezija, 
stara morda več kol deset tisoč let, 
umetniška beseda nekaterih preb
ivalcev Avstralije, Indijancev, Es
kimov, Oceancev, poezija danes 
"najrevnejših človeških skupin. 
Da bomo predstavo postavili v 
danes in tukaj, se dotaknili trenut
ka večnosti, pa bomo vključili še 
štiri pesmi Gregorja Strniše: Stvari 
V , Uroki, Gora, Roka V. 
Z obredi čaščenja prvinskih elemen
tov zemlja - voda - zrak - ogenj 
bomo poizkusili slikovna sporočila 
naših prednikov obuditi, se osvo
boditi današnjega materialnega sveta 
in prebudili v nas duhovna bilja. 
Pot do tega izvira je veliko lažja in 
popolnejša, ker so nam v pomoč 
posnetki izvirnih kosi umov, orožja 
in nakita. V veliko pomoč so nam 
arheologija, kostumografinja in ko
reograf. Nenavadni, divji videz in 
vsa "oprema" zagotavljajo posebno 
atmosfero in užitek za gledalce. 
Glasba je osnovna sestavina obred
nega vzdušja. Repetativni ritem ust-
varja vzdušje prvinskosti. Ves čas 
predstave bo izvajana v živo, tudi 
zaradi tega, ker je bila vseskozi os
novni element izražanja videnj dru-
idov. Strniševe pesmi pa bodo izva

jane ob spremljavi kljunaste flavte s 
skladbo AJDNA - glasbo o času, 
sodobnega skladatelja Lojzeta Len
iča. 
Ustvarjalci želimo, da bi predstava 
s svojo prvobitnostjo, nagonsko 
impulzivnost JO, živim ritmom in 
zamaknjenostjo pokazala, da ljudje 
ostajamo Ljudje z vsemi iskanji v 
nas samih. Raziskovanje, napredek, 
boj za višjo raven preživetja, večna 
vprašanja smrti, ljubezni, večnosti 
so nam zapisana v kri. Za razliko 
od ubijanja sočloveka, ki (po zadn
jih znanstvenih raziskovanjih) ni pr
irojeno. Ravno zato je človek v boju, 
preden je ubijal, poizkušal dobro iz
koristiti vse psihološke ukane, z 
namenom čimbolj prestrašiti nas
protnika, da bi la še pred bojem 
zbežal. In Kelti so bili prav v leni 
veliki moisi ri. 
Okvir naše zgodbe je klasičen. 
Starodavno pleme se je znašlo v 
nemilosti vseh bogov, na robu la
kote in preživetja. Zateče se k mis
lecema, filozofoma plemena - dru-
idoma. Njuno videnje pove, da se 
morala najboljša bojevnika pomer
iti za poglavarsko mesto. Zmago
valec - poglavar, ki je "ptica v ze
nici sonca - bo plemenu prinesel 
boljše čase. Preden dobi poglavar-
ska čelada s ptico novega lastni
ka, pa se morata oba bojevnika 

obredno preizkusiti z najmočnej
šimi silami - vodo, zrakom, zem
ljo in v ognju tudi med sabo. Zma
govalec, ki prijezdi k druidoma z 
glavo premaganca v roki, dobi 
poglavarsko čelado in novo živ
ljenje plemena se lahko začne. 
Človek v nenehnem gibanju pa 
ohranja svoje bistvo. Nanj v zad
njih letih nekoliko pozabljamo, ko 
se umikamo v svel velikih raču
nalnikov in nasičene informatike. 
Predstava naj hi pokazala, da mora 
človek ostati zvest samemu sebi, 
naravnim impulzom, č u t o m : 
Naravi sami torej. 
I fprizoritev bo na prostem na na
sipu OKOli cerkvice sv. Magda! ene, 
delček s Smiševo poezijo pa naj 
bi se odvijal v njej. Premierna 
predstava bo oh kresu, ki ima z 
najdaljšim dnem in najkrajšo noč
jo svoj poseben obredni pomen. 
Vsi, ki želite z nami odpotovali v 
svetlobo, ritem, drugačnost mis
l i , oblek in običajev vabljeni v 
magičnost Magdalenske gore. Na 
številko Z K O C. R O S U PLJE 061 
764 028 ali P a na A RS R A 
MOVŠ 061 125 33 66 lahko 
rezervirale vstopnico za predstave, 
ki se bodo ponavljale še v juniju 
in juliju. 

ni! 
Simona Zorc-Ramovi 



* * * OBČINA S V O J I M OBČANOM * * * 

PRORAČUN OBČINE G R O S U P L J E Z A L E T O 1997 
S P R E J E T Z Z A M U D O 

Po težavah, ki smo jih v občini Grosuplje imeli s sprejemanjem pro
računa 1996, so se letos težave še povečale. Lansko leto pri sprejema
nju proračuna niso hotele sodelovati opozicijske stranke (LDS, ZLSD, 
Z A in SOPS), letos pa se je za največjega nasprotnika pripravljenih 
proračunskih programov izkazalo pet od šestih svetnikov social
demokratske stranke. 
Na seji občinskega sveta 21. maja, je bil proračun z nekaj dopolnit
vami vendarle sprejel. 
Značilnosti letošnjega proračuna so: 
• povečanje stroškov, pa tudi prihodkov od razpolaganja z občinskim 

premoženjem (sprejeta delitev premožeja med občinami) 
• več prihodkov od nadomestila za uporabo stavbnih zemljišč 
• veliko povečanje odhodkov za izdelavo prostorskih aktov (po spre

jetju družbenega plana) 
•52 % odhodkov za obvezne tekoče naloge in 48 % za razvoj in in

vesticije (do sedaj je bilo sredstev za razvoj in investicije vedno več 
kot polovica) 

• zagotovljena sredstva za začetek gradnje nove šole in večnamenske 
telovadnice v Grosupljem 

• občutno povečanje sredstev za gradnjo cest in komunalne infrstruk-
ture na območju Krajevne skupnosti Grosuplje. 

PREGLEDNICA 1: Načrtovani proračunski prihodki za leto 1997 v 
primerjavi s planom in realizacijo leta 1996 
Vrsta prihodkov Plan Realizacija Plan 

1996 1996 1997 
(mio SIT) (mio SIT) (mio SIT) 

1. Prenesena sredstva i/, 
preteklega leta 165,7 165,6 159,4 

2. Dohodnina (30%) 381,1 468,0 491,0 
3. Davki, ki pripadajo 28,0 23,1 24,2 
občini 
4. Finančna izravnava 203,8 89,4 106,5 
države 
5. Občinski prisp.in dajatve 104,5 132,9 239,3* 
6. Aktivnosti občinske 66,5 52,6 56,0 
uprave 
7. Prihodki od občinskega 100,9 43,9 123,9** 
premoženja 
8. Prispevki ministrstev 55,0 7,0 32,3 
9. Prispevki krajevnih 23,4 6,6 7,7 
skupnosti 
10. Krediti 60,1 12,5 30,7 
SKUPAJ PRIHODKI 1.189,0 1.001,6 1.271,0 
Kot vidimo iz preglednice 1 so tudi letos planirani prihodki zaradi zahtev 
proračunskih porabnikov dokaj visoki. Realizacija plana bo tako kot 
lani težko izvedljiva. 
• povečani so občinski prispevki in dajatve (nadomestilo za uporabo 
stavbnih zemljišč za vse lastnike stavb v občini, prispevek za urejanje 
stavbnih zemljišč za investitorje, davek od premoženja za lastnike 
stanovanj, ki so večja od 160 m 2, ekološke takse od smeti za vse za
vezance 
** ker je sprejeta delitev premoženja na tri nove občine, je možno odpro-
dati ali dati v najem zemljišča, objekte, pisarniške prostore in stano
vanja. 

PREGLEDNICA 3: Prikaz števila prebivalcev, velikosti in planiranih 
Grosuplje in ostalim delom občine 

PREGLEDNICA 2 - Načrtovana proračunska poraba za leto 1997 -
ločeno za tekoče naloge in investicije 
Razvojno področje Tekoče naloge Investicije Skupaj 

(mio SIT) (mio SIT) (mio SIT) 
1. Funkcioniranje lokalne 

samouprave 121,3 5,4 126,7 
2. Odškodnine 91,8 - 91,8* 
3. Šolstvo 63,0 129,2 192,2 
4. Socialno skrbstvo 23,8 1,3 25,1 
5. Otroško varstvo 142,2 44,6 186,8 
6. Kultura 34,9 14,7 49,6 
7. Šport 13,5 - 13,5 
8. Zdravstvo 8,1 1,0 9,1 
9. Zaposlovanje 1,2 - 1,2 
10. Delo z mladimi 3,0 - 3,0 
11. Kmetijstvo 21,7 4,8 • 26,5 
12. Turizem 6,1 - 6,1 
13. Spodbujanje malega 

gospodarstva 20,4 - 20,4 
14. Stavbna zemljišča 6,4 56,7 63,1 
15. Poslovni prostori 2,0 3,5 5,5 
16. Stanovanja 11,7 8,3 20,0 
17. Prostorska dokumentacija 21,6 1,6 
18. Ceste 4,3 130,1 134,4** 
19. Komunalna infrastrukura 

in varstvo okolja 60,2 170,3 230,5 
20. Civilna zaščita in 

gasilstvo 8,9 7,0 15,9 
21. Druge potrebe 7,8 6,5 14,3*** 
22. Rezerve 7,1 7,1 
SKUPAJ ODHODKI 659,4 605,0 1.264,4 
• odškodnine za zaplenjeno premoženje (ZIKS) in izplačila deležev 
občinama Ivančna Gorica in Dobrepolje 
** upravljanje cest se šteje pod komunalno infrastrukturo (KKR) 
*** sredstva za uveljavljanje prednostnega odkupa kmetijskih.zemljišč. 
Iz preglednice 2 lahko vidimo: 
• največ sredstev za tekoče naloge bo uporabljeno za vrtce (142,2 

mio), občinski svet, občinsko upravo, stranke in krajevne skupnosti 
(121,3 mio), odškodnine (91,8 mio), osnovne in glasbeno šolo (63,0 
mio), upravljanje cest, komunalne infrastrukture in varstvo okolja 
(60,2 mio) in kulturo (34,9 mio) 

• na področju investicij in razvoja se bo največ vlagalo v komunalno 
infrastrukturo (vodovodi, knalizacije, komunalna deponija, toplovod 
.... 170,3 mio), ceste (130,1 mio), šolske objekte (obračun OŠ Šmar-
je-Sap, nova šola in telovadnica Grosuplje .... 129,2 mio), stavbna 
zemljišča (zazidalni načrti, opremljanje zemljišč "pri pekarni", za
drževalnik "Bičje" .... 56,7 mio), vrtce (prizidek vrtca na Trubarjevi 
.... 44,6 mio) 

Ob sprejemanju letošnjega proračuna je bilo veliko govora o tem ali 
Krajevna skupnost Grosuplje dobi toliko sredstev za krajevno pogojene 
programe, kot ji gre glede na število občanov in velikost. Občinske strok
ovne službe in župan smo ji letos, zaradi izpada v lanskem letu, nameni
li 135,6 mio SIT, za kar smo bili popolnoma neupravičeno ostro napad
eni. Glede na to, daje v občinskem svetu od 22 svetnikov kar 13 Grosu-
peljčanov, so KS Grosuplje namenili 20 mio SIT več. 

sredstev v proračunu 1997 med KS 

Območje Št.prebival. % Površina % Proračunski plan 1997 % O pravičnosti razdelitve, ki je 
(km2) (000 SIT) prikazana s preglednico 3 pa pre

1. KS Grosuplje 6.330 44,9 15 11,2 155.600 49,7 sodite sami. 
2. Ostalo območje 7.770 55,1 119 88,8 157.500 50,3 ŽUPAN 
OBČINA SKUPAJ 14.100 134 313.100 • • • • Rudolf Rome 
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Ali občina Grosuplje res ni za razvoj podjetništva in obrti? 
G O S P O D R U D O L F R O M E , 
ŽUPAN OBČINE GROSUPLJE, 
O D G O V A R J A N A ŠTEVILNE 
K R I T I K E , K I P R I H A J A J O S 
S T R A N I P O D J E T N I K O V IN 
O B R T N I K O V N A O D N O S 
OBČINSKE U P R A V E DO NJI
HOVIH PROBLEMOV. SO KRI
TIKE UPRAVIČENE? K O L I K O 
P O Z O R O N O S T I D E J A N S K O 
POSVEČA OBČINA R A Z V O J U 
O B R T I IN PODJETNIŠTVA? 
K A J OBČINA V DANAŠNJIH 
R A Z M E R A H S P L O H L A H K O 
STORI? 
Začnimo z zgodovino. Gospod 
Rome začenja z ugotovitvijo, daje 
bila Občina Grosuplje v preteklosti 
znana prav po obrti, predvsem po 
avtoprevozništvu. V 70-ih in začet
ku 80-ih, koje bilo določanje davk
ov v določeni meri še v oblasti 
občinskih uprav, je grosupeljska 
občina nudila svojim obrtnikom in 
podjetnikom precej davčnih ola
jšav. 
Proti koncu 80-ih let je občina 
začela izgubljati moč na področju 
gospodarstva. Tako se je z letom 
1989 ukinil pritok prispevkov pre
ko SIS materialne proizvodnje za 
razvoj gospodarstva, o večjem delu 
davkov pa je začela odločati repub

lika. Z letom 1991 si je republika 
pridržala vse pravice v zvezi s 
spremljanjem razvoja gospodarst
va (občina tako trenutno nima 
nobenih podatkov o velikosti in 
uspešnosti grosupeljskega gospo
darstva, ne razpolaga niti s podat
ki o številu podjetij v Grosuplju). 
Kljub temu so v takratni občinski 
skupščini začeli razmišljati, kako 
bi lahko prispevali k razvoju ma
lega gospodarstva (predvsem k 
vzdrževanju likvidnosti, k reševan
ju problema brezposelnosti in k 
spodbujanju podjetnih občanov k 
ustanavljanju podjetij). Kljub sk
romnim možnostim so se občinski 
možje leta 1992 zedinili glede 
dveh predlogov: 
• ustanoviti je potrebno sklad, ki 

bi s svetovanjem in sredstvi 
pomagal podjetnim posamezni
kom, 

• prvič je bil del sredstev občin
skega proračuna rezerviran za 
spodbujanje podjetništva (do 
takrat je šlo le za pomoč v obliki 
davčnih olajšav). Tako so bili 
obrtniki prvič deležni občinskih 
kreditov po ugodnih obrestnih 
merah (okoli 7%), ki so bile 
takrat za skoraj 6 odstotnih točk 
nižje kot pri banki. Taka sredst

va so bila podjetnikom na voljo 
ves čas Demosove oblasti (ki je 
v svojem programu izpostavila 
prav potrebo po razvoju podjet
ništva) in tudi še potem v letu 
1995, koje bil za župana izvol
jen gospod Rudolf Rome. 

Korenine spora med občino in 
obrtniki. "Do ustanovitve sklada 
je leta 1994, po velikih težavah, 
vendarle prišlo. Želja, da bi bil 
sklad kapitalski, se občinskim 
predstavnikom ni uresničila, saj 
niso uspeli pridobiti večinskega 
zasebnega kapitala. Tako je ostala 
le možnost ustanovitve občinskega 
neprofitnega sklada. Drugi prob
lem je bilo kadrovanje, saj na obči
ni niso uspeli dobiti profesionalne
ga človeka za vodenje sklada. Ta 
naloga je zato prešla na občinsko 
upravo. Po registraciji je sklad pri
pravil ponudbo v višini 40 mio SIT 
kreditov z znižano obrestno mero. 
Sredstva pa so še naprej ostala v 
lasti občine. S tem pa obrtniki očit
no niso bili zadovoljni", razmišlja 
župan Rudi Rome. Slednji so nam
reč pričakovali prenos sredstev na 
sklad in ugodnejši plasma kredi
tojemalcem, kar seveda ni bilo ure
sničljivo. In prav tu so po menju 
župana korenine sedanjega "spo-

M w < w 
ra" med občino in obrtniki. 
Tem dogodkom je sledifa-iiv^dba f 

lokalne samouprave, razdelitev* 
bivše občine Grosuplje na tri nove 
in na volitvah zmaga strank slov
enske pomladi, ki so navedeni pro
gram razvoja obrti in podjetništva 
uvrstile tudi v svoje programe. 
Sklad naj bi torej deloval še naprej 
in nudil ugodne kredite. Poleg tega 
so se pripravljale spremembe 
družbenega plana, katerih cilj je bil 
poudariti potrebo po razvoju 
Grosuplja kot centra občine (vkl
jučno z obrtno-podjetniškimi con
ami) in njegovega gospodarstva, za 
razliko od preteklega plana, ki je 
izpostavljal zahtevo po usklajen
em razvoju cele občine (centra in 
podeželja). 
V drugi polovici leta 1995 pa so 
grosupeljsko občino presenetili 
nepričakovani dogodki. S strani 
obrtnikov občin Ivančna Gorica, 
Dobrepolje in Grosuplje je prišel 
predlog, da bi za področje vseh 
treh na novo ustanovljenih občin 
še naprej deloval en sam sklad, ki 
bi razpolagal s proračunskimi sred
stvi. Na predlog SOPS in ob pod
pori LDS je bila v treh občinskih 
svetih in na grosupeljski obrtni 
zbornici sprejeta odloči tev o 

M E D N A R O D N O 
T R G O V S K O P O D J E T J E , d . d . 

Adamićevu 14 
! 290 Grosupl|0 

Tih 061 «62-120. 762 315; tac /61 83 

s prenovo trgovine pa smo bogato razširili tudi našo ponudbo. Ponujamo vam pester asortima 
- vse za šolo 
- pisarniški material 

V naši trgovini pa vam je odslej na voljo tudi bogata ponudba 
S T E K L A IN POSODE, 

Tudi, kadar morate obdariti vaše najmlajše, ne boste več v 
zadregi, saj so police naše trgovine bogato založene z 

izvrstnimi igračami, med katerimi se boste zlahka 
odločili za didaktične igre. 

Skratka, iz naše prenovljene trgovine gotovo ne boste 
odšli praznih rok! 

Še posebno pa ne zato, ker vam 
- do 21. junija 1997 pri nakupu nad 2.000,00 sit 

(plačilo z gotovino), nudimo 10 % popust. 

Pridite in se sami prepričajte o naših ugodnih ponudbah! 

m 
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prenosu sedeža sklada v Ivančno 
Gorico. "Tega dogodka si ne 
morem razložiti drugače kot poli
tično igro opozicije, ki žele na se
danjo občino Grosuplje vreči tem
no senco ter jo obtožujejo, da ne 
namenja pozornosti razvoju pod
jetništva", komentira dogajanja 
gospod Rome. 
Ti dogodki so na pospeševanje 
malega gospodarstva vplivali neg
ativno. V letu 1996 ni bilo razpi
sov za kredite, čeprav je bilo na 
voljo blizu 40 mio SIT kreditnega 
potenciala. Delno lahko vzroke za 
to iščemo v previsoki obrestni 
meri, saj so se v tem obdobju 
obrestne mere bank zniževale. Po
leg tega so pogoji za odobritev 
kredita iz občinskega denarja zara
di javnega nadzora predpisani s 
pravilnikov. Novi medobčinski 
sklad v Ivančni Gorici še ni delo
val. Po drugi strani pa je bilo ver
jetno pripravljenih tudi premalo 
obetavnih podjetniških načrtov, ki 
bi terjali pomoč s strani občine. 
Posledica tega je bila, da v letu 
1996 občina Grosuplje, kot tudi ne 
občini Ivančna Gorica in Dobre-
polje, ni dobila novih kreditov. 
Kako naprej ? Decembra 1996 je 
bil sprejet novi družbeni plan, v 
zvezi s katerim se žc pripravljajo 
zazidalni načrti. Lani je bil usta
novljen občinski sklad stavbnih 
zemljišč (za opremljanje stavbnih 
zemljišč v skupni letni vrednosti ca 
60 mio SIT), 2 mio SIT pa sta bila 
vložena v ustanovitev Družbe za 
razvoj Grosuplja, ustanovljene 
večinoma z zasebnim kapitalom. 
Letos Občina Grosuplje aktivno 
sodeluje pri delu medobčinskega 
sklada v Ivančni Gorici, saj mu je 
v proračunu rezervirala sredstva za 
subvencionirane kredite obrtnikom 
in podjetnikom. Sodeluje tudi pri 
pripravi programa razvoja malega 
gospodarstva na osnovi evidenc 
potencialov, pripravljena pa je so
financirati tudi obetavne podjetni
ške projekte in poslovne načrte 
podjetnikov. 
Občina nima ne pristojnosti in ne 
obveznosti pri razvoju obrti. 
"Podjetniki so vendarle ljudje, ki 
so z določenim tveganjem in ve
seljem začeli opravljati neko de
javnost, pri tem naj bi bili podjetni 
in iznajdljivi, zato si lahko poma
gajo predvsem sami", je prepričan 
gospod Rome. Po zakonu ima 
občina premalo pristojnosti, nima 
pa tudi nobenega posebnega vira, 
ki bi ji omogočil financiranje raz
voja malega gospodarstva. Po za

konu občina tudi ni zadolžena za 
pospeševanje razvoja podjetništva, 
saj je to naloga upravne enote, za 
upravne postopke na področju obr
ti pa je zadolžena obrtna zbornica. 
Ne glede na to so se občinski svet
niki odločili, da v letošnjem letu 
namenijo razvoju malega gospo
darstva 20,37 mi SIT občinskega 
denarja (to je 2% občinskega pro
računa za leto 1997). 
Na občini iščejo poti, kako bi po 
svojih močeh vendarle pomagali 
obrtnikom. Možnosti vidijo pred
vsem v subvencioniranih kreditih, 
v promociji podjetnikov, v skupni 
tržni znamki Grosuplja, v zagotav
ljanju nujnih pogojev za delo (olaj
šave pri komunalnih prispevkih, 
ugodne cene v podjetniških conah). 
Župan, ki se tudi sam dobro zave
da pomena razvoja obrti, ima tudi 
druge zamisli. Perspektivo vidi v 
povezani ponudbi grosupeljskih 
obrtnikov in podjetnikov na po
dročju kovinske predelave in 
opremljanja (povezani bi lahko 
ponudili prav vse storitve, potrebne 
pri gradnji, od priprave zemljišča, 
izvedbe objekta do opremljanja). 
Možnosti vidi tudi na področju 
storitev, predvsem v turizmu in 
programih za prosti čas. Prostor 
imamo, ugotoviti je le potrebno, 
kaj bi privabilo obiskovalce, ne le 
Grosupeljčane, temveč tudi ljudi iz 
drugih krajev, predvsem iz Ljub
ljane. 
Poleg naštetega občina organizira 
podjetniško svetovanje, tako da 
gospa Martina Zajec vsako sredo 
sprejema vprašanja obrtnikov. 
Nekajkrat letno občina organizira 
srečanje podjetnikov, ki naj bi bila 
namenjena medsebojnemu spozna
vanju in sodelovanju, povabljeni so 
tudi strokovnjaki s področja pod
jetništva, med drugim tudi iz tujine. 
Župan šc nadaljuje, daje grosupe
ljska občina, skupaj z Ivančno 
Gorico in Dobrepoljem, vključe
na tudi v slovenski program za raz
voj malega gospodarstva, ki naj bi 
tudi letos ponudila nekaj pomoči 
podjetniškim iniciativam. Občina 
ima navezane stike s poslovnimi 
centri v Avstriji, Švici in Nemčiji, 
s katerimi si izmenjujejo podatke 
o podjetništvu, torej se v teh pove
zavah nudijo možnosti za promoci
jo grosupeljskih podjetnikov v tuji
ni. 
Občina ima tudi možnost, da za
gotovi ureditev poslovnih prostor
ov in stavbnih zemljišč, za katera 
obrtniki tako tarnajo, da jih pri
manjkuje. Tuje mišljeno predvsem 

opremljanje poslovnih površin za 
najem in postavitev enostavnih ob
jektov za začetek podjetniške de
javnosti. Veliko sodelovanje z 
obrtniki in podjetniki pričakujemo 
z vzpostavljanjem podjetniških 
con (pri pekarni, pri motelu, gos
podarska cona pri Brezju). 
Pritožbe obrtnikov. Tudi na 
pritožbe obrtnikov na cene in 
občinske prispevke ima župan 
pripravljen odgovor. Res je, pravi 
gospod Rome, da so cene komu
nalnega opremljanja stavbnih zem
ljišč visoke. Ob tem je bil v Gro-
suplju sprejet odlok, po katerem so 
omenjene cene nižje za 30% od 
zakonsko določenih. Na omenjene 
cene so še precejšnji popusti priz
nani tistim, ki so že v preteklosti 
vlagali v infrastrukturo na območ
ju gradnje, olajšave pa so tudi za 
organizirano gradnjo. 
Drugi žulj številnih obrtnikov so 
komunalne takse, ki jih plačujejo 
gospodinjstva in obrtniki od cene 

vode in smeti (30% - 60% na ceno). 
Župan zatrjuje, da je cena v Gro-
suplju na povprečju ostalih slov
enskih občin, pri smeteh pa grosu
peljske cene celo bistveno zaosta
jajo. Zalo in ker gre za ekološke 
programe, nujno investicijo v ko
munalno deponijo in za izvirni vir 
prihodkov obč ine , lahko pri
čakujemo le povečevanje teh cen, 
napoveduje župan. 
Problemi z zaračunavanjem vode 
za potrebe dejavnosti podjetnikov 
in obrtnikov, pa so že razrešeni. 
Izgleda, da si občina Grosuplje 
prizadeva za ponudbo tako infor
macij, denarja kot prostora in 
poslovnih površin za obrtnike in 
podjetnike. Sodbo o tem ali so za 
premajhen interes podjetnikov 
krive predvsem cene, je seveda 
težko dati. Toda tudi obrtniki in 
podjetniki niso pripravljeni pove
dati, kaj v resnici potrebujejo in 
pričakujejo od občine. 

Tatjana Skubic 

V našem novem 
PRODAJNEM CENTRU GUMA 

Brezje pri Grosupljem le 
lahko dobite vse za gradnjo, 

kmetijstvo, vrt, za male živali ter še 
veliko drugih izdelkov 

po izredno ugodnih cenah. 
Vas posebno opozarjamo na nekaj "vročih cen": 

* 

Polietilenske folije že od 
Apno 
WC kotlički že od 
Aluminijaste lestve žc od 
Cvetlična korita žc od 
Voščeni namizni prti žc od 

250 sit/kg 
428 sit/vreča 

3.740 sit/kos 
6.521 sit dalje 

306 sit dalje 
547 sit dalje 

in še veliko drugih artiklov po najugodnejših cenah 

Trgovina je odprta od 7. do 19. ure v soboto pa od 7. do 13. ure. 

Vidimo se v P R O D A J N E M C E N T R U G U M A . 

GUMA 

O B V E S T I L O 
Javno komunalno podjetje Grosuplje obvešča vse uporabnike na ob
močju občin Dobrepolje, Grosuplje in Ivančna Gorica, da zaradi zapol-
njenosti centralne deponije Slehan sprejema na odlagališče Stehan 
samo odpadke, ki nastajajo v gospodinjstvu brez kosovnih odpad
kov med katere sodijo odsluženi pralni stroji, hladilniki, štedilniki, 
televizijski aparati in staro pohištvo. Prav tako ne sprejemamo na od
lagališče avtomobilskih školjk, gradbenega materiala in ostalih mate
rialov, ki ne izvirajo iz gospodinjstev. 
Za prekrivanje deponije pa sprejemamo zemljo iz gradbenih izkopov 
in humusni material. 
Uporabnike prosimo za razumevanje! 

Javno komunalno podjetje Grosuplje 
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B O D R U Ž B A Z A R A Z V O J G R O S U P U E G A G O N I L N A S I L A N A P R E D K A ! 
V eni izmed številk Grosupeljskih 
odmevov lani smo objavili poziv 
za ustanovitev Družbe za razvoj 
Grosupljega. Marsikdo je tedaj 
skomignil z rameni, vprašujoč se, 
kaj le to bo, drugi "nejeverni 
Tomaži" pa, da ta projekt ne bo 
uspel. O načrtih in ciljih družbe 
sem se pogovarjal z Jožetom Ma-
roltom, dipl. inž., ki je "motor", 
gonilna sila nastajajoče družbe. 
K J E IN Z A K A J SE JE PO
RODILA IDEJA O USTANO
VITVI DRUŽBE ZA RAZVOJ 
GROSUPLJEGA? 
"Ideja se je porodila iz želje sk
upine Grosupeljčanov, ki čutimo 
odgovornost do svojega kraja po 
razvoju Grosupljega. Razvoj je bil 
v preteklem obdobju tesno pove
zan z delovanjem Gradbenega pod
jetja Grosuplje. V primerjavi z 
ostalimi primestnimi občinami 
Ljubljane pa je sedaj tu nastala 
neka praznina. Predvsem pa spre
menjene družbene in gospodarske 
razmere zahtevajo več privatne ini
ciative tudi na področju gradenj 
poslovnih in stanovanjskih prostor
ov. Iz tega seje porodila tudi ideja 
o ustanovitvi kapitalske družbe. 
Ker je v Grosupljem premalo ini
ciative, beležimo predvsem ak
tivnosti inženiringov in konzor
cijev izven Grosupljega (Vrhnika, 
Domžale, Ljubljana), ki se zanima
jo za gradnjo in prodajo v Grosu
pljem, običajno pa to ostane pri 
testiranju trga. Če pa želimo uspeh 
na tem področju, potrebujemo v 
Grosupljem stalno strokovno in 
profesionalno delo. Prav Družba za 
ravoj Grosupljega naj bi omogoči
la, da ustvarimo pogoje za ure
sničitev ciljev," pojasnjuje Jože 
Marolt. 
KDO JE USTANOVITELJ IN 
KAKŠEN STATUS NAJ BI 
DRUŽBA IMELA? 
"Z razpisom je iniciativni odbor 
lani pozval pravne in fizične osebe, 
da postanejo ustanovitelji z vpla
čilom kapitalskega vložka. Struk
tura ustanoviteljev je naslednja.: 
gospodarske družbe imajo 68%, 
zasebni vlagatelji 20% in občina 
Grosuplje 12% osnovnega kapi
tala," pove Jože Marolt in na 
vprašanje 
GRE ZA SOVLAGANJA. KJE 
JE GARANCIJA ZA VLOŽE
NA SREDSTVA, nadaljuje: "Ga
rancije za vložena sredstva vla-

ov in občanov zlasti želi, da se pro
jekt "Grosuplje - mesto" s funkci
jami, ki jih naselje potrebuje, hi
treje uresniči. 
KAKŠNI SO CILJI DRUŽBE? 
"Ob že navedenih ciljih ne gre 
prezreti dejstva, daje Grosuplje za 
podjetnike zelo interesantno, to pa 
je treba izkoristiti tudi za ustvarjan
je novih delovnih mest izven proiz
vodne dejavnosti. Strokovne štu
dije pa navajajo, da postanejo ter
ciarne, uslužnostne in druge sto
ritvene dejavnosti profitne ter ima
jo v sebi zasnovo bodoče širitve 
pod pogojem, da ima naselje cca 
8000 prebicalcev, česar pa Grosu
plje še ni doseglo. To pomeni, da 

Bliža se rok za oddajo vlog za 
znižano plačilo vrtca. Za šolsko 
leto 1997/98 je po pravilniku o 
plačilih staršev za programe v 
vrtcih (Uradni list Republike Slo
venije št. 44/96) rok za oddajo 
vlog za znižano plačilo vrtca 31. 
julij 1997. Ker je to v času dopus
tov, še posebej obveščamo vse star
še, ki bodo s 01.09.1997 imeli 
otroke v vrtcu in so po pravilniku 
upravičeni do znižanega plačila 
vrtca, da ne pozabijo pravočasno 
oddati vloge na predpisanem 
obrazcu. 
Starši otrok, za katere plačuje raz
liko do polne cene programa Obči
na Grosuplje, oddajo vlogo na 
Uradu za gospodarstvo in dru
žbene dejavnosti Občine Grosu
plje, Kolodvorska 2, Grosuplje. 
Vlogo odda eden od staršev na 
obrazcu OBR 1,82 Državne za
ložbe Slovenije V L O G A ZA 
ZNIŽANO PLAČILO VRTCA. 
Torej morajo vsi starši, ki imajo 
svoje otroke v vrtcih v Občini Gro
suplje ali v drugih vrtcih izven 
občine in imajo stalno bivališče v 
Občini Grosuplje oziroma ima stal
no bivališče otrok skupaj z enim 
od staršev, oddati vlogo na Občini 
Grosuplje. 
Vlogi je potrebno priložiti priloge, 
ki so navedene v navodilih za iz
polnitev obrazca. Nekateri starši v 
času oddaje vloge še ne bodo pre
jeli odločb o odmeri dohodnine za 
leto 1996. Vsi tisti starši morajo k 
vlogi poleg ostalih prilog priložiti 
še potrdilo delodajalca o neto plači 
za zadnje tri mesece pred oddajo 

je potrebna tudi organizirana stano
vanjska gradnja. Rezultati družbe 
bodo lahko doseženi samo z de
lom v daljšem časovnem obdobju," 
je prepričan Jože Marolt. 
V ČEM VIDITE NAJVEČJE 
PROBLEME? 
"Zadeve naj bi se začele z odkupi 
zemljišč. Tu pa je problem pre
počasno reševanje denacionaliza
cije, prav tako so tudi v Grosupl
jem nerešena vprašanja etažne last
nine stanovanjskih blokov. Neu
sklajeni so tudi predpisi o stavbnih 
zemljiščih, ki so še vedno družbena 
lastnina. Postopki za pridobitev 
dovoljenj za gradnjo so se z uved
bo lokalne samouprave še podaljšali 

in zapletli, ker niso urejene medse
bojne pristojnosti med državo in 
občino. Vendar pa naštevanje prob
lemov ne daje rezultatov. Ustano
vitelji pričakujejo, da bo družba iz
peljala določene projekte v korist 
zadovoljevanja potreb prebivalcev 
občine, njim samim pa zagotovila 
donos najmanj v višini obresti za 
vezana sredstva v poslovnih ban
kah, zaključuje Jože Marolt. 
Morda bo lokalpatriotizem skupine 
krajanov in vseh ostalih vlagateljev 
Družbe za razvoj le pripomogel h 
večjemu gospodarskemu razvoju, 
predvsem pa h uresničitvi projekta 
"Grosuplje - mesto". 

Alenka ADAMIČ 

ODDAJA VLOG ZA Z N I Ž A N O P L A Č I L O VRTCA ZA Š O L S K O LETO 1 9 9 Z / 9 8 
vloge, da jim bo lahko odmerjeno 
začasno plačilo za program vrtca. 
Po prejemu odločbe o odmeri 
dohodnine za leto 1996 pa bodo 
dostavili še odločbo o odmeri 
dohodnine za leto 1996, na osnovi 

katere jim bo odmerjeno dokončno 
plačilo za program vrtca za šolsko 
leto 1997/98. 

OBČINA GROSUPLJE 
URAD ZA GOSPODARSTVO 

IN DRUŽBENE DEJAVNOSTI 
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I N F O R M A C I J A O G R A D N J I S O L E ».«• 
ŠPORTNO D V O R A N O V G R O S U P L J 
Investitor gradnje šole s športno 
dvorano je Občina Grosuplje. Za 
spremljanje priprav na gradnjo je 
župan Občine Grosuplje v začet
ku leta 1995 imenoval gradbeni 
odbor. Strokovna opravila za od
bor opravlja Urad za gospodarst
vo in družbene dejavnosti. Grad
beni odbor se je sestal na osmih 
sejali in obravnaval vso problema
tiko v zvezi s pripravami na grad
njo šole s športno dvorano: opre
delitev projektne naloge za strojne 
in elektro instalacije. 
Za pričetek gradnje šole s športno 
dvorano tečejo v letu 1997 priprav
ljalna dela, ki obsegajo: 
0 nakup dodatnih zemljišč, 
w sprejem zazidalnega načrta, 
ll> pridobitev lokacijskega do

voljenja za izdelavo nasipne
ga platoja, 

izbira izvajalca nasipnega 
platoja in predkonsolidacije 
tal, 

<\} izdelava nasipnega platoja in 
predkonsolidacije tal, 

!' projektno tehnična doku
mentacija za vse komunalne 
vode in objekt, 

I' pridobitev gradbenega do
voljenja, 

$ izvedba javnega razpisa za 
izbiro izvajalca gradnje šole 
s športno dvorano in izbira 
izvajalca ter podpis pogodbe. 

Pogodbe za dodatna zemljišča, ki 
jih je bilo potrebno odkupiti oz. 
urediti razmerja z denacionaliza
cij skimi upravičenci zaradi izbrane 
lokacije šole s športno dvorano, so 
že sklenjene. Vsa zemljišča, ki 
bodo potrebna za realizacijo 
zazidalnega načrta nove šole Brin
je, so tako v lasti Občine Grosupl
je. Sprejetje tudi odlok o zazidal
nem načrtu nove šole Brinje, s 
čimer je dana pravna podlaga za 
izdajo upravnih dovoljenj za grad
njo. 
Najprej bo izveden nasipni plato 
in predkonsolidacija tal, ker je ob
močje, kjer bo stala šola s športno 
dvorano zaradi poplavnega ob
močja, potrebno nasuti. Za pri
dobitev lokacijskega dovoljenja za 
izdelavo nasipnega platoja in pred
konsolidacije tal je potrebno še iz
dati lokacijsko dokumentacijo in 
zaprositi upravno enoto za izdajo 

lokacijskega dovoljenja. Izveden 
je bil že javni razpis za izbiro iz
vajalca nasipnega platoja in pred
konsolidacije tal. Prav tako je bila 
že opravljena izbira izvajalca, 
medtem koje pogodba z izbranim 
izvajalcem v pripravi. S pričetkom 
del bo potrebno počakati do izda
je lokacijskega dovoljenja. Predv
iden pričetek del je julij 1997, rok 
za končanje pa petdeset delovnih 
dni. 
Pri projektno tehnični dokument
aciji za šolo s športno dvorano je 
v izdelavi idejni projekt. Rok za 
izdelavo poteče v začetku meseca 
junija 1997. V fazi izdelave ide
jnega projekta šole s športno 
dvorano so bili organizirani razgo
vori glede usklajenosti idejne zas
nove osnovne šole s športno dvora
no z normativi iz projektne naloge 
z Ministrstvom za šolstvo in šport 
Sektorjem za investicije in Sektor
jem za šport. Sektor za investicije, 
ki je pristojen za investicije v os
novne šole, je pripravil primerja
vo površin osnovne šole i/, idejne 
zasnove z normativnimi površi
nami, ki veljajo /.a osnovne šole. 
Ugotovil je, da se idejna zasnova 
v postavki prostori za pouk in os
tali prostori dosledno drži norma
tivov, presežek je le v postavki 
komunikacije (188 m 2 preveč, ki 
pa ga bo projektant reduciral z 
glavnim projektom). Tako naj pov
ršina šole s predvideno telovadni
co ne bi odstopala od normativov, 
kijih priznava Ministrstvo za šol
stvo in šport. Površina šole po ide
jni zanovi sicer znaša 3288 m2, ide
jni projekt naj bi zajemal površino 
3 100 nr. Razgovori so bili oprav
ljeni tudi s Sektorjem za šport, v 
čigar pristojnosti je gradnja šport
nih dvoran. Pri tem je treba opo
zorili, da za gradnjo športnih dvo
ran Ministrstvo za šolstvo in šport 
nima izdelanih normativov. Idejna 
zasnova predvideva 1.717 m 2 pov
ršin v športni dvorani, od tega je 
normativnih površin za potrebe 
osnovne šole 1.058 nr. Predvide
na je tudi gradnja zaklonišča v pov
ršini 405 m". Ministrstvo za šolst
vo in šport bo za sofinanciranje 
gradnje šole s športno dvorano iz 
naslova finančne izravnave finan
ciralo površino šole z normativno 
površino telovadnice in sicer 3100 
m 2 in 1058 m 2 v višini 50% k 

gradbenim, obrtniškim in insta
lacijskim delom, zunanji ureditvi, 
opremi in učilom po normiranih 
cenah. Vse ostale stroške krije 
občina. Za športno dvorano in 
zaklonišče bo potrebno zagotovi
ti sredstva za izgradnjo 1064 m 2 

površin. Koliko bo Ministrstvo za 
šolstvo in šport prispevalo za 
športno dvorano iz naslova fi
nančne izravnave, še ni znano. 
Šola s športno dvorano bo imela 
skupaj 5.222 m 2 površin. Ocenje
na vrednost investicije po cenah, 
ki jih za sofinanciranje investicij 
v šolstvo upošteva Ministrstvo za 
šolstvo in šport, je okrog 
800.000.000 tolarjev po cenah na 
dan 01.01.1997. Od tega naj bi 
Ministrstvo za šolstvo in šport iz 
naslova finančne izravnave za šolo 
prispevalo okrog 290.000.000 to
larjev, medtem ko znesek za šport
no dvorano še ni znan. Za sofinan
ciranje investicije bo z Minis
trstvom /.a šolstvo in šport sklen
jena pogodba, vendar šele po iz
biri izvajalca del, izbranega na 
javnem razpisu. Dejanska vred
nost investicije bo verjetno neko
liko višja, saj so tržne cene običa
jno višje od cen, ki jih upošteva 
Ministrstvo za šolstvo in šport. 
Ocena investicije bo znana, ko bo 
izdelan idejni projekt. 
Po potrditvi idejnega projekta, ki 
ga mora potrditi investitor, bo pro

jektant pripravil še projekte PG 
in PZI, predvidoma«!) mesec 
septembra. 
Hkrati tečejo tudi priprave na 
gradnjo ceste do šole in komu
nalnih vodov. Projektno tehnična 
dokumentacija za toplovod, ko
munalne vode in cesto je v fazi 
naročanja. V letošnjem letu je 
predvidena izgradnja ceste, iz
gradnja in prestavitev kanalizacije 
ter vodovoda. 
Pridobitev gradbenega dovoljen
ja za šolo s športno dvorano bo 
možna po pridobitvi vseh soglasij, 
plačilu spremembe namembnosti 
kmetijskega zemljišča in po iz
delavi projektov PGD in PZI. 
Vzporedno bo tekla priprava raz
pisa za izbiro izvajalca gradbenih 
del, pri čemer bo zelo pomembna 
odločitev, v kolikšnem času naj bi 
bila investicija zaključena. Grad
nja naj ne bi tekla več kot dve leti 
zaradi težav, ki se v nasprotnem 
primeru pojavljajo na terenu in pri 
cenah. Opozoriti pa velja tudi na 
spremembe davčne zakonodaje 
(davek na dodano vrednost), ki 
bodo povzročile, da bodo vse in
vesticije dražje za več kot 10%. 
Zaradi teh vzrokov bi bilo potreb
no skleniti pogodbo z izbranim iz
vajalcem že v tem letu in gradnjo 
v dveh letih zaključiti. 

URAD ZA GOSPODARSTVO 
IN DRUŽBENE DEJAVNOSTI 

zavod za prostorsko, komunalno 
in stanovansko urejanje 
grosuplje, d.o.o. 
taborska 3, 1290 grosuplje 

U R E D I M O V A M K U P O P R O D A J O 
VAŠE NEPRIMIČNINE 

Ocenitev nepremičnine 
^ureditev davčnih obveznosti 

^sklenitev kupoprodajne pogodbe 
^zemljiškoknjižni prepisi 

P r o j e k t i r a m o s t a n o v a n j s k e , 
p o s l o v n e i n g o s p o d a r s k e o b j e t e 

Telefon: 061/763-078, 762-246 



A K T U A L N O * * * A K T U A L N O * * * A K T U A L N O 

R A Z L I Č N I M RAZLAGAM OBRAČUNAVANJA 
VODE NA ROB 

OBVESTILO, KI SO GA PREJFXI IMETNIKI, 
KI IMAJO POLEG GOSPODINJSTEV PRIJAV
LJENO TUDI GOSPODARSKO DEJAVNOST 

Skupščina občine Grosuplje je 
13. 11.1991 sprejela Odlok o 
pogojih dobave in načinu odje
ma pitne vode na območju 
občine Grosuplje. 
Odlok je v svojem 27. členu do
ločal, da se v objektih, kjer je po
leg gospodinjstva prijavljena tudi 
gospodarska dejavnost in izveden 
samo en priključek, obračunava 
poraba vode po gospodarski tarifi 
za celoten objekt. 
Javno komunalno podjetje Grosu
plje 27. člena Odloka zaradi ne
dostopnosti do podatkov o nosil
cih gospodarskih dejavnosti ni iz
vajalo. Po pridobitvi podatkov smo 
v mesecu avgustu 1996 pričeli s 
konkretnim izvajanjem tega člena. 
Občinski svet občine Grosuplje 
je na pobudo občanov in Obrtne 
zbornice Grosuplje ter zaradi 
formalnih razlogov sprejel nov 
Odlok o oskrbi s pitno vodo na 
območju občine Grosuplje, ki je 
stopil v veljavo 15.2.1997 (objav
ljen v Ur.listu RS 5/97). 
Odlok v 27. členu daje vsem upo
rabnikom, ki imajo poleg gospod
injstva prijavljeno tudi gospodar
sko dejavnost in izveden samo en 
priključek, možnost z upravljav
cem skleniti pogodbo o meritvi 
porabljene vode. Osnova za ugo
tovitev porabe vode iz gospodin
jstva je povprečna poraba vode na 
osebo. 
Javno komunalno podjetje Grosu
plje vsem nosilcem gospodarskih 
dejavnosti na območju občine Gro
suplje pošilja obvestila o sprejetju 
novega Odloka in jih vabi k pod
pisu Posebne pogodbe, kot to do
loča 27. člen Odloka. 
Do sedaj so obvestila prejeli vsi 
obrtniki, samostojni podjetniki in 
cca 60% podjetij, skupaj cca 430. 
Podjetja, ki so ustanovljena po letu 
1994, obveščamo sproti, po pri
dobitvi podatkov. Pogodbe je pod
pisalo cca 60% pozvanih. 50 upo
rabnikom, ki so podali pritožbo na 
obvestilo oz. izračun, smo posre
dovali pisni odgovor. 
Javno pozivamo vse tiste, ki še 
niste podpisali pogodbe, da to 
storite čimprej, ker boste v nasprot
nem primeru prejeli položnice za 
porabljeno vodo v celoti po gos
podarski tarifi. 
27.člen - iz leta 1991 
Uporabniku se zaračuna količina 

dejansko porabljene vode v m1 po 
stanju odčita na vodomeru in 
prispevek na priključno moč ter 
števnino, ki se zaračunava 
mesečno ob ceni vode. 
Uporabnik plačuje vodarino 
mesečno po dejanski porabi vode 
po odčitju na vodomeru v nasel
jih Grosuplje, Ivančna Gorica, 
Stična in Šmarje, v ostalih nasel
jih pa na podlagi dvomesečnega 
odčita. 
V objektih, kjer je poleg gospod
injstev prijavljena tudi gospodar
ska dejavnost in izveden samo en 
priključek, se obračunava pora
ba vode po gospodarski tarifi za 
celoten objekt. 
27. člen - iz leta 1997 
Kol ič ina porabljene vode iz 
omrežja javnega vodovoda se 
meri v m 3 po stanju odčitanem na 
vodomeru vodovodnega priključ
ka. Uporabniku se poleg dejanske 
porabe vode zaračunava tudi 
prispevek na priključno moč ter 
števnina. 
Stanje na vodomeru odčitava up
ravljavec vodovoda oziroma od 
upravljavca pooblaščena oseba za 
gospodinjstva in industrijo vsak 
mesec. Upravljavec lahko določi 
tudi drugače. 
V objektih, kjer je poleg gospod-

. ' , — — — — — — ~ \ 

O B V E S T I L O 
OBVEŠČAMO VAS, DA V E L J A V OBČINI G R O S U P L J E OD 
15.2.1997 DALJE NOV O D L O K O OSKRBI S PITNO VODO NA 
OBMOČJU OBČINE GROSUPLJE. OBJAVLJEN V U R A D N E M 
LISTU REPUBL1KE SLOVENIJE, ŠT. 5, Z DNI- 31.1.1997. 
V TRETJEM ODSTAVKU 27. ČLENA O D L O K PREDPISUJE, DA 
V OBJEKTIH KJER JE POLEG GOSPODINJSTEV PRIJAVLJE
N A TUDI GOSPODARSKA DEJAVNOSTI IN IZVEDEN S A M O 
EN PRIKLJUČEK, UPORABNIK S K L E N E Z U P R A V U A L C E M 
POSEBNO POGODBO O MERITVI PORABLJENE VODE. OS
NOVA ZA UGOTOVITEV DELEŽA PORABE V O D E IZ GOSPOD
INJSTVA JE POVPREČNA P O R A B A VODI- NA OSEBO. K O 
LIKOR SE POGODBA NE S K L E N E , SE OBRAČUNAVA PORA
BA VODE PO GOSPODARSKI TARIFI ZA C E L O T E N OBJEKT. 
M E D TAKŠNE OBJEKTE SPADA TUDI VAŠ. S T E M DOPISOM 
VAS SEZNANJAMO O MOŽNOSTI UVELJAVLJANJA GOSPOD
INJSKE PORABE NA OSNOVI POVPREČNE PORABI-, VODE NA 
OSEBO TER VAS VABIMO, DA SE OGLASITE NA UPRAVI POD
JETJA PRI (i. TOMAŽU RIGLERJU, VODJI SLUŽBE K O M U N A L 
NE OSKRBE, KJER BOMO SKLENILI MEDSEBOJNO POGOD
BO. 
S SEBOJ PRINESITE POTRDILO U P R A V N E G A O R G A N A O 
ŠTEVILU STALNO PRIJAVLJENIH OSEB NA O B J E K T U , PRI 
K A T E R E M BOSTE U V E L J A V L J A L I OLAJŠAVO. 
SVOJ PRIHOD L A H K O NAJAVITE PO T E L E F O N U , ŠT. 762-311. 

DIREKTOR Janez SKARLOVNIK 

injstev prijavljena tudi gospodar
ska dejavnost in izveden samo en 
priključek, uporabnik sklene z up
ravljavcem posebno pogodbo o 
meritvi porabljene vode. Osnova 
za ugotovitev deleža porabe vode 

iz gospodinjstva je povprečna po
raba vode na osebo. Kolikor se 
pogodba ne sklene, se obračunava 
poraba vode po gospodarski tari
fi za celoten objekt. 

./. K. P. 
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2 1 . M A J A - N A 2 7 . S E J I S P R E J E T PRORAČUN OBČINE 
21. maja so člani občinskega sveta 
na daljevali 26. redno sejo, ki je 
bila pred enim mesecem prekinje
na. Za tem pa je potekala 27. red
na seja, katere osrednja točka je 
bila sprejem odloka o proračunu 
občine Grosuplje za leto 97. 
Nadaljevanje 26.seje je bilo na
menjeno predvsem organizacij
skim zadevam, ki morajo biti urej
ene za normalno delovanje ob
čine. Tako so svetniki sprejeli 
Predlog soglasja k razširitvi dejav
nosti v V V Z Kekec, vendar je 
ravnateljica Dragica Drobnič pou
darila, da bo vrtec dajal toliko časa, 
dokler bo premalo prostih mest, 
prednost tistim otrokom, ki potre
bujejo celodnevno varstvo in ne le 
posameznih krajših programov. 
Nadalje so sprejeli dva predloga 
odloka o ustanovitvi javnega zavo

da Glasbena šola Grosuplje in 
Knjižnica Grosuplje ter dali pozi
tivno soglasje k Pravilniku o dodel
jevanju sredstev za projekte male
ga gospodarstva vseh 3 novo nas
talih občin. Burno razpravo pa je 
sprožil Predlog spremembe Pra
vilnika o oddajanju poslovnih in 
upravnih prostorov v najem. Pred
loga, da bi neprofitne organizacije 
in društva ne plačevale najemnine, 
svetniki niso sprejeli. Poudariti pa 
velja priporočilo, naj bi bili v te 
namene bolj izkoriščeni prostori 
krajevnih skupnosti. Kup vprašanj 
so imeli svetniki na Predlog odlo
ka o zazidalnem načrtu Pri pošti, 
kar pohvalno kaže na to, da sprem
ljajo aktivnosti, ki so se v pretek
losti in se sedaj odvijajo na tem po
dročju. 

OSNUTEK PREKVALIFICIRA

TI V PREDLOG 
je bil predlog župana po uvodni 
obrazložitvi ponovno natančno 
izdelanega gradiva proračuna. Pri 
sestavi novega osnutka so bile po 
toliko neuspelih obravnavah pro
računa, želje in potrebe znane. 
Strokovnim službam pa je bilo zau
pano, da ga pripravijo s čimbolj 
pravično razdeljenimi sredstvi. Že 
na začetku razprave je bilo čutiti, 
da se bo spet pojavilo jabolko spo
ra. Spet so bila izpostavljena sred
stva, pridobljena iz nadomestila za 
uporabo stavbnih zemljišč in spet 
so bila vprašanja, za kakšne na
mene se ta sredstva porabljajo. 
RAZVOJ GROSUPLJU! 
Razprava je kaj hitro postala vroča, 
saj je pravi plaz razprav sprožil 
amandma Sveta KS Grosuplje, po 
katerem naj bi se 35 mi SIT iz pri-
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hodka nadomestila za uporabo 
stavbnega zemljišča nakazalo na 
ZR K S Grosuplje. Ta sredstva bi 
KS racionalno uporabila za po
trebe cestne in ostale komunalne 
infrastrukture, za kar ima plan že 
izdelan. Slišati je bilo ostre pri
pombe, da predlagani osnutek pro
računa 97 ne podpira razvoja 
občine in bil okarakteriziran kot 
nerazvojni. Samo Grosupje pa na 
ta način še bolj zaostaja na raz
vojnem področju! Že v preteklosti 
je bilo po mnenju zagovornikov -
Razvoj Grosuplju! - težišče razvoja 
občine na večjem razvoju po
deželja. Če pa kdaj hočemo imeti 
mesto, pa je treba intenziteto na
meniti Grosuplju in ne dopusti
ti, da bo periferija prehitela cen
ter! Težnje so podkrepili s podat
kom da ima KS Grosuplje v celot
ni občini kar 45 % prebivalstva, 
zanjo pa je namenjenih tudi le 45 
% proračunskih sredstev, čeprav 
imajo kot center večje potrebe, za 
ostale pa kar 55 %. 
Nič ni pomagalo pojasnilo župana, 
da KS ne more dobiti sredstev na 
svoj ŽR, ker bi občina s tem kršila 
kar nekaj zakonov in celo ustavo, 

vam svetnikov, ki "podpirajo Gro
suplje", ne more dovoliti, da bi 
računsko sodišče zaradi nepravih 
postopkov in neskladij, razveljav
ilo proračun. Razprava je prerašča
la v pravo pogajanje. Del svetnik
ov seje odločil za proračun glaso
vati le, če dobi Grosuplje za
htevanih 30 mi SIT. 
RAZLIČNA MNENJA LE PRI
VEDLA NA CILJ 
Nedvoumno je bilo, da so si mnen
ja svetnikov hudo različna, za raz
voj Grosuplja so bili predvsem 
svetniki opozicije in SDSS, drugi 
del (svetniki SLS in SKD) je glas
no pojasneval, da prav na po
deželju ljudje pri vsakem projektu 
veliko sami prispevajo , tako z z-
branimi sredstvi kot z lastnim de
lom. Kljub temu, da drži trditev, ki 
jo je izrekel eden izmed svetnik
ov, da ima na razvoj vsak svoje 
poglede, pa razpravi, ki se je na 
momente že približevala vrelišču 
inje dilema, ali bo proračun spre
jet ali ne, bila vse večja, pa je 
predsednica sveta razpravo le vodi
la v pozitivno smer in nekajkrat 
poudarila, da bi moral biti skupni 
interes - proračun sprejeti. Čeprav 

ker si, kot je poudaril, kljub zalite- je bila navdušena nad tistim delom 

O B V E S T I L O 0 OTROŠKEM D O D A T K U 
Center za socialno delo Grosuplje 
obvešča vse dosedanje up
ravičence do otroškega dodatka in 
vse vlagatelje, ki so letos prvič 
oddali vlogo za uveljavitev otrošk
ega dodatka, da smo do konca maja 
za vse preverili upravičenost do 
otroškega dodatka na podlagi 
priloženih dokazil. 
Na podlagi tega bo že v juniju 
nakazan otroški dodatek. Zaradi 
težav kot posledica začasnega fi
nanciranja proračunskih porabni
kov, žal, ne boste do takrat prejeli 
odločbe o dodelitvi oziroma višini 
otroškega dodatka, pač pa boste že 
od 15.6.1997 prejeli nakazilo 
otroškega dodatka 
Odločbe o tej pravici bomo skuša
li natisniti in vam jih vročiti takoj, 

ko nam bo to omogočeno z mate
rialnimi sredstvi. Višino otroškega 
dodatka boste lahko do tedaj ugo
tovili le preko vpisa v hranilne 
knjižice ali po prejemu informacij 
o nakazilih na vaše tekoče račune. 
Na centru za socialno delo Grosu
plje zaradi velikega števila up
ravičencev ne bomo dajali infor
macij o konkretnih zadevah, ker 
nam je to onemogočeno zaradi 
obilice dela in kadrovskega pri
manjkljaja. Za orientacijo pa naj 
navedemo, da od preko 4000 vla
gateljev, otroški dodatek ni bil 
dodeljen le 60 vlagateljem, ker so 
presegali z zakonom postavljeni 
cenzus. 

Center za socialno delo 
Grosuplje 

G A S I L C I P R A Z N U J E J O 
V GROSUPLJEM 85 
Prostovoljni« gasilsko društvo Grosuplje praznuje letos 85 let obstoja društva. 
Osrednja slovesnost bo v soboto, 21 junija.Ob tej priložnosti bodo gasilci raz
vili nov društveni prapor. Slovesnost se bo pričela z gasilsko parado ob 17,00 
uri iz centra Grosuplja - od gost ilne pri Rusu po Adamičevi cesti, Cesti na Krko 
in Gasilski cesti do Gasilskega centra, kjer bo svečanost ob visoki obletnici in 
razvitju prapora. 
Prapor bo razvil župan občine Grosuplje Rudolf Rome, blagoslovil pa ga bo 
župnik Prane Novak. Za veselo razpoloženje pa bo poskrbel ansambel NAGELJ. 

in načinom razprav, ker sta prev
ladovala stroka in interes. Pouda
rila pa je, daje za sprejem proraču
na potrebno iskati skupne rešitve. 
NAJ ZMAGA MODROST, NAJ 
ZMAGA RAZUM! 
je kol apel izzvenela misel ene 
izmed svetnic, župan pa je predla
gal, da sc osnutek odloka O pro

računu občine za 1. 97 pop 
odhodkovni strani se ppvečarb 
postavke in uvedejo nove 
20 mi Sil (za potrebe KS G 
je). To pa je bilo dovolj, da so 
niki soglasno Osnutek odloka 
prekvalificirali v predlog in le tega 
tudi soglasno sprejeli. 
Zmagal je torej - razum ... 

28. SEJA - STROKA ALI MNENJA SVETNIKOV? 
Prostorske sestavine dolgoročnega 
in srednjeročnega plana občine 
Grosuplje so bile tema, kjer naj bi 
svetniki zaupali stroki, pri pred
logu Odloka o zazidalnem načrtu 
NOVA ŠOLAL BRINJE paje ka
zalo, kot daje stroka "odpoveda
la". Kljub že nekajkratnim razpra
vam in celo prestavitvi izbranega 
projekta, se je ob tokratni razpravi 
zataknilo pri vsebini odloka, ki ima 
po mnenju svetnika J. Mikliča kar 
nekaj vsebinskih pomanjkljivosti, 
takoj nato pa pri videzu šole. Spor
na je postala ravna streha, za kate
ro se ve, je poudarila predsednica 
sveta, pritrdili pa soji tudi ostali 
svetniki, da ne sodi v naše podneb
je. To trditev je vodja Urada za 
prostor Saša Galonja, d.i.a. zani
kal in podkrepil s trditvijo, da ne 
gre za ravno streho, ampak eno-
kapnico, razen ploščadi nad zakl
oniščem. Tudi pločevina kot kriti
na po mnenju razpravljavcev ni us
trezna, zalo naj se zamenja s pokra
jini primernejšo kritino. Vsekakor 
paje sprejemljiva pripomba - spre
meniti ploščo na 2. etaži tako, da 
bo po potrebi možna nadgradnja. 
ALI SMO ZAMUDILI VLAK? 
Ob tem, da je bilo prav o tem pro
jektu, ki v občini predstavlja pri
oriteto, že toliko razprav, daje bila 
organizirana celo javna razgrnitev, 
pa čudi dejstvo, da sedaj, ko gre 
za sprejem odloka o zazidalnem 
načrtu - toliko pripomb in -želenih 
sprememb. Svetnike pa seveda 
moti, da nobena pripomba nima 
zadostne teže za realizirane spre
membe. Obrazložitev S. Galonja je 
bila jasna: gradbeni odbor in strok

ovna komisija sta sprejela od
ločitev oz. izbrala projekt na 
natečaju. Gre torej za nezaupnico?! 
Odprla pa seje nova dilema: ali so 
svetniki odgovorni za izgled objek
ta in - ali je gradbeni odbor dovolj 
strokoven za naloge, kij ih oprav
lja? Vodja urada za družbene de
javnosti Brigita Repar je pojasni
la, da je bila idejna rešitev posre
dovana Ministrstvu za šolstvo in 
šport, kije izdalo pozitivno mnen
je. Župan je dodal, daje bila dile
ma o objektu klasičnega tipa na 
podeželju sprejeta že na začetku, 
v kolikor pa želimo drugačen ob
jekt, je treba začeti znova - z novim 
razpisom natečaja. 
V burni razpravi je bilo podanih 
toliko mnenj in želja po spremem
bah, da se človek resnično spršuje, 
ali gre za nezaupanje stroki ali pa 
smo o šoli, ki jo potrebujemo čim
prej, začeli razmišljati prepozno. 
O tem, kakšna naj bo, kakšno 
želimo. Morda pa bo večino dilem 
razrešila maketa, ki bo točno pon
azorila, v kakšno šolo bodo hodili 
naši otroci, in odgovorila tudi na 
vprašanje, ali takšen objekt sodi v 
okolje, kjer bo lociran. 
"Gradimo Grosuplje, ki je sračje 
gnezdo, želeli pa bi, da Grosupje 
lepo izgleda," je bilo cinično sli
šati v razpravi. To dejstvo pa nam 
nikakor ne more biti v ponos. 
Napak za nazaj skorajda ni mog
oče popravljati, ampak pravočas
no opaziti tiste, ki j ih še nismo 
naredili in j i tudi ne - narediti. 
Kaj pa o tem stroka? 

Alenka Adamič 

IN NA GATINI 70 -LETNICO 
Gasilci prostovoljnega gasilskega društva Gatina pa bodo svojo 70-let-
nico počastili v soboto, 28. junija ob 17,00 uri na Gatini. 
Ob tej priložnosti so pripravili kulturni program, slavnostni govornik 
bo župan občine Grosuplje Rudolf Rome, razvili in blagoslovili bodo 
nov društveni prapor. 
Ponujajo bogat srečelov in veliko dobre volje na vrtni veselici ob zvok
ih ansambla Henček. 

TOREJ - GASILSKI "NA POMOČ" ali : 
PRIDITE IN SE VESELITE Z NAMI! 



S V E T N I K I O S V O J E M D E L U * * * S V E T N I K I O S V O J E M D E L U 

J a n e z D o l i n š e k 
Rodil sem se pred štiridesetimi leti 
v vasi Peč, na Mehletovi kmetiji. 
Tu živim in delam še danes. Do leta 
1983 sem bil zaposlen v Integralu, 
od takrat pa sem tako imenovani 
"čisti kmet". Način življenja meje 
dodobra seznanil s problematiko 
kmetijstva in sploh življenja na 
podeželju. Ko so se v Sloveniji 
začele prve demokratične spre
membe, sem z veseljem pristopil v 
takratno Slovensko kmečko zvezo 
in na prvem ustanovnem občnem 
zboru leta 1988, so me izvolili za 
predsednika podružnice občine 
Grosuplje. Po reorganizaciji SKZ 
v Slovensko ljudsko stranko so me 
ponovno izvolili za predsednika, 
kar sem še danes. 
Že v prejšnjem mandatu sem bil 
član Občinske skupščine, zato do
bro poznam probleme, ki prihaja
jo do župana oziroma do občinske 
uprave. Dobro se zavedam, da vsi 
ti problemi daleč presegajo realne 
možnosti občine. Dodaten problem 
pa je, da je za veliko problemov 
pristojna država in ne občina, ven
dar ljudje pričakujejo, daje župan 
oziroma občina tista, ki lahko V-
pliva na reševanje vseh njihovih 
problemov. Že v prejšnji Občinski 
skupščini smo sprejeli program 
izgradnje osnovnošolskega prosto
ra, tako, da bi bil v vseh šolah lah
ko enoizmenski pouk. Ta program 
nam iz občinskega proračuna 
pobere več kot polovico inves
ticijskega denarja, zato sem vesel, 
da se poleg ostalih investicij dobi 
še kakšen tolar za programe, ki se 
izvajajo na podeželju. To je grad
nja cestne infrastrukture, denar, ki 
pride preko postavke za kmetijst
vo, za kaj več, kot je npr. gradnja 
vodovoda, pa denarja že zmanjka. 
Zato se ne morem strinjati s svet
niki iz KS Grosuplje, ki trdijo, da 
iz proračuna ni videti razvoja 
občine, kajti smatram, daje razvoj 
tudi gradnja ceste do najbolj od
maknjene hiše v občini, tu ne bi 
omenjali lastne denarne in fizične 
udeležbe pri gradnji take in podob
ne infrastrukture na podeželju. 
Zavedam se, da smo v bližini 
Ljubljane in da imamo izredno 
lepo pokrajino, ki pa jo je potreb
no tudi obdelovati in negovati, 
temu pa je v pomoč lahko tudi 
občinski proračun. 
Kljub,drugačnim mnenjem svet-

iz KS Grosuplje, menim, da 
en razvoj tudi v Grosupljem, 

res pa je, da je vsak program 
bistveno večji zalogaj, kot so pro
grami na podeželju. 
V Občinskem svetu me moti pred
vsem to, da se svetniki premalo 
zavedajo, da so bili izvoljeni kot 
predstavniki posameznih strank 
oziroma interesnih skupin, ki so 
imele zelo jasen predvolilni pro
gram in so občanom tudi poveda
l i , kaj bodo v občinskem svetu 
zagovarjali. 
Moja želja je, da bi v času, ki nam 
je še ostal, zadovoljili kar največ 

prebivalcev ob-čine 
Grosuplje, čeprav se 
jasno zavedam, da so 
potrebe in želje ve
liko večje, kot je do
met občinskega pro
računa. 
Pričakujem tudi do
bro sodelovanje vseh 
občinskih svetnikov 
tako iz pomladnih 
kot tudi iz drugih 
strank in da bi pre
segli delitve, kot je 
npr. delitev na "meš
čane" in "podeže-
lane." 

S sprejema pri predsedniku Milanu Kučanu Foto: Srdan Živkovič 
Ja, saj res. Kaj vraga početi v poli
tiki, če si po duši predvsem pesnik. 
In kot tak, po Platonu, vsekakor 
anarhist po naravi in škodljiv za 
družbo (državo!). Večno nergač, 
večno nezadovoljen. Kar naprej bi 
želel nekaj več, nekaj novega, 
nekaj pravičnega: (Po horoskopu 
še tehtnica povrhu! Saj veste: san-
jaštvo, umetnost, utopičnost...?) Ja, 
kaj hujšega, kot spreminjati ustal
jene navade, red, in posledično, 
mirno življenje nekaterim. 
Razpetost (vpetost) med fikcijo in 
realno vsakdanjost... 
Kaj naj naredi tak človek, ko se 
nenadoma (tudi po naključju) znaj
de v politiki in po spletu okoliščin 
postane še predsednik stranke (a 
propos: kljub vsemu, hvala bogu, 
da imamo danes, ob farsičnih Ze
lenih, tudi Zeleno alternativo). Pre
pustiti vse drugim? Logično je, da 
kot pesnik (skorajda) ne moreš 
pristati drugje kot pri okolje-
varstvenikih (drugače je z no-
toričnimi "REVOLUCIONARJI" -
junaki ("novimi ljudskimi junaki" 
itd.)- ki jih je mogoče najti tako v 
"ortodoksnih" levih kot desnih 
strankah. Logično je, da ne pris-
taneš v veliki stranki (kjer so resni

ci na ljubo velike možnosti za us
pešno "napredovanje v vrh sloven
ske politike", če si pravi, beri: 
stoodstotno njihov!), logično je, da 
ne pristaneš med novimi "Revo
lucionarji" (desnega tipa - op.p. 
presedlanih z leve na desno), 
logično je, da kljub krščanskemu 
poreklu ne postaneš kvazi krščan
ski moralist (z dvojno moralo, ki 
si ji n.pr. priča že od malega - glej 
tudi intervju s škofom Grmičem v 
Mladini /št.21,27. maj 97), logično 
je, da čutiš, daje pomembno živeti 
v simbiozi in ravnovesju z naravo 
- in kvečjemu tu iskati metafizične 
povezave... 
Potem je lažje razumeti, daje po
trebno iskati razumevanje, komu
nikacijo tudi z naravo in s sokra-
jani in če si n.pr. tudi občinski svet
nik, iskati poti in načine, ki omog
očajo znosno (ali kakovostnejše) 
življenje neke skupnosti, k i j i pri
padaš (poskrbeti n.pr.za dober ka
nalizacijski sistem, park, ne pa za 
prenašanje političnih nestrpnosti v 
občinski svet). Ker pa si vendarle 
človek, včasih ne znaš, ne zmoreš 
poslušati , včasih kot oster in 
kritičen opazovalec dobesedno 
"znoriš" zaradi očitnih maloum

nosti in zlobe, ki jo doživljaš. 
Takrat si težko tiho, težko si poslu
šna "ovca v tropu". Zato opozarjaš, 
čeprav ostajaš včasih osamljen. 
Opozarjaš namreč na stvari, ki niso 
vidne takoj, na učinke, ki ne bodo 
prinašali takojšnjega dobička, 
opozarjaš na možnosti kompro
misa. 
Približno 400 volivcev vas je po
skrbelo, da imate svojega svetni
ka, nekega Frbežarja /iz Zelene al
ternative/, za predstavnika v tej 
občini. Premalo, da bi premikal ka
mne, dovolj, da premikaš ka
menčke. Dovolj, da optimistično 
upaš, da boš nekaj spremenil, 
izboljšal. Počasi, vendar boš. 
Kljub počasnim procesom se ti 
vendarle odvijajo v smer naprej. 
Resda si največkrat v občinskem 
svetu osamljen (pomagajo le neka
teri prijatelji, ki imajo občutek za 
ekologijo, kulturo, socialo...), ki 
razumejo, zakaj gre. Zadnje čase 
celo iz "nasprotnega", politično 
nepopustljivega tabora. Kar opo
gumlja, je pa tudi že čas! 
Uh, vse tole sem najbrž zakom-
pliciral, pa vendar upam, da ste me 
razumeli. Kdor pa me še ni, ali pa 
me (trenutno) ni sposoben razumeti 
(konec koncev je v teh nekaj vrsti
cah nemogoče opisati vse svoje 
hotenje), temu sem vedno na voljo 
za pameten pogovor. Nasvidenje. 
Tole pišem ponoči. Sedaj bom vzel 
v roke dobro pesniško zbirko in za 
nekaj časa pozabil na dobrobit gro
supeljskih občanov. 
P.s.: Lepo pozdravljam moje 
Šmarčane, kjer sem bil doma (v 
Londonu!), Grosupeljčane, kjer 
delam, in Ilovo Goro, kjer v moji 
"tastari bajti" pesnikujem in fan
taziram (sicer pa imam vse več ali 
manj rad, toliko da veste). 
Zbogom. 

Ivo FRBEŽAR 



* * * T E H D O G O D K O V N E P O Z A B I M O * * * 

G R O S U P U E - M I N I L O J E 5 0 LET O D Z A D N J E G A P O B O J A B R E Z S O J E N J A 
Slovenskemu narodu so več ali 
manj znani povojni politični pro
cesi, ki jih je organizirala komu
nistična partija Slovenije (KPS) 
preko svoje policije ( O Z N A , 
UDBA) . Pri tem so imeli odločil
no besedo člani politbiroja C K 
KPS in od njih odvisni mestni, raj
onski ter okrajni komiteji KPS v 
Sloveniji. Procesi so potekali z 
velikim zastraševalnim pompom v 
večjih krajih Slovenije, največ pa 
jih je bilo v Ljubljani. Ko so se 
končali zoper neposredne poli
tične nasprotnike, preživele domo
brance, četnike, križarje in druge, 
so se pričeli zoper "dachauce" 
(Diehl-Oswaldov proces), skupino 
Pravde (Nagodetov proces), du
hovnike, trgovce, tovarnarje, 
bankirje, obrtnike, kulturnike in 
druge. Potrebno je bilo uničiti ce
lotno možno opozicijo na vseh 
področjih javnega življenja, da so 
imeli partijski komiteji za svoje 
delovanje, to je utrjevanje diktat
ure, proste roke. 
IZ KNJIGE: 

SODNI UMOR POSLEDNJEGA DOMO
BRANCA - FRANCE NUČ1Č 

Struge, april 1997 

G O V O R Z U P A N A O B Č I N E 
G R O S U P L J E G . R U D O L F A 
R O M I M A O B O D K R I T J U S P O 
M I N S K I - P L O Š Č E N A C E R K V I 
V G R O S U P L J E M , 25.9.1994 
Spoštovani sorodniki, prijatelji in 
znanci tistih, ki j ih danes sim
bolično pokopavamo. Spoštovani 
ljudje dobre volje! Lepo vas 
pozdravljam to žegnanjsko nedel
jo v imenu javnosti občine Grosu
plje in vam, čeprav 50 let pre
pozno, izrekam javno sožalje. 
Pol stoletja je moralo preteči, da 
se smemo javno pokloniti žrtvam 
nasilja in pobojev, ki so jih zakriv
ili pripadniki komunistične ideo
logije. 
Pol stoletja je moralo preteči, da 
lahko glasno rečemo: "tudi vi, vaš
ki stražarji, vojaki domobranske 
vojske in civilni protikomunisti, ste 
bili Slovenci, častni in pošteni bor
ci za svobodo, za domovino, za 
boljši jutri..." 
Pol stoletja je moralo preteči, da 
lahko odkrivamo še druge resnice, 
ne le tisto, ki sojo vsiljevali sov
jetski boljševiki, balkanski "bar
bari" in "zavedni" domačini. 
Za takratne resnice, i / , novih ali 
izza zakritih spoznanj, niso vesele 
in spodbudne, niso take, da bi bili 

nanje lahko ponosni: 
- Liberalistični in komunistični 
politični stil v Sloveniji je pred II. 
svetovno vojno nastal pod okriljem 
programa anarhičnih in brezbožnih 
pristašev komunistične partije 
Jugoslavije po vzorih sovjetske 
Rusije. 
- Takoj po okupaciji je na eni stra
ni takratna legitimna slovenska 
oblast proglasila, daje treba ohran
iti red in mir in v nobenem prime
ru ne nastopati proti premočni pri
hajajoči vojaški sili. 
Opozorila je med drugim, tudi na 
poslanico papeža Pija X I , ki pravi, 
daje "komunizem prvi organiziran 
upor proti katoliški cerkvi v vsej 
njeni zgodovini." Od tod tudi pro-
tirevolucionarno obnašanje sloven
ske Cerkve; na drugi strani pa je 
komunistična partija prevzela 
vodilno vlogo in ustanovila prpti-
imperialistično fronto, ki jo je že 
20. junija 1941 oplemenitila s tako 
imenovano "revolucionarno kva
liteto" in s tem na slovenskem pro
gramirala revolucionarno in dr
žavljansko vojno. 
- Koje 1. novembra 1941 vrhovni 
plenum osvobodilne fronte objav
il dekret: "Kdor deluje proti OF, 
ki je močno zasidrana, se je zna
šel, oziroma se bo znašel prej ali 
slej na nedvoumnih postojankah 
narodnih sovražnikov." 
Od takrat se je začelo pobijanje 
nedolžnih ljudi, ki so nasprotova
li , ali bili zadržani do komunis
tičnih revolucionarnih načrtov. 
Takrat je padla pod roko domačih 
fantov, zavedenih od komunizma, 
ki so bili v sestavu grosupeljske 
čete, tudi prva žrtev: s Perovega, 
katerega ime je navedeno tudi na 
teh ploščah. 
Do konca leta 1941 in v prvi polo
vici leta 1942, seje brezvestno in 
zverinsko pobijanje na območju 
Grosupljega, kakor tudi na vsem 
območju Ljubljanske pokrajine 
nadaljevalo pod krinko, da gre za 
likvidacijo izdajalcev, cerkvenih 
podrepnikov, beračev, ciganov in 
kapitalističnih veleposestniških iz
koriščevalcev. 
Samo na območju občine Grosu
plje je bilo v tem času - v pol leta, 
na grozovit način pobitih skoraj 
150 nedolžnih civilistov, nekje po 
dva in več iz ene družine. 
Za njimi je ostala tragedija, žalost, 
bolečina... 
Častni možje so v bran pred ko

munističnimi morilci začeli poleti 
1942 organizirati vaške straže. 
Stražarji so skromno oboroženi 
opravljali svojo dolžnost: branili 
dom, družino, premoženje in vers
ko prepričanje. 
Ko so se začele ustanavljati domo
branske enote, ki so že bile vojaš
ko opremljene, so mnogi vaški 
stražarji postali domobranci in se 
predvsem zoperstavili nasilju ko
munizma. 
V 3-lclnih bojih: od leta 1942 do 
1945 je padlo relativno malo 
vaških stražarjev in domobrancev. 
Nekoliko več je bilo ubitih ne
dolžnih civil istov. Danes, po 
dveletnem odkrivanju polpreteklih 
dogodkov, lahko že povemo šte
vilke padlih vojakov in drugih pre
bivalcev iz območja bivše občine 
Grosuplje. 
V bojih, vojaških akcijah, letalskih 
napadih ali drugih slučajih, je bilo 
na strani domobranstva mrtvih 160 
občanov. Med vojno je bilo dodat
no 150 nedolžno pomorjenih - torej 
310 tistih, katera imena šele sedaj 
smejo na marmornate spominske 
plošče. 
Če za primerjavo povemo še, daje 
na partizanski strani v naši občini 
padlo, bilo pobitih ali je drugače 
umrlo 826 partizanov in njihovih 
simpatizerjev ter daje bilo več kot 
1.200 občanov v internaciji, potem 
lahko rečemo, daje čas med naro-
doosvobodilno, revolucionarno in 
državljansko II. svetovno vojno 
tudi pri nas zahtevalo obilen dav
ek. 
Toda to ni bilo dovolj! 
Z majem 1945, koje ves svet slavil 
dneve osvoboditve, ko so vsi čaka
li, da se začne novo življenje, da 
se vojaki vrnejo v tople domove, 
da se pozabi žalost in gorje, se je 
nad slovenskimi, predvsem med 
mladimi možmi iz Dolenjske in 
Notranjske, ter preživelimi du
hovniki in intelektualci zgodil stra
šen zločin. 
Ko je bilo vojne že konec, names
to, da bi jih poslali domov, so ko
munistični zmagovalci, pijani svo
bode in žganja - v želji po mašče
vanju in dokončni uresničitvi nem
oralnih, brezbožnih in protina-
ravnih idej, poslali mlade fante, 
nekdanje vaške stražarje in domo
brance pod strele in puškina kopi
ta in jih napol mrtve metali vjame 
in brezna Hrastnika, Teharij, 
Kočevskega Roga, Krima ali pa so 

jih pričakali in pobili doma, ko so 
se nič hudega sluteč vračali na svo
ja ognjišča. Nezaslišan zločin! 
Brez milosti! Brez sojenja! 
Tisoče in desettisoče mladih mrtvih 
trupel - cvetov mladosti sloven
skega naroda - masovno v treh ted
nih..., zločini pa so se nadaljevali 
še tja do leta 1947. 
Na območju občine Grosuplje je 
bilo po vojni - v svobodi, pomor
jenih še 1.300 mladih prebivalcev. 
1300, mnogo več, kot že prej 
navedeno, vsa medvojna leta, na 
strani partizanov, domobrancev in 
civilistov skupaj. 
Groza! Groza, kije ostala močnej
ša od demokracije 50 let; groza, ki 
s svojim socialističnim in libera-
lističnim naukom še vedno ob
vladuje slovensko politiko... 
Spoštovani! 
Zaradi teh 1.300 in zaradi 150 po
bitih na začetku vojne, zaradi 160 
med vojno padlih domobrancev, 
skupaj torej 1.610, pa zaradi 72 
žrtev katerih imena so vklesana na 
spominskih ploščah tu v Grosupl
jem; zaradi povojnih ustrahovanj, 
pobijanja in sramotenja vernih, 
zaradi nezakonitega odvzemanja 
premoženja; zaradi uničevanja 
kmetijstva, sistemov kulture in 
družinske vzgoje, zaradi ideološk
ega šolstva in nenazadnje zaradi 
neučinkovitega socialističnega 
gospodarstva, zaradi vsega tega 
moramo odkrivati še druge, do ne
davnega skrite resnice. 
Zalo. da bi se napake in tragedije 
v slovenski zgodovini več ne 
ponovile. 
Pred nami je namreč lepa in svetla 
prihodnost... 
Kdor more, naj preteklost pozabi 
in se pridruži večini, ki želi gledali 
naprej. S skupnimi močmi mora
mo složno in strpno graditi lepši, 
polnejši in bogatejši jutri. 
Za sebe, za svoje otroke in svoje 
vnuke - tudi tu v Grosupljem in 
okoliških vaseh. 
Verni pobiti domobranci so svojim 
krvnikom že odpustili, za nas pa 
naj ostanejo spominske plošče z 
njihovimi imeni, simboli miru in 
sprave. 
Na koncu se najlepše zahvaljujem 
svojcem simbolno pokopanih in 
organizacijskem odboru za iskan
je podatkov in doprinos k moza
iku resnice. Hvala lepa! 
Za objavo pripravil: 

Anton ŽITNIK 
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REDNI LETNI ZBOR OO S K D G R O S U P L J E 
V četrtek, 29. maja 97, na cerkve
ni praznični dan, po večerni pro
cesiji, je v gasilskem centru Gro
suplje potekal redni zbor občin
skega odbora Slovenskih krščan
skih demokratov Grosuplje. Ude
ležilo se gaje veliko število članov 
in prijateljev stranke, med njimi 
tudi občinski svetniki, ki predstav
ljajo stranko v občinskem svetu. Po 
začetnih proceduralnih obvez
nostih so člani prisluhnili poroči
lu predsednika OO SKD Grosupl
je g. Petru Hostniku, tajniku občin
skega odbora in nazadnje še ge. 
Olgi Žitnik, ki je predstavila delo 
občinskih svetnikov. Iz poročil je 
bilo moč ugotoviti, da je bilo v 
minulem obdobju delo odbora 
dokaj stalno in usmerjeno v delo 
svetnikov občinskega sveta, kjer 
stranka tvorno in odgovorno ure

sničuje program, predstavljen na 
volitvah 94. Kljub temu pa je bilo 
nekaj tudi zamujenega, predvsem 
pri koordinaciji strank Slovenske 
pomladi. Poročilo tajnika je bilo 
namenjeno bolj tehničnim podat
kom o delu odbora, tako o fi
nancah, članih stranke, uspehu na 
volitvah in podobno. Pozitivno pa 
je zvenel podatek, ki ga je le ta 
posredoval, da se je v zadnjem 
času v stranko včlanilo kar nekaj 
mlajših ljudi, kar pomeni, da je 
stranka privlačna tudi za mlade. V 
nadaljevanju je besedo prevzel g. 
Slavko Jamnik, občinski svetnik, in 
vidnejši predstavnik stranke, kije 
v kratkem orisu predstavil aktual
no politično situacijo v stranki ter 
v Sloveniji. Njegove besede so 
zvenele kot poziv k umiritvi situ
acije v stranki, predvsem v smislu 

javnih nastopanj posameznih čla
nov stranke v javnosti, kar vzbuja 
občutek, da se nihče več z niko
mer ne pogovarja, kar pa seveda 
ni res. V tem smislu je kongres, ki 
je sicer že tretji v zelo kratkem 
času, še kako prav in nujno po
treben za ureditev razmer v stranki. 
Predvsem pa bo po njegovem 
mnenju potrebno po kongresu, u-
poštevati in sprejeti voljo delega
tov o nadaljnji usmeritvi naše 
stranke. Nato je sledila razprava 0 
stranki kot celoti, kjer so navzoči 
v celoti podprli razpravo vodilnih 
članov odbora. 

V zaključnem delu rednega zbora 
so navzoči soglasno izvolili dele
gata za kongres stranke, ki bo 28. 
junija 97 v Novem Mestu, občin
ski odbor bo zastopal g. Pavle 
Štrubelj, predsednik krajevnega 

odbora SKD Šmarje - Sap, pod
jetnik doma iz Paradišča pri Šmar
ju - Sap. 
Na koncu pa so navzoči sprego
vorili še o delu v prihodnje. Tuje 
na prvem mestu prevladalo stal
išče o aktivni pripravi na nove 
občinske volitve, ki bodo prihod
nje leto. Potrebno seje dogovori
ti tako o posameznih kandidatih, 
ki bodo nosilci občinske politike 
v prihodnje, kol tudi o novem pro
gramu in medijski privlačnosti za 
volivec. 
Čisto na koncu pa se je razprava 
združila v pobudo po tesnejšem 
sodelovanju, povezovanju in pro
gramskem usklajevanju s Sloven
sko ljudsko stranko v občini ter s 
tem tudi v koordinaciji strank 
Slovenske pomladi v Grosupljem. 

Matjaž TRONTEU 
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P r v a k n j i g a r n a v G r o s u p l j e m 
Na Slovenskem so od tiskarskih 
začetkov tiskarji združevali na 
enem mestu vse dejavnosti v zvezi 
s knjigo, v tem stoletju pa pred
vsem založništvo in knjigotrštvo. 
Tej svetli tradiciji predhodnikov 
(npr. Schvventner, Škerl, sedaj M i -
helač) se je zdaj pridružil tudi 
založnik g. Ivo Frbežar (založba 
Mondena) z odprtjem nove in prve 
prave knjigarne v Grosupljem. 
Deževnega 4. junija vreme ni 
vplivalo na razpoloženje in slov-
estnost trenutka. 
Župan g. Rudolf Rome je svečano 
odprl knjigarno, podal tudi nekaj 
pogledov na knjigotrštvo v našem 
kraju (ter s tem tudi v občini). Pou
daril je, da so se tega problema 

zavedali, sedaj pa bo to vrsto 
prisotnosti kulture opravljala nova 
knjigarna, ki smo jo tako potre
bovali. Želel je, da bi v tej knji
garni bilo mogoče dobiti tudi vse 
publikacije, ki so izšle o kraju in 
občini, saj je to dejavnost sedaj 
opravljala knjižnica, pa tudi ostale 
priložnostne "prodajalne". 
G. Ivo Frbežar je predstavil novo 
knjižno zakladnico, podal posta
vitev in izbor ponujenega fonda, 
ki zajema več nivojev. Ponudbo 
sedaj sestavljajo tako knjige kot 
tudi igrače in antikvitete. Seveda 
želi dejavnost razširit i še na 
knjižni antikvariat, ob ostalih 
načrtih, saj je g. Frbežar poln idej, 
ki so vezane na obe sferi njegove

ga poslanstva. 
Na otvoritvi je bilo opazno, daje 
že s tem izborom ponudil zanimiv 
skupek, saj so si starejši ogledo
vali sebi zanimive knjige, otročad 
pa seje zapodila med igrače. 

Knjigarna, ki sije našla svoje mes
to na Prešernovi 80 v novem oko
lju TPC Grosuplje, je odprla vsak 
delovni dan od 13. do 19. ure in 
vsako soboto od 8. do 12. ure. 

D. SAMEC 

U S P E H T A B O R N I K O V N A M N O G O B O J U 
11.5.1997 seje na Tuniški Gori pri 
Kamniku odvijal taborniški mno
goboj. Iz roda Louis Adamič smo 
na to tekmovanje za mlajše ta
bornike poslali tri ekipe gozdovni-
kov in gozdovnic (12-16 let) in eno 
ekipo medvedkov in čebelic (7-12 
let). Gozdovnice so posekale vsa 
pričakovanja. Ekipa Luzerk je 
zmagala, ekipa Gobcev pa je 
zasedla odlično drugo mesto. Tudi 
medvedki in čebelice so se dobro 
odrezali, bili so četrti. 
Mnogoboj je celodnevno tekmo
vanje. Prve ekipe so odšle na progo 
okrog I Oh, končalo pa seje ob 17h. 
Taborniki so tekmovali v več dis
ciplinah. Osnovaje bil orientacijs
ki pohod. Na terenu je bilo treba s 
pomočjo karte in busole poiskati 
čimveč točk. Na točkah so tekmo
valci reševali različne naloge, kot 
so: vrisovanje točk na karto, opis 
poti, risanje skice terena, znanje 
prve pomoči, določanje stojišča na 
karti, ocenjevanje določene razdal
je, iskanje rastlin v naravi, postav

ljanje signalnega stolpa, signali
ziranje Morsejeve abecede in post
avljanje šotora. Vse naloge so bile 
časovno omejene, razen lokostrel
stva, kjer sta odločala natančnost 
in ostro oko. Vsaka naloga je dala 
določeno število točk, njihov 
seštevek pa je odločil o uvrstitvi 
ekipe. 
Uspeh naših tabornikov torej ni kar 
tako. Je rezultat njihovega dela in 
znanja, predvsem pa zagnanosti in 
navdušenja. Dobre uvrstitve na tem 
in tudi na drugih tekmovanjih 
dokazujejo, da je naš rod živ, da 
deluje in napreduje. 

Darija KOVAČ IČ 
Muljava 8 

mesce jtiUj emajle, 
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S L A V J E N A K O P A N J U 
" K A R K O L I V A M POREČE, S T O R I T E ! " 
Je dejala Marija na svatbi v Kani 
galilejski, ko je Jezus storil prvi 
čudež. Prav te besede je poudaril 
nadškof dr. Alojzij Šuštar, koje na 
Kopanju vodil slovesno somaševan-
je na praznik Marije Pomagaj, ki jo 
ravno v naši dekaniji še posebej 
slavimo. Poleg gospoda nadškofa 
so somaševali še grosupeljski 
župnik in prodekan, gospod Fran
čišek Novak, gospod Ciril Oražem, 
žalski župnik, gospod Mrvar Jože, 
šmarski župnik, domači župnik, 
gospod Viktor Prestor in naš rojak 
dr. 'fone .lamnik. Prijetno so prese
netili pevci grosupeljskega pe
vskega zbora pod vodstvom profe
sorice glasbe gospe Rezke Šuštar, 
ki so bili tudi to pot okrepljeni z 
glasom sopranistke Dragice Čar-
man. Gospoda nadškofa, kot tudi 
vse prisotne, sta pozdravila prode
kan gospod Novak in predsednica 
občinskega sveta občine Grosuplje 

gospa Angelca Likovič. Za tem sta 
dva radenska mladinca slikovito 
predstavila cerkev Marijinega 
Vne-bovzetja na Kopanju. Nada
lje so sodelovali pri slovesnosti še 
mladinci iz Grosupljega in Kobi-
Ijeka. Gospod nadškof, vidno 
zadovoljen, seje v svojem šmar-
ničnem nagovoru najprej zahvalil 
za pozdravne besede in nadaljeval 
temo o Mariji Pomagaj, ki nam je 
pomagala, nam pomaga in nam bo 
pomagala, samo zaupati se j i 
moramo. Marij ine besede: 
"Karkoli vam poreče, storite!", pa 
naj veljajo tudi za današnji čas. 
Slovesnost v čast Mariji Pomagaj 
je tudi letos izvedel SD Krščan
ski forum, ki se ob tej priliki lepo 
zahvaljuje duhovnikom, vsem 
sodelujočim in vsem, ki ste se, 
kljub slabemu vremenu, udeležili 
tega slavja Mariji Pomagaj v čast. 

Dr. J. M. 

D A N O D P R T I H V R A T N A 
G R O S U P E U S K I P O L I C I J S K I P O S T A J I 
V torek, 27. maja, so na Policijski 
postaji Grosuplje pripravili D A N 
ODPRTIH VRAT. Na ta način so 
poizkušali približati občanom vseh 
treh občin (Grosuplje, lvančna 
Gorica in Dobrepolje), za katere 
Policijska postaja Grosuplje de
luje, delovanje in življenjski utrip 
policije in končno tudi policajev. 
Z razstavljenimi sredstvi, kot so 
orožje, neprebojni jopiči in drugi
mi pripomočki pa so predstavili 
svoje delo. 
V poučilev staršev in vzgojiteljev, 

.^mladini pa v poduk, so razstavili 
* *'femerke mamil in vsega ostalega, 

S čimer deluje prckupčcvalki trg 

dilerjev, obiskovalcem pa je spre
govoril tudi kriminalist. Bogataje 
bila tudi ponudba propagandnega 
gradiva, iz cesarje moč nazorno 
razbrati nevarnosti, ki prežijo na 
mladino. Prisotni so si dopoldne 
lahko ogledali tudi policijsko kon
jenico in šolane službene pse. Po 
ocenah si je predstavljeno delo 
stroke ogledalo med 600 in 700 
udeležencev, največje zanimanje 
pa so pokazale šole in vrtci, kar 
kaže na interes učiteljev in vzgo
jiteljev mladim odpreti pot v prave 
smeri in ločiti negativna in pozi
tivna dejanja. 

A. A. 

V VRTCU PIKA SMO B O G A T E J Š I ZA R A Č U N A L N I K 
Kaj je lepšega, kot imeti za vzgojno - izobraževalno delo sodobne 
didaktične pripomočke, med katere sodi nedvomno tudi računalnik. 
Ker je naš vrtec letos praznoval 20. obletnico obstoja in delovanja, 
smo se ob tej priložnosti odločili za akcijo zbiranja denarnih sredstev 
za nabavo računalnika. Pač, poskusiti velja! In uspeli smo, seveda ob 
pomoči vseh tistih, ki so nam znali prisluhniti, nas razumeti in prispe
vati svoj delež k uresničitvam naših želja. Prispevke so darovali: 
- GPG Dolenjgrad, Grosuplje 
- G - M & M , Grosuplje 
- KLIMATIZACIJA, Paradišče, Šmarje - Sap 
- KS Šmarje - Sap 
- Trgovina TASJA, Grosuplje 
- T H E N d.o.o., Litija 
- OBAD-SD d.o.o. Ljubljana 
- DR. M A POT d.o.o., Ljubljana 
- Aleš Eber, krajinski arhitekt, Ljubljana 
- Plesni studio M-FOR Y O U , Ljubljana 
- CVETLIČARSTVO Pene, Cikava 
- HI-PO Grosuplje 
- L I K - A T L A S d.o.o., Ljubljana 
- SKB banka d.d., Grosuplje 
- KAMNOSEŠTVO ZUPANČIČ, Šmarje - Sap 
- NOVI ŠTUDENTSKI SERVIS, Šmarje - Sap 
- CEMENTNI IZDELKI Zobec, Šmarje - Sap 
- M A R E X d.o.o., Šmarje - Sap 
- Trgovina JANEZ, Vir pri Stični 
- JAPET d.o.o., Šmarje - Sap 
- AMBROŽI A d.o.o., Grosuplje 
- FOTOATELJE Mateja Medved, Šentvid pri Stični 
- NEG - izdelovanje igral in opreme, Celje 
- UČILA d.o.o., Tržič 
- M E S A R S K A OPREMA, Janez Tancek s.p., Šmarje - Sap 
S pomočjo vseh omenjenih sponzorjev smo zbrali toliko sredstev, da 
smo našo željo že realizirali. 
Ob tem našem uspehu čutimo zadovoljstvo, pa tudi potrebo in željo, 
da se vsem, ki so v naši akciji sodelovali, najlepše zahvaljujemo za 
dragoceno darilo. 

Alenka BRATUN 

Te dni je kar ZOO osnovnošolcev v vseh 3 
osemletkah (v Grosupljem in Šmarje-Sap) 

zaključilo prvo obdobje svoje zrelosti 
Preberite, kako modro 

so razmišljali: 
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K A T E R A P O T J E P R A V A ? 
Stojim ob oknu svoje sobe in opa
zujem pomladansko vzdušje. Jabla
na ob oknu se bohoti, odeta v ko
preno cvetja. Pomlad. Mesec maj. 
Vedno sem imela rada ta pomladni 
mesec, čarni mesec mladosti. Toda 
zame ta mesec ni več tako brez
skrben, kot so bili vsi ostali. Kot se 
človeku izteka mladost, tako se nam 
zdaj iztekajo osmošolski dnevi. 
Prišli smo do točke, kjer se naša 
pota razhajajo, prišli smo do križ-
potja. In prav vsak izmed nas bo šel 
po poti, ki si jo je sam izbral. Te 
poti bodo različne. Bog vedi, če 
bodo prave... To bomo videli šele 
čez čas... 

Še dober mesec torej in zaključili 
bomo osemletko. Saj me kar pri srcu 

stisne, ko se zavedam te resnice, ter 
ko sprevidim, kako hitro mineva 
čas. Toda vsaka medalja ima dve 
plati in če sem čisto iskrena, se tega 
dogodka pravzaprav zelo veselim. 
Vstop v srednjo šolo, to je za vse 
nas nekaj novega, vendar nam na
laga tudi več odgovornosti. To me 
vsakič (veselo!?) spomni mami in 
sicer, da se bom morala veliko več 
učiti, biti bolj pridna... in podobno. 
Kot da tega sama ne vem! Sem še 
kar dobro obveščena o življenju 
srednješolcev. Pravi križev pot! 
Vendar, ni vrag, če ga preživijo vsi 
ostali, ga bom pa tudi jaz. Pa čeprav 
se bo treba veliko več učiti, čeprav 
bodo profesorji bolj zoprni kot v 
osnovni šoli. Se bom že znašla ... 

saj se zmeraj. 
Kot sem že rekla, se veselim odho
da iz osnovne šole, vendar še sama 
dobro ne vem, zakaj. 
Morda zato, ker sem se je že poš
teno naveličala (z osebjem vred), ali 
pa zaradi razreda. Veljamo namreč 
za najbolj nemogoč razred na šoli, 
v katerem se ne da in ne da delati. 
In učitelji baje zelo trpijo z nami, 
zlasti s fanti, ki so še preveč otročji 
in se težko ali pa se sploh ne učijo. 
Vse to je čista resnica, priznam! In 
čeprav se mi zdijo včasih določeni 
sošolci zoprni, jih imam kljub vsem 
napakam (saj smo navsezadnje le 
ljudje) vseeno rada. Tako kot šola, 
bodo tudi oni (vključno z učitelji) 
vedno zapisani v mojem spominu, 
pa naj bodo le ti dobri ali slabi, nam
reč tudi slednjih je zelo veliko, 

čeprav si želim, da jih ne bi bilo. 
Kljub mojemu veselju pa me dejst
vo, da ne bom več hodila v to šolo 
in ne bom več videvala svojih soš
olcev in prijateljev, kar malo plaši. 
Vendar pa je resnica tudi, da izjem
no rada spoznavam nove ljudi in pr
ijatelje. In močno upam, da bodo 
drugo leto le-ti dobri in sc bomo 
dobro razumeli, lako kot z zdajšn
jimi, ali pa še bolje... 
Vedno smo bili nekakšen 20-član-
ski neuigrani orkester, ki ga niti še 
tako odličnemu dirigentu ne bi us
pelo uglasiti... 
Večkrat smo stopali po robu prepa
da, zdaj pa odhajamo v svet, po 
poteh, o katerih niti sami ne vemo, 
ali so prave... 

Karmen ADAMIČ 8.b 
OŠ Brinje 

T E K M O V A N J E Z A 
C A N K A R J E V O P R I Z N A N J E 

N A ČAST 
SV. MARTINU 

Iz OŠ Brinje smo se letos uvrstile 
na državno tekmovanje v znanju 
slovenskega jezika za Cankarjevo 
priznanje 3 učenke in vse tri smo 
dosegle lepe rezultate, saj imamo 
kar 2 zlati in eno srebrno priznan
je. 
Začelo se je z dodatnim poukom 
slovenščine, kjer smo se kar nekaj 
časa pripravljali na šolsko tekmo
vanje. Naša mentorica je bila 
učiteljica slovenščine, ga. Marija 
Bučar. Na eno od ur je povabila 
učiteljico zgodovine, g. Mi lko 
Škufca, ki nam je podrobno raz
ložila obdobje turških vpadov na 
naše ozemlje, kar je bila tudi leto
šnja tema na tekmovanjih. 
Šolsko tekmovanje sta sestavljala 
lest znanja, vezan na snov iz knjgc 
Lepi janičar in pa domišljijski spis, 
ki nas je vse dodobra utrudil. 
Do državnega tekmovanja je bil še 
dober mesec, med tem časom pa 
smo se vse tri, ki smo na šolskem 

TONE J A M N I K -

DOKTOR 
TEOLOŠKIH 
ZNANOSTI 
Konec maja 1997 je mag. 
TONE J A M N I K , doma z Ilo
ve Gore, na Teološki fakulteti 
z odlično oceno zagovarjal 
doktorsko disertacijo "Ramlis-
ov poskus etične utemeljitve 
liberalizma." Čestitamo! 

tekmovanju zbrale dovolj točk, 
pripravljale, mislile pa smo, da 
imamo za najvišja priznanja bolj 
malo možnosti. Sledila je pot v 
Ljubljano, kjer je najprej prišlo do 
manjših organizacijskih zapletov, 
vendar se je vse uredilo. Kljub 
strahu in nesamozavesti smo uspe
šno opravile test, prav tako tudi 
spis. 
Napočilo je nekaj trenutkov čakan
ja. Bo, ali ne bo? Toda kmalu to ni 
bilo več vprašanje. 
Zelo smo se veselile naših uspehov, 
z nami pa so se seveda veselili tudi 
vsi učitelji in prijatelji ter drugi. 
Vesele smo, da lahko o tem usp
ešnem dogodku poročamo tudi 
vam, hkrati pa se zahvaljujemo 
naši mentorici, ge. Mariji Bučar, ki 
nam je vlivala znanje in upanje ter 
vsem ostalim, ki so nam stali ob 
strani. 

Nataša VOJE, Viviana ŽORŽ 
Petra KRE.IAN, vse OŠ Brinje 

Pri Sv. Martinu pod Boštanjem se 
je v nedeljo popoldne, 25. maja 
zbrala velika množica 
vernikov iz bližnje in da
ljne okolice, da bi se pov-
eselila ob izjemnem do
godku v tej podružnici, ki 
spada v župnijo Žalna. 
Slovesnosti se je ob so-1 
maše vanj u župnikov iz 
grosupeljske dekanijc 
udeležil nadškof v poko
ju dr. Alojzij Šuštar. Ob 
tej priložnosti seje zah
valil vsem, ki so kakorko
li prispevali, da se je to 
veliko in dobro delo ure
sničilo. 
Trem starim zvonovom • 
se je pridružil vel iki 
zvon. Dosedanji večji 
bronasti zvon je iz 1740 
leta inje edini s tako sta
ro letnico daleč naokoli, 
saj ga niso pobrali niti v prvi 
svetovni vojni, da bi iz njega nare
dili smrtonosno orožje, kar se je 
zgodilo večini zvonov v okolici. 
Zasluge za to je imela tudi nekdan
ja družina Lazarinijev iz boštan-
jskega gradu. Od zdaj naprej bo s 
svojim novim velikim prijateljem 
dajal osnovo prvemu tonu " G " 
dura kot drugi zvon velikega akor
da, ki ga sestavljajo D-G-H-D toni. 
Poleg tega je odbor za obnovo in 
vzdrževanje tega prelepega umet-
nostno-zgodovinskega bisera v 
Grosupeljski kotlini finančno 
poskrbel v sodelovanju z Region
alnim zavodom za varovanje kul

turne dediščine, da so po šestih 
letih obnovili rezbarsko plastiko na 

glavnem oltarju. 
Seveda: odbor s lem dnem ni 
prenehal delovati, saj sije zastavil 
smele načrte tudi v bodoče. Pred 
propadom namerava rešiti še oba 
stranska otlarja, križev pot, veči
no umetniških slik in tri grobnice 
pod tlakom v sredini ladje. Med 
ogroženimi slikami je tudi podoba 
sv. Ane znamenitega slikarja Fran
ca Jelovška. 
Pri svojem delu pa v bodoče 
pričakuje podporo iz virov za ob
novo kulturne dediščine s strani 
občine in države. Želimo jim, da 
bi jim uspelo. 

Jože Miklič 
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POVELJEVAL JE TO L J U B L J A N S K E P O K R A J I N E 
JANEZ LESJAK: KO SE JE PRED 6. LETI OBRAČALO KOLO SLOVENSKE ZGODOVINE 

Te trenutke mi spomin seže daleč 
nazaj. V osnovnošolska leta, ko 
smo tako radi "smuknili" v kabi
net, kjer smo imeli mladi "drama
tiki" shranjene kostume. Nam pa 
se oči kar niso mogle "napasti" na 
dveh viteških zaščitnih oklepih. 
Naša domišljija je bila bujna, tiho 
pa smo občudovali osmošolea, ki 
sta naredila prava pravcata oklepa, 
pripravljena za vojskovanje. 
Spomini na te dogodke oživijo in 
z njimi je ime J A N E Z A LESJA-
K A najtesneje povezano. Je bil 
torej v njem že od otroštva dalje 
prikrit talent in čut, ki ga zahteva
jo vojne razmere. Bi t i na čelu 
vojske v tako odločilnih trenutkih, 
je velika odgovornost, ki zahteva 
znanje in veliko mero promišl
jenosti. 
13 let svoje delovne dobe je JA
NEZ L E S J A K posvetil delu v ter
itorialni obrambi; poveljeval je 
občinskemu štabu TO. Potem je 
začel novo, drugačno kariero v 
gospodarskih sferah, ob tem pa v 
TO še vedno deloval v rezervni 
sestavi. Vse do zgodovinskega tre
nutka, ki za slovensko državo 
pomeni novo prelomnico v zgo
dovini naroda. Večer 25. junija 
1991 je nam Slovencem tiste tre
nutke, ko smo doživljali velike 
dogodke, že pomenil veliko pre
lomnico v pričakovanju nekega 
drugačnega dne. Žal pa se je ta 
drugačen dan začel naslednje jutro 
s tanki, poročili o vojaških ko
lonah, vrstami v trgovinah in zbe
ganostjo ljudskih množic . 
Večerno praznovanje seje spreme
nilo v izredne razmere. Možje, ki 
so jih klicale za tiste trenutke na
jbolj potrebne dolžnosti, pa so ob 
vsem tem morali ohraniti "trezno 
glavo in mirno kri". Dogodki so se 

odvijali s filmsko naglico, situaci
ja se je zaostrovala, mediji so žal 
poročali tudi o žrtvah. Bilo je 
mnogo poguma, pa tudi veliko sol
za... Sredi teh dogodkov pa je,bil 
JANEZ LESJAK prvi mož takrat
nega 5. pokrajinskega štaba TO 
ljubljanske krajine. Ko po šestih 
letih obujava spomine na tiste od
ločilne trenutke, se zdi, da še ved
no živi z njimi in ne da bi poudar
jal, iz pogovora daje čutiti, da so 
nezapisana knjiga spominov, kijih 
ni zapisalo pero, pa vendar ta knji
ga v njem obstaja. 
TRENUTKI ODLOČITVE 

Na čigavo povelje ste 
tedaj zasedli mesto poveljnika 
TO ljubljanske pokrajine? -
vprašam Janeza Lesjaka poteirt, ko 
že nekaj časa razpredava misli o 
dogodkih, ki so zapisali novo 
poglavje v slovenski zgodovini. 
"Že od leta 1990 sem bil v poseb
ni grupi narodne zaščite, zato sem 
bil že sredi junija 91 vpoklican v 
TO. 30. junija sem se vrnil s tere
na, kjer sem opravil pregled in 
oceno stanja enot na področju 
Ivančne Gorice zaradi stresnih situ
acij, ki so jih povzročili dogodki 
na bližnjem Medvejeku. Bi l sem 
še pod vtisom težkih psihoz, kijih 
je doživljala enota naše TO na tem 
območju, ko meje poklical minis
ter Janez Janša in mi zaupal, da 
ima probleme s poveljevanjem v 
Ljubljani. Na vprašanje, koliko 
časa mi da za razmislek, mi je s 
pravo vojaško naglico odgovoril: 
Jaz ga nimam nič, ti ga imaš pa 3 
sekunde! Potem nisem več razmiš
ljal, saj v takšnih trenutkih ni časa 
za razmišljanje. Zaradi izrednih 
razmer sva se dogovorila le še za 
prevoz, v Ljubljano in - moje nove 
dolžnosti so se začele," niza do

godke moj sogovornik z neprikri
to zamišl jenost jo. Zd i se, da 
podoživlja trenutke odločitve, iz 
katerih poti nazaj dolgo ni bilo. Šel 
sem v Ljubljano z mislijo, da me 
čaka poveljstvo mesta Ljubljane, 
tam pa sem ugotovil, da gre za pov
eljstvo nad celotno ljubljansko 
pokrajino," še doda. "Tisti tre
nutek, ko sem ugotovil, kaj spreje
mam, sem obveznosti sprejel z 
velikim čutom odgovornosti, saj 
sem stvari in razmere kot nekdan
ji poveljnik TO v občinskem šta
bu dobro poznal. Morda so bile to 
zame le dodatne psihične obre-

razporejenih več kot 60 enot in 
poveljstev TO in poveljevanje je 
bilo izredno težko. Toda veliko 
težje kot vojski, poveljuješ mno
žicam ljudi. Kmalu sem namreč 
ugotovil, da se Ljubljančani ne 
zavedajo, kakšne razmere lahko še 
nastanejo. Do trenutka, ko so prele
tavala Ljubljano letala inje bil pre
bit zvočni zid ter sprožen prvi 
alarm, ki je ljudi le "pognal" v 
zaklonišča, Ljubljančani niso ver
jeli, da gre "za res". Pa tuci pozneje 
je bilo veliko težav in dilem, kako 
ljudi, če pride do najhujše, pre
pričati, da balkoni in okna niso 
razgledne točke, ampak velika ne
varnost." 

menitve, saj sem bil marsikdaj pre
pričan, da bi mi bilo na trenutke 
lažje, če bi bil moj krog poznavanj 
manjši," pripoveduje dalje, zroč 
resno predse in le kdaj pa kdaj si z 
dlanmi pokrije obraz kakor da je 
razmišljanje še globlje. 
DOMA NI, JE PA DOMOVINA 
Je bilo težko v takšni situacij, za 
katero je natančno vedel, pustiti 
domače?, nadaljujem pogovor z 
vprašanjem. Tedaj šele Janeza Les
jaka spoznam kot pravega voja
ka, predanega klicu vesti, načelom, 
ko brez omahovanja pravi: " Takrat 
doma ni! So samo obveznosti, ki 
jih sprejemaš v trenutku. Družino 
in vojaške obveznosti sem vedno 
strogo ločil!" Morda je opazil moje 
začudenje, zato je še dodal, da 
drugače v tako odločilnih trenut
kih ne gre. Dejstva, ki ne sovpada
jo s čustvi.. 
IN VENDAR JE BILA - VOJ
NA 
V pogovoru se vrti film za 6 let 
nazaj,takratni poveljnik TO ljubl
janske pokrajine pa se spominja 
dogodkov, ki so še oteževali že 
tako težko situacijo. 
" V Ljubljani je bilo poleg okoliša, 

In vendar je šlo za vojno, 
ki seje bojevala na naših tleh .... 
"Marsikaj, za kar sem vedel, da bi 
v Grosupljem zlahka rešil, sem bil 
v Ljubljani nemočen.Dejstvo pa je, 
daje bila ob uspešnem sodelovan
ju policije in ostalih organiziranih 
struktur odpora zasluga TO v 
Ljubljani, da je z najmanjšimi 
možnimi spopadi uspela blokirati 
nasprotnika in J L A zadržati v 
kasarnah. Tisti trenutek, ko bi priš
lo do prvega spopada, bi to spro
žilo splošni spopad v mestu. Kako 
bi se končalo, kdo ve..?" - To je 
bila le ena od kritičnih točk, ki so 
pestile vojaškega poveljnika. 
KO SI SAM S SEBOJ ... 
In vendar, kakšen je občutek, ko si 
sam s seboj, pred teboj in v tebi 
pa vrsta predvidevanj - v vojnih 
razmerah? 
Prvič v tem pogovoru sem na obra
zu svojega sogovornika začutila 
grenak nasmešek. Ko iz V O J A K A 
spregovori ČLOVEK: 
"Zavedal sem se odgovornosti vo
jaškega poveljnika, ki vedno in 
povsod odgovarja za svoje in de
janja svojih podrejenih. Obsedel 
sem v nočeh v svoji pisarni in teh-
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tal v sebi svoje prejšnje in bodoče 
ukaze. Tedaj te prevzame odgovor
nost do funkcije in tožnost in veli
ka odgovornost do ljudi. Istočas
no pa sem bil obremenjen z do
mačim krajem. Skladišče orožja bi 
ob nepremišljenosti lahko za az 
vsako ceno izogniti. Lažje si 
človek naprti na dušo zrušitev ka
terega od kulturnih spomenikov, 
nikdar pa ne smrti nedolžnih lju
di. Ko doživljaš, kako hitro lahko 
iz miroljubnega človeka postane 
zver, tedaj se zaveš, kako važno je, 
da se pravzaprav človek samega 
sebe tudi boji. V meni je bilo ves 
čas prisotno zavedanje moči, uka-
zovanja, podkrepljeno s prepoved
jo samemu sebi-nikdar izkoriščati 
te moči! In seveda lastni razum: 
pred izrečenim poveljem to trikrat 
premisli! Kajti, po tem se klub 
vsem dogovorom neha človeč
nost!" - besede, ki so na nek pose
ben način izrazile težo in odgo
vornost prvega moža poveljstva 
ljubljanske pokrajine. 
K D A J SE B O M O S L O V E N C I 
Z A V E D L I S V O J E Z G O V O -
V I N E ? 

Kaj pa je bilo tisto, kar je 
kljub težkim situacijam pustilo 
neizbrisen pečat - v Vojaku in 
Človeku hkrati? 
"To je bila možnost,ki se v zgo
dovini ponudi majhnemu številu 
oficirjev. Glede na to, da sem 13 
let delal v TO in se usposabljal za 
vojne razmere, se mi je ponudila 
prilika, da to svoje znanje in izkuš
nje izkoristim v tako usodnem in 
zgodovinskem trenutku za sloven
ski narod." 
Nam, Slovencem pa je ostal zgo
dovinski trenutek, za katerega se 
žal vse prepogosto zdi, da ga ne 
znamo ceniti. A l i po vsem tem, kar 
je bilo v času osamosvajanja 
plačano z nedolžnimi življenji in 
travmami udeleženih v vojni, lah
ko rečemo, da nam je bila osamos
vojitev sama po sebi dana? 
Morda bo Janez Lesjak kdaj strnil 
spomine in razmišljanja. Ne zgolj 
zaradi spominov. Morda v poduk 
in premislek. "Slovenci imamo ta 
problem, da nc znamo vseh naših 
zgodovinskih uspehov združiti 
v zgodovinsko preteklost naroda," 
povzame na koncu svoje razmišl
janje današnjega osamosvojenega 
Slovenca. 
Morda bo ostal spomin na viteški 
oklep iz mladosti v zrelem povel
jniku slovenski vojski - kot "uso
da hrabrega viteza".. 

Alenka Adamič 

J A V N O K O M U N A L N O P O D J E T J E G R O S U P L J E D A N E S 
Komunalno podjetje Grosuplje seje v skladu z Za
konom o gospodarskih družbah in Zakonom o gos
podarskih javnih službah preoblikovalo v Javno ko
munalno podjetje Grosuplje d.o.o. in se v letu 1996 
dokončno konstituiralo kot družba v 100% lasti občin: 
Dobrepolje z 10% deležem, Grosuplje z 49% deležem 
in Ivančna Gorica z 41% deležem. Oblikovani so bili 
organi upravljanja, to je nadzorni svet in skupščina. 
Imenovanje direktor družbe g. Janez Skarlovnik. V 
petčlanskem nadzornem svetu so predstavniki občin, 
dva člana pa sta imenovana s strani sveta delavcev v 
podjetju. V skupščini družbe so predstavniki lastnik
ov - občin, odločajo po kapitalskem principu oziro
ma lastniških deležih. 
Javnemu komunalnemu podjetju so bili ob ustano
vitvi preneseni v upravljanje vsi infrastrukturni ob
jekti, s tem pa tudi gospodarjenje z njimi ter pridobi
vanje in gradnja teh objektov. Poleg teh objektov se 
v poslovne knjige Javnega komunalnega podjetja 
vnašajo vsa investicijska vlaganja, to v treh občinah 
od leta 1991 dalje znaša nekaj manj kot 600 mio sit, 
kar je povzročilo visok porast stroška amortizacije. 
Podjetje gospodari tudi z obračunano amortizacijo, 
ki jo preko investicijsko vzdrževalnih del - rekon
strukcij in obnov - vlaga nazaj v obstoječe infras
trukturno omrežje in naprave. 
V letu 1996 je Javno komunalno podjetje Grosuplje 
svoje poslovanje zaključilo s pozitivnim rezultatom. 
Struktura poslovnih prihodkov kaže na največji delež 
na prodaji vodooskrbe to je 36%, sledijo ostale, tržne 
dejavnosti 29%, odvoz in deponiranje odpadkov 
17,5%, odvajanje in čiščenje odpadnih voda 8,5%, 
ogrevanje in distribucija toplotne energije 4,5%, 
vzdrževanje cest in zelenic 3% in vzdrževanje poko
pališča 1,5%. 
Zaskrbljujoče je dejstvo, da osnovne komunalne 
storitve (oskrba s pitno vodo, odvajanje in prečišče-
vanje odpadnih voda in oskrba s toplotno energijo) 
izkazujejo negativni poslovni rezultat. Delno je k temu 
prispeval prenos že omenjenih investicijskih vlaganj 
in visok strošek amortizacije. Obračunana amortiza
cija predstavlja izredno velik delež v strukturi odhod
kov in znaša 28 % prihodkov poslovanja. 
Cene komunalnih storitev še vedno zaostajajo za ras
tjo ostalih cen v gospodarstvu. Veliko naporov je bilo 
usmerjenih v doseganje ekonomskih cen storitev, ven
dar je določanje cen komunalnih storitev še vedno v 
pristojnosti Vlade republike Slovenije, ki pri določitvi 
le-teh premalo upošteva različne strukture stroškovne 
cene komunalnih podjetij, ki se srečujejo z večkrat 
zelo različnimi pogoji delovanja (geografsko relief-

ne značilnosti, gostota naseljenosti, struktura porab
nikov, opremljenost s komunalnimi objekti in ostali 
pogoji delovanja). Trend fizične prodaje kaže na stal
no manjšanje prodaje gospodarstvu in rahlo naraščan
je gospodinjstvom. Tako seje na področju vodooskr
be v zadnjih petih letih povečala prodaja gospodinj
stvom za 16% , gospodarstvu pa zmanjšala preko 
20%. Povprečna skupna poraba je v tem času narasla 
za 7%. 
Na področju odvajanja in čiščenja odpadnih voda je 
stanje podobno. Posledično s padanjem deleža proda
je vode gospodarstvu pada delež prečiščenih odpad
nih voda. V primerjavi z letom prej je skupna količi
na prečiščenih odpadnih voda ostala enaka, v gos
podinjstvih seje povečala za 5,1%, medtem ko seje 
v gospodarstvu zmanjšala za 7,3%. 
V S E VEČ O D P A D K O V 
Pri odvozu in deponiranju odpadkov se količine stal
no večajo tako pri gospodinjstvih, kot pri gospodarst
vu. V petih letih so se pri prvih povečale za 27%, pri 
drugih pa za 10%, skupno več kot 22%. Nezanemar-
ljiv delež predstavlja ločeno zbiranje odpadkov na 
izvoru , v preteklem letu smo tako zbrali 26 ton stek
la, 55 ton papirja in 14 ton kovin. Zal opažamo, daje 
začetna vnema pošla, predvsem v nekaterih okoliših 
v naseljih Grosuplje in Ivančna Gorica. 
Distribucija toplotne energije v Grosuplju žal, zaradi 
neizgrajenosti sistema in trenutne predimenzionira-
nosti skupnih naprav, predstavlja stalno izgubo na 
sistemu. Obračun se izvaja na dva načina in sicer: 
dejanska poraba po kalorimetrih in pavšalna poraba 
po ogrevalni površini. Poraba obračunana po stano
vanjski površini iz leta v leto pada, nasprotno pa po
raba, obračunana po kalorimetrih narašča. Porabniki 
se vse pogosteje odločajo za plačilo dejanske pora
be, ker na tak način lahko kontrolirajo in regulirajo 
ogrevanje v svojih domovanjih. 
K A M SE O D V A J A J O S R E D S T V A , K I J I H 
PLAČUJEMO Z A V O D O 
Sama narava osnovnih komunalnih storitev je taka, 
da kljub prenizkim cenam nc dovoljuje večjih padanj 
v kvaliteti in kontinuiteti distribucije in skrbi za čisto 
okolje. Ne bo odveč, če porabniki vemo, kaj je zajeto 
v ceni, ki jo plačujemo za osnovno komunalno oskr
bo s pitno vodo, odvajanja in čiščenja odpadnih voda 
in odvoza ter deponiranja odpadkov; 
Prodajna cena vode - za en m 3 porabljene vode 

Gospodinjstvo gospodarstvo 
cena vode 66,98 sit 140,53 sit 
-sredstva ostanejo podjetju 
ekološka taksa (40%) 26,80 sit 56,22 sit 
- sredstva odvajamo občinam 
prometni davek (5%) 3,35 sil 7,03 sit 
skupaj prodajna cena vode 

97,13 sit 203,78 sit 
Poleg lega uporabniki plačujemo še priključno moč 
v višini 107,10 sit na mesec in števnino v višini 72,80 
sit na mesec za gospodinjstva in 208,60 sit na mesec 
za gospodarstvo. Vsi uporabniki moramo plačati tudi 
vodni prispevek v višini 4,80 sit/m3 prodane vode-
sredstva nakazujemo na Ministrstvo za okolje in pros
tor. 
Prodajna cena čiščenja in odvajanja odpadnih voda -
za en m 3 odpadne vode 
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Gospodinjstvo gospodarstvo 
cena 31,68 sit 149,16 sit 
-sredstva ostanejo podjetju 
ekološka taksa (40-60%) 12,67 sit 59,66 sit 
oziroma 19,01 sit 89,50 sit 
- sredstva odvajamo občinam 
prometni davek (5%) 1,59 sil 7,46 sit 
skupaj 45,94 sit 216,28 sit 
oziroma 52,28 sil 246,12 sil 
Ekološko takso v višini 40-60% plačujejo uporabniki, ki so priključeni 
na kanalizacijsko omrežje. Ostali uporabniki pa plačujejo ekološko tak
so v višini 20-30% cene. 
Po Uredbi o taksi za obremenjevanje vode se poleg vsega naštetega 
zaračunava republiška taksa v povprečni višini 18 sit/m1 prodane vode -
sredstva so namenjena izgradnji objektov, ki izboljšujejo stanje na po
dročju varstva okolja. Sredstva smo doslej po pogodbi za znane pro
grame odvajali občinam. 
Prodajna cena odvoza odpadkov - za en m 3 površine ; 

Gospodinjstvo 
cena odvoza 
-sredstva ostanejo podjetju 
ekološka taksa (40-60%) 
oziroma 
- sredstva odvajamo občinam 
prometni davek (5%) 
skupaj 
oziroma 

7,10 sit 

2,84 sil 
4,26 sit 

gospodarstvo 
11,13 sit 

4,45 sit 
6,68 sit 

0,36 sit 0.56 sit 
10,30 sit 16,14 sil 
11,72 sit 18,37 sil 

Vidimo, da se ob ceni komunalnih storitev zbira precej namenskih sred
stev. V preteklem letu za rekonstrukcije in prenove sredstva amortiza
cije v višini cea 125 mio sit, za novogradnje t.i. občinske ekološke takse 
pri proračunih v višini cca 112 mio sit, za programe izboljšanja pogojev 
varstva okolja - republiške lakse v višini cca 12,5 mio sil. 
Torej trditev, da komunala ni poceni velja, seveda pa je v veliki meri 
odvisna tudi od nas samih in naših želja čimprej doseči evrostandarde, 
tudi na področju varstva okolja. 
Pri obračunavanju oskrbe s pitno vodo smo morali zaradi sprejetja novega 
Odloka o oskrbi s pitno vodo v občini Grosuplje (izvaja se od februarja 
97 dalje) za uporabnike, ki imajo poleg gospodinjstev v objektu prijav
ljeno tudi gospodarsko dejavnost in imajo samo en priključek, skleniti 
posebno pogodbo o meritvi porabljene vode. S to pogodbo določimo 
delež porabljene vode za gospodinjstvo (izračuna se na osnovi števila 
stalno prijavljenih oseb v objektu in izračunane povprečne porabe vode 
na osebo, ki znaša 3,45 m 1 na mesec), za katerega se plačuje voda po 
ceni za gospodinjstvo, presežek porabe nad izračunano povprečno po
rabo vode pa se plačuje po ceni za gospodarstvo. Nov način obračunavan-

. ja porabe pitne vode je povzročil veliko hude krvi med uporabniki, Jav
nemu komunalnemu podjetju pa dodatno delo in stroške pri obdelavi 
podatkov. 
POZORNOST TRŽNIM PROGRAMOM 
V letu 1996 je bila velika pozornost usmerjena pridobivanju ostalih tržno 
usmerjenih programov, kjer je bilo doseženo 30% povečanje obsega 
del v primerjavi z letom poprej. Prav pozitiven rezultat teh dejavnosti 
omogoča pokrivanje izgube na osnovnih komunalnih dejavnostih. Večji 
del prihodkov teh dejavnosti izvira iz opravljenih rekonstrukcij in ob
nov, ki se financirajo z amortizacijskimi sredstvi, s katerimi gospodari
mo. V preteklem letu smo s sredstvi amortizacije obnovili naslednje 
objekte: 
Občina Dobrepolje 
• rekonstrukcija vodovodnega odcepa v Zdenski vasi v dolžini 152 m 
• rekonstrukcija vodovodnega odcepa Predstruge-Cesta v 

dolžini 560 m 
• obnova vodovoda Videm-center v dolžini 238 m. 
Občina Grosuplje 
• obnova vodovoda na Adamičevi cesti v Grosupljem v dolžini 472 m 
• obnova vodovoda v naselju Sela pri Šmarju v dolžini 266 m 
• povezava sistema Škocjan - Lipljene v dolžini 632 m 
• rekonstrukcija vodovodnega odcepa pri železniški postaji Grosuplje 

v dolžini 190 m 
Občina Ivančna Gorica 
• sofinanciranje vodovoda Vir - Šentvid v dolžini 2851 m in obnova 

hišnih priključkov 
• obnova vodovoda v naselju Veliko Globoko v dolžini 189 m 
• obnova vodovodnih priključkov v Petrušnji vasi 
• obnova vodovoda v naselju Stična v dolžini 887 m 
• obnova vodovoda na Muljavi v dolžini 1080 m 
• obnova vodovoda v Mleščevem v dolžini 228 m 
• zamenjava objekta za kloriranje v Stiškcm potoku 
Ob vseh navedenih investicijsko vzdrževalnih delih predvsem na 
vodovodih, so bile izdobavljene številne nove naprave in delovna sred
stva tako na vodovodnih objektih, čistilnih napravah in drugih objektih. 
KAM SO BILI NAŠI NAPORI USMERJENI DO SEDAJ IN KAK
ŠNA JE PREDSTAVA ZA JUTRI? 
Naše želje so: zagotavljati občanom stalno in neoporečno pitno vodo. V 
ta namen opuščamo površinska drenažna zajetja in jih nadomeščamo z 
zajemanjem globinske vode iz vrtin, v okviru rekonstrukcij zamenjujemo 
azbestnocementne in svinčene vodovodne cevi za sodobne, že preiz
kušene litoželezne in PHD cevi; na področju čiščenja in odvajanja od
padnih voda zagotavljati izpust iz naših čistilnih naprav odpadno vodo, 
ki bo ustrezala predpisanim parametrom za izpust voda v vodotoke. 
Grosupeljska čistilna naprava že ustreza, parametrov zaradi velikih obre
menitev Farme Stična, ne dosega v celoti čistilna naprava v Ivančni 
Gorici. V Grosupljem bodo potrebna večja vlaganja za sanacijo kanal
izacijskih sistemov zaradi izvedbe vodotesnosti - problemi talnih vod. 
Na področju zbiranja in deponiranja odpadkov je prav gotovo prva 
naloga izgradnja nove okolju varne deponije. Sistem ločenega zbiranja 
odpadkov bomo razširili na območje naselij Šmarje-Sap, Višnje Gore, 
Stične in Šentvida, povsod tam, kjer je že izveden sistem individualne
ga odvzema. Ponekod smo že prešli na dVakrat-tedenski odvoz odpad
kov, drugod, kjer to sedaj še ni možno, pa zgoščujemo odjemna mesta 
in povečujemo število zabojnikov. Predvsem zaradi varstva zraka v zim
skih mesecih bomo v Grosupljem pa tudi v Ivančni Gorici prisiljeni 
resneje razmišljati o daljinskem ogrevanju, čim večji razvejanosti oziro
ma postavitvi osnovnega sistema v Ivančni Gorici. 
Javno komunalno podjetje Grosuplje 

direktor 
Janez Skarlovnik 

Tudi v KS Žalna smo imeli 
čistilno akcijo 

V soboto, 26. aprila, je svet naše 
KS organiziral čistilno akcijo. Ob 
8. uri smo se zbrali poleg trgovine 
v Žalni. Razdelili smo se v več sk
upin. Vsaka skupina je šla na do
ločeno mesto. Najprvo smo ob ces
tah pobirali nesnago, ki jo je bilo 
zelo veliko, največje bilo plastike 
od steklenic, praznih konzerv, 
vrečk in še in še. Vse to so odmet
ali slovenski "kulturni" vozniki, ki 
zelo skrbijo za svoja lepa vozila, 
da s sabo ne vozijo nesnage in jo 
raje odvržejo poleg ceste. 
Vso nesnago smo speljali na kra
jevno smetišče. Tudi okolica sme
tišča je bila zelo onesnažena. To 
nesnago smo pobrali in jo nosili v 
smetiščno jamo. 
Vsi krajani, ki smo se udeležili 
čiščenja, apeliramo na tiste, ki se 

niso udeležili čistilne akcije, naj v 
bodoče, kot kulturni člani naše sk
upnosti, odlagajo pripeljano nesna
go v jamo na smetišču, ker je še 
vedno dovolj velika za vse odpad
ke, tako, da ni treba odlagati na 
cesto ali poleg nje. Bodimo kultur
ni ljudje. 
Zelo slab vzgled pa dajo Sloven
ske železnice. Njihovi delavci so 
posekali grmovje ob progi in ga 
zmetali ob medkrajevni cesti, ki je 
zelo prometna. Kraj kol tak je lepo 
urejen, to pa daje slab izgled vasi. 
Krajani smo obvestili progovne 
delavce, naj to grmovje pospravi
jo, a oni se izgovarjajo, da so to 
posekali gozdarji in da morajo oni 
pospraviti. Izgovor je vsak dober, 
nesMga pa še vedno leži tam. 

'^b&\ Jot* HRIBAR 
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O T R O K I N D R O G A 
Na šoli se zavedamo, daje pomem
ben vidik izobrazbe ne samo, da 
učence poučujemo vsebine, ki so 
po učnem načrtu predpisane za 
osnovno šolo, ampak da jih pouči
mo tudi o nevarnostih, ki so jim v 
življenju izpostavljeni. Ena najbolj 
ogrožujočih je prav gotovo nevar
nost uživanja alkohola in preosta
lih drog. 
Za uspešen boj proti drogam mora 
sodelovati celotna družba: starši, 
šola, učenci, pravosodni in policijs
ki organi ter verske in družbene 
institucije. Prav vsakdo od njih 
mora dosledno uveljavljati načelo, 
da je uživanje drog napačno in 
škodljivo obnašanje. 
Zavedamo se, da ima šola pri tem 
pomembno, vendar ne edino vl
ogo. Hkrati lahko posredujemo 
znanje in razvijamo ter dosledno 
uveljavljamo pravila in vrednote, 
ki učence odvračajo od uživanja 
alkohola in drog. Učenci med 10. 
in 14. letom starosti se lahko pog
osto srečujejo z drogami. Nekat
eri j ih lahko v tej starosti tudi 
začnejo uživati. Da bi se temu izog
nili, morajo o drogah marsikaj ve
deti. Izredno pomembna sta lastna 
samozavest in ugled med vrstniki. 
V tej starosti si mladi želijo samos
tojnosti. Občutek osebne vrednos
ti je glavni mehanizem, s pomočjo 
katerega lahko omejimo socialne 
probleme, kot so nasilje, odvisnost 
od alkohola in drog ter neučinko
vitost in neuspešnost posamezni
ka. 
V šolskem letu 1996/97 smo za 
učence 7. in 8. razredov, pod vod
stvom zunanjega sodelavca, orga
nizirali dva preventivna programa 
in sicer za učence 7. razredov pro
gram "ODRAŠČAM", za učence 
8. razredov pa program "ODVIS-
NOST-SVOBODA". Za učence 7. 
razredov je bil v Kranjski Gori 
organiziran tudi športno nara
voslovni tabor. Delo na taboru je 
usmerjeno na športno naravo
slovne vsebine, znotraj tega pa še 
na program "ZDRAVO ŽIVLJEN
JE". V tem programu učenci spo
znajo različne vidike problemov s 
pomočjo socialnih iger. 
Učenci 7. in 8. razredov so imeli 
tudi okroglo mizo na temu "DRO
G A - POT V ODVISNOST", ki j i 
je sledil tudi individualni razgovor 

|ifM izvajalcem. S tako obliko dela 
JOToomo nadaljevali tudi prihodnje 

vključili pa bomo tudi učence 
I 

nižjih razredov. 
Glede na številne dejavnosti, ki so 
potekale v letošnjem šolskem letu 
pa nas je zanimalo, kako v odnosu 
do problematike alkohola in drugih 
drog razmišljajo in ravnajo učenci 
naše šole. V mesecu aprilu smo na 
šoli izvedli raziskavo " OTROK IN 
DROGA". V raziskavi je sodelov
alo 442 učencev od 5. do 8. razre
da. 
Naj navedem samo nekatere odgo
vore naših osnovnošolcev ob kat
erih smo se zamislili tako pedagoš
ki delavci šole kot tudi predstavnik 
staršev na seji sveta staršev, kjer 
je bila raziskava v celoti predstav
ljena. 
Na vprašanje "Kje si dobil največ 
informacij o drogah", je 66% 
učencev odgovorilo, da sta jim bila 
osnovni vir informacij televizija in 
radio, 51 % učencev je odgovori
lo, da so dobili največ informacij 
v šoli, le 20% učencev pa je infor
macije s tega področja dobilo tudi 
od staršev. Na vprašanje " A l i si že 
kdaj poskusil kaditi, je z odgo
vorom " D A " odgovorilo 13% pe-
tošolcev, 24% šestošolcev, 38% 
sedmošolcev in 51% osmošolcev. 
" A l i si se že kdaj napil", je z od 
odgovorom " D A " odgovorilo 7% 
petošolcev, 9% šestošolcev, 21% 
sedmošolcev in kar 36 % osmošol
cev. " A l i si že kdaj vdihoval lepilo 
(barve, lake itd.) pa je pritrdilno 
odgovorilo 13% petošolcev, 19% 
šestošolcev, 26 % sedmošolcev in 
17% osmošolcev. " A l i poznaš na 
šoli koga, ki kadi travo", je pritrdil
no odgovorilo 12% petošolcev, 
29% šestošolcev, 33% sedmošol
cev in 54 % osmošolcev. " A l i si že 
kdaj kadil-a travo", pa je z DA 
odgovorilo 2% petošolcev, 2% 
šestošolcev, 5% sedmošolcev in 
7% osmošolcev, višji pa je bil pro
cent tistih, ki so pritrdilno odgo
vorili na vprašanje " A l i si že kdaj 
poskusil kaditi, je z odgovorom 
" D A " odgovorilo 13% petošolcev, 
24% šestošolcev, 38% sedmošol
cev in 51% osmošolcev. Podoben 
je bil tudi procent učencev, ki so 
pritrdilno odgovorili na vprašanje 
" A l i si se že kdaj napil-a?" Na 
vprašanje "kaj te je spodbudilo, da 
si prižgal cigareto, da si se napil 
ali da si poskusil neko drogo, " pa 
so učenci največkrat navajali ra
dovednost, da nisem drugačen od 
vrstnikov, da bi se zabaval, da bi 
pozabil na probleme in želja po 

uveljavljanju. Na vprašanje "Kje 
največkrat to počenjaš," pa so 
odgovarjali, da v družbi s prijatel
ji in doma na zabavah. Učenci so 
navajali, da jim do drog ni težko 
priti, da jim je alkohol dostopen 
doma v "domačem bifeju", lahko 
ga kupijo tudi v trgovinah, enako 
velja za cigarete, 10% pa jih je trdi
lo, da zlahka lahko nabavijo tudi 
katerokoli ilegalno drogo. 
65% učencev je navedlo, da ilegal
ne droge poznajo, kar pa na srečo 
še ne pomeni, da so jih tudi poiz
kusili oz. uporabili. Manjši procent 
se jih je prvič srečalo z drogo pri 
11. letih bolj množično pa po 14. 
letu. 
Analiza rezultatov raziskave je po
trdilo naš sum, daje ta problema
tika, predvsem pa uživanje alko
hola in kajenja, prisotna tudi med 
našo osnovnošolsko mladino. 
Ničesar ne bomo rešili, če bomo 
mlade, ki uživajo drogo, obto
ževali. Potrebno jih je sprejeti kot 

ljudi, ki potrebujejo pomoč. Tisti, 
ki jim jo lahko nudimo, pa mora
mo dokazati, da jim res želimo 
dobro. Mlade je treba vzpodbuditi 
k aktivnostim, kot so taborništvo, 
skavti, rekreativni šport, planinst
vo, glasba.... Vse to so dejavnosti, 
ki krepijo otrokovo vzdržljivost, ki 
zaposlijo tako njegova čustva kot 
razum. 
Največ lahko prispevamo k zman
jševanju števila mladih, zasvojenih 
z drogo, prav s tem, da jim nudi
mo čim več možnosti za dejavno 
udejstvovanje na interesnih po
dročjih pa tudi s čim boljšim 
izobraževalnim programom in os-
veščanjem tako staršev, vzgojitel
jev, pedagogov in celotne družbe. 
Na koncu pa ne moremo mimo 
tega, da ne bi omenili še družine. 
Če družina ne da otroku pravih 
vrednot, kako bo potem mladost
nik našel pravo pot v družbi? 
dipl. psihologinja 

Milena Smole] Rome 

TURISTIČNA A G E N C I J A G U L I V E R 
V A M P R E D S T A V L J A 

Izleti po Evropi 
S A L Z K A M M E R G U T - dežela Solnograška 

3 dni 330 D E M 

ŠKOTSKA 8 dni 824 G B P 

S P R I N C E M O F V E N I C B 
v Rimini 13.7.1997 6.900 S I T 
B U R G U N C I J A 7 dni 661 D E M 
A Ž U R N A O B A L A 4 dni 290 D E M 

A M S T E R D A M 5 dni 371 D E M 

P O R T U G A L S K A 8 dni 1.459 D E M 

S K A N D I N A V I J A 16 dni 1.990 D E M 

Ponudba poletju 
Počitnice v Keniji - 14. 7. 1997 1.466 U S D 
Kreta - 14 dnevno bivanje APP 2.399 D E M 
Avstralija - 25 dni, 11. 7. 1997 5.500 D E M 
Južna Afrika - 15 dni, 13. 8. 1997 3.500 U S D 

tVa voljo » o vam 
programi potovanj po vsem svclu in katalogi za poletje 97. 

Informacije in rezervacije 
Turistična agencija GULIVER 
Taborska 6, Grosuplje, teL/faks 061 771 327, 
tel.: 061 763 442. 

Delovni čas: 
ponedeljek - petek: od 9,00 - 12,00 in od 14,00 - 18,00, 

sobota od 9,00 - 12,00 
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U S T A N A V L J A N J E N O V I H ŠOL IN ŽUPNIJ V G R O S U P L J E M 
Ob nastanku katastra je država vodno 
bolj pritiskala z davki. Pašniško zeml
jo so spet priključili skupnim srenjskim 
površinam. Z marčno revolucijo pa se 
je po patentu leta 1853 zemlja zeml
jiških gospodov spet začela deliti na 
kmečke upravičence (zemljiška odve
za). 
(iozdnj redi naj bi uredili razmerja med 
lastniki gozdov, fužinarji, zemljiškimi 
gospodi in podložniki, na drugi strani 
pa so močno spodbudili trgovino z le
som, kije ponekod povzročila pravo 
opustošenje. Veliko hrastovega lesa je 
šlo, na primer, za železniške pragove. 
Pogozdovali so nato le z mehkejšim 
smrekovim lesom. Železnica je s se
boj prinesla tudi mnogo preglavic tis
tim, ki so bili vezani na tradicionalno 
prevozništvo. 
Kljub želji, da bi se kmečko življenje 
izboljšalo, je davkarija opravila svoje. 
Marsikdo je bil ob navideznem pov
ečanju kmetije zaradi slabo izko
riščenih obdelovalnih površin in niz
kega dohodka od tega prisiljen, da 
začne prodajati zemljo. Takrat so zače
la nastajati veleposestva. Propadanje 
pokrajine jugovzhodno od Ljubljane 
pa tlo reke Kolpe je bilo še močnejše 
kot drugod. Številni gradovi se niso 
prilagodili novim časom, železarstvo 
je umiralo, lesarstvo je bilo na stopnji 

žagarstva, pa tudi turizem se je pre
počasi razvijal, da bi bilo mogoče od 
njega kaj zaslužiti. 
1856 V Škocjanu seje v šoli začel re
den pouk. 
1857 Šmarski učitelj Drago Krištof je 
poučeval v Grosupljem (Stranski vasi) 
enkrat na teden. 
1860 V Šmarju seje rodil konzerva
tor Konrad Crnologar. 
Umrl je učitelj Drago Krištof. 
1864 Začeli so se prvi pogovori o 
železniški trasi, ki naj bi šla čez Gro
supeljsko kotlino, po dolini reke Krke, 
čez Žužemberk in mimo Auerspergove 
železarne na Dvom. 
1865 Na Kopanju seje začela šola. 
1867 V Šmarju je bila ustanovljena 
bratovščina Marijinega presvetoga 
srca. 
V Žalnije bila ustanovljena osnovna 
šola. Postavljena je bila na cerkveni 
zemlji. Pred tem so poučevali dvakrat 
na teden v Osmukovi hiši ali na 
farovškem podu. 
Vas Gatina je spadala v žalski šolski 
okoliš. 
1868 V Šmarju je bil rojen učitelj Jan
ez Boštnik. 
1869 Št. Jurij je postal samostojna 
župnija. 
Anton Košak je bil sopodpisnik vabi
la na Tabor v Vižmarjah. 

V Škocjanu so zgradili novo šolo. 
Zgrajena jo bila nova trasa ceste mimo 
Boštanja, čez Luče, Krko, Zagradec, 
Žužemberk in Sotesko. 
1870 Ustanovi jena je bila župnija Pol
ica. 
Ob tej priložnosti je občina Grosuplje 
sklicala sestanek na Polici in prispev
ala za obnovo poti 70 kron. 
1872 V žalski šoli je poučeval sin 
šmarskega šomoštra Matevža, Matej 
Kračman. 
1873 19. junija soje sestalo županstvo 
v Grosupljem in sklenilo, da se bo iz
plačalo Antonu Ponikvarju,da bopos-
trelil potepuške pse. 
V gradičku Brinje v Grosupljem seje 
14. julija sestalo zastopništvo grosu
peljske občine: grof Lichtenbcrg(Pra-
proče), Lambert Lukman (Verbaee), 
Ludvik Pour (Brinje), Alojz Žitnik 
(Grosuplje), Matevž Zupančič (Veli

ka Stara vas), Matevž Skubic (Spodn
ja Slivnica), Karol Lampreht (Sela), 
Matija llovar(Paradišče), Martin Me-
hle (Grosuplje), Janez Adamič (Bla
to), Jože Okom (Grosuplje), Janez Per-
šič (Paradišče), Matija Predalič 
(Zgornja Slivnica), Jernej Škerjanc 
(Mala Stara vas), France Kadunc 
(Huda Polica), Janez Rus (Stranska 
vas), Jože Rome (Velika Stara vas), 
Anton Skubic (Velika Stara vas), An
ton Miklič (Jerova vas) 
Na Polici je bila zgrajena šola, leta 
1908 pa soji prizidali še eno učilnico. 
1874 V Ponovi vasi je bil rojen Josip 
Penne, župan in odkritelj Županove 
jame. 
1876 Kopanj je postal samostojna 
župnija. 
Šmarje je dobilo dvorazredno osnovno 
šolo. 
1878 Žalna je postala samostojna 
župnija. 

Jože Miklič 

M E D N A R O D N O 
T R G O V S K O P O D J E T J E , d . d . 

A d n m i ć e v a I A 

I 290 G r a i u p l p 
T«l 061/762-120, /62 315; fo> 761 »31 

OD 14. JUNIJA - 30. JUNIJA 1997 V V S E H 
TRGOVINAH ABC TABOR 

3©ff IZREDNO UGODNA AKCIJA 
SUPER CENE 16 artiklov 

najugodneje za vas: 
LEDENI ČAJ 1,5 L VINO BREŽICE 99,90 SIT 
PERSIL 3,6 K G Henkle Zlatorog Maribor 852,60 SIT 

i f \ O S T L A I H 
14 A R T I K L O V V NAŠIH 

P R O D A J A L N A H P O 
S U P E R C E N A H 

zamudite izredno pr i ložnos t i 

S I I P E R C E N E , 
Z A S U P E R K U P C E ! 

Kot vedno, pa va.s pričakujemo ludi v vseh naših 
trgovinah s pohištvom, gradbenim materialom in 

tekstilom in obutvijo! 
V TRGOVINE ABC TABOR TUBI V 

VBOČIII POLETNIH BNEII! 

Vedno in povsod - V A S 

A B C T A B O R 
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PASJEMU RASAJANJU NA ŠOLSKEM IGRIŠČU NA ROB 
. . . IN ČEZ ROB! 
H V A L A N O V I N A R K I A L L N K I A D 
A M I Č , D A JE O K R V O L O Č N E M P S U 
( N E U G O V A R J A J T E I Z R A Z U , K E R 
S E M B I L A Z R A V E N ) N A IGRIŠČU 
OŠ L O U 1 S A A D A M I Č A N A G R O S U 
P L J E M P I S A L A Ž E V P R E J Š N J I 
Š T E V I L K I , K O J E B I L A Z A D E V A ŠE 
V R O Č A . 

N A D A L J U J E M Z O P I S O M P R O B L E 
M A K O T U D E L E Ž E N K A REŠEVAN
J A . N A J P R E J BI R A D A V S E M PO
J A S N I L A , D A SO N O V I N A R J I P R E 
VEČ P O U D A R I L I M O J O V L O G O R E 
ŠEVANJA, T O JE N A S T A L O Z A T O , 
K E R S O S E O D O G O D K U P O Z A N I 
M A L I PRI M E N I , K E R S E M Z A R A D I 
N A D O M E Š Č A N J A N A ŠOLI T U D I 
D O P O L D N E . REŠEVALE S M O TRI 
U Č I T E L J I C E , T U D I Z D E N K A K O -
ŠČAK IN A N I T A G A Č N I K , N A T R E - ' 
N U T K E T U D 1 K A T E R A U S P E Š N E J E 
A L I V E Č O D D R U G E . V S E TRI S M O 
I M E L E V E L I K O D E L A . R A V N A L E 
S M O N A G O N S K O , ČASA Z A D O G O 
V A R J A N J E NI B I L O . O T R O C I SO IZ 
V S E H S T R A N I K L I C A L I N A P O 
M O Č : T O V A R I Š I C A R E Š I T E M E ! 
N O B E N E G A J U N A Š T V A N E Ć U T I 
M O . J U N A K I N J E BI B I L E , ČE BI U S 
P E L E O T R O K E O B V A R O V A T I U G R 
I Z O V IN P S I H I Č N E G A T R P L J E N J A . 
U S P E L E PA S M O JIH O B V A R O V A T I 
N A J H U J Š E G A . K A J BI B I L O , Č E 
N A S N E BI B I L O Z R A V E N , ČE BI S E 
T O Z G O D I L O P R E D P O U K O M A L I 
PO N J E M . . . N A IGRIŠČU JE V E D N O 
DOSTI O T R O K . D A SI B O S T E V S A J 
T ISTI , KI P O Z N A T E N A Š Š O L S K I 
P R O S T O R , LAŽJE P R E D S T A V L J A L I 
T O G R O Z L J I V O D E J A N J E : PES JE 
H L A S T A L PO O T R O K U ! , J IH P O 
D I R A L N A T L A IN G R I Z E L O D 
N O G O M E T N E G A G O L A D O V H O 
D A V Š O L S K O Z G R A D B O . 
.... IN K A J S E D A J ? 
PRI V S E H U S T A N O V A H , KI S O 
D O L Ž N E S K R B E T I Z A V A R N O S T 
O B Č A N O V , PRI V S E H P R E D P I S I H O 
V Z D R Ž E V A N J U P S O V (PASJ I U -
G R I Z J E LAŽJA T E L E S N A P O Š K 
O D B A ) . L A S T N I K U T E G A P S A S L E 
DI P R I J A V A S O D N I K U Z A P R E 
K R Š K E IN D O 100.000 SIT D E 
N A R N E K A Z N I . 

K A K O S E J E M O G E L PO G R O S U P L 
J E M S P R E H A J A T I K R V O L O Č E N 
P E S , K A M O R R O T V A J L E R S P A D A 
IN T O N E C E P L J E N , N E P R I J A V L 
J E N ? ! 
V S E T A K O I Z G L E D A , D A B O M O 
M O R A L I L J U D J E , KI S E Ž E L I M O V 
N A S E L J I H , V N A R A V I , P R O S T O 
G I B A T I , V Z E T I S T V A R V S V O J E 
R O K E . P S E I M A M O S I C E R R A D I , 
S A J SO D E L N A Š E G A V S A K D A N A 
IN NIČ K R I V I Z A S V O J A D E J A N J A . 
.... IN Z A K A J ? 

PO Z A K O N U JE T R E B A P S A PRI
J A V I T I . - S E N E K O N T R O L I R A 

PO Z A K O N U J E T R E B A P S A 
C E P I T I , S A J JE V S A S L O V E N I J A 
R A Z G L A Š E N A Z A S S T E K L I N O 

, O i M J Ž E N O O B M O Č J E . - S E N E 
. K O N T R O L I R A 

PO Z A K O N U N A J BI B I L I N A 
D E L U OBČINSKI R E D A R J I . - J IH NI . 

L J U D J E S E N E R A V N A J O PO 
S P L O Š N O V E L J A V N I H M O R A L N I H 
N A Č E L I H , NITI PO Z A K O N I H 

K A Z N I NI A L I PA SO P R E N I Z K E 
PASJI U G R I Z BI M O R A L BITI 

S K U P A J S P S I H I Č N I M I B O L E Č I 
N A M I O Z N A Č E N K O T T E Ž J A T E 
L E S N A P O Š K O D B A I N BI S E 
B R E Z V E S T N I L A S T N I K I M O R A L I 
Z N A J T I N A S O D I Š Č U . V VEČINI 
P R I M E R O V J E S T R A H HUJŠI O D 
U G R I Z A , R A N A S E Z A C E L I , 
S T R A H PA S E P R E S E L I V P O D Z A 
V E S T IN T A M O S T A N E . 
... P O S K R B I M O Z A V E Č J O V A R 
N O S T T A K O J ! 

K I N O L O Š K O D R U Š T V O G R O S U 
P L J E S E Z E L O T R U D I O M I L I T I 
T R A G 1 Č N O S T D O G O D K A . 
H V A L A Z A B R E Z P L A Č N E V S T O P 
N I C E Z A O G L E D P A S J E R A Z S T A 
V E . U Č E N C I SO JIH Z V E S E L J E M 
S P R E J E L I . 

Č E PA JE P R I Z A D E V A N J E K I N O L 
O G O V R E S I S K R E N O , N A J U K R E 
P A J O T A K O J . Č A S Š O L S K I H P O 
Č I T N I C IN " B R E Z S K R B N E G A " IG
R A N J A NAŠIH O T R O K JE T U . 
- N A P R A V I T I JE T R E B A N A T A N 
Č E N S E Z N A M L A S T N I K O V H U 
D I H , N E V A R N I H P S O V N A O S 
N O V I P O I Z V E D O V A N J , N E PA 
" P R O - S T O V O L J N I I I " PRIJAV. K I 
N O L O G JE P R E D K R A T K I M I Z J A V 
IL , D A SO V G R O S U P L J E M S A M O 
T R I J E R O T V A J L E R J I , K A R S P L O H 
N E D R Ž I . S E Z N A M J E T R E B A 
S P R O T I I Z P O P O L N J E V A T I . 

- L A T N I K E T E H P S O V JE T R E B A 
N E N A P O V E D A N O O B I S K A T I IN 
P R E V E R I T I , K A K O JE P O S K R B L 
J E N O V Z V E Z I Z V A R N O S T J O . 
R A V N O N A S P O D N J I S L I V N I C I , 
K J E R JE VEČ Č L A N O V KINOLOŠK
E G A D R U Š T V A , I M A J O K A R D O S 
TI PROBLEMOV S S P U Š Č E N I M I 
H U D I M I PSI. 

- Š O L A N J E T E H P S O V M O R A BITI 
PO D O L O Č E N I S T A R O S T I O B V E 
Z N O , S I C E R JE T R E B A L A S T N I K U 
P S A O D V Z E T I . 
- N A T A N Č N O J E T R E B A P O D U Č I 
TI L A S T N I K E O V Z D R Ž E V A N J U 
P S O V , S T R O G A N A V O D I L A L A H 
K O Z A K O N P R E H I T E V A J O . 
- Z A Č N I T E S P R E D L O G I Z A S P R E 
M E M B O Z A K O N O D A J E . P O S T A N -
I M O Č L O V E Š K I , P O S T A N I M O E V 
R O P S K I . V M N O G I H D R Ž A V A H 
S V E T A SO H I T R E J E Z A Z N A L I PO
T R E B O PO OSTREJŠI Z A K O N O D A 
JI N A T E M P O D R O Č J U . A L I PA JE 
PRI N A S P O T R E B N O , D A JE N E K A J 
L J U D I S S T R A N I K R V O L O Č N I H 
P S O V P O K O N Č A N I ! ! , D A B O M O 
Š E L E Z A Č E L I U K R E P A T I . Č L A N 
K I N O L O Š K E G A D R U Š T V A J E 
P R E D M A N O I Z J A V I L , D A TE11 Z A 
K O N O V N E BI S M E L I PISATI TIS
T I , K I N I M A J O S V O J I H P S O V . 
Z A T O Z A Č N I T E VI IN T O T A K O J . 
K L J U B T E M U PA V P R A Š A N J E : 

A L I M I S L I T E , D A S O P R O T I -
K A D I L S K I Z A K O N S E S T A V L J A L I 
A L I V S A J Z A H T E V A L I K A D I L C I ? 
- V E Č M O R A T E N A R E D I T I Z A 
P R A V I L N O O S V E Š Č A N J E N A P A D 
E N I H L J U D I . N A V O D I L O , D A O S 
T A N I PRI N A P A D U M I R E N , O D 
P A D E . T R U D I Š S E , A N E U S P E 
V E D N O IN V S A K O M U R . S T R A H IN 
P A N I K A S P A D A T A Z R A V E N , T O J E 
P O D Z A V E S T . N I K O L I N I S M O BILI 
VSI E N A K O KORA.IŽNI IN N I K O L I 
N E B O M O . T U D I D V A P R I M E R A S l i 
N E D A REŠEVATI N A E N A K N A 
ČIN. Č E BI NAŠI U Č E N C I O B T E M 
N A P A D U O S T A L I M I R N I , BI S E Z A 
M A R S I K O G A S T V A R T R A G I Č N E -
JE K O N Č A L A . K A K O BOŠ M I R E N , 
ČE T E PES S S U N K O V I T O K R E T 
N J O P O D E R E N A T L A IN Z A G L E 
D A Š N J E G O V O D P R T G O B E C 
N A D S V O J I M V R A T O M ? ! 
- S P R O Ž I T E V S E S L O V E N S K O A K 
C I J O Z A U R E D I T E V T E P R O B 
L E M A T I K E . 
D E J S T V A S E I Z K L J U Č U J E J O . 
- V E D N O VEČ JE L J U D I , KI S H O J O 

(Nadaljevanje i/, prejšnje številke) 
Vzdrževanje gozdnih cest se finan
cira iz treh naslovov: največji delež 
prispevajo lastniki gozdov in sicer 
6,9 % od katastrskega dohodka 
gozdov. Ta sredstva se zbirajo na 
Agenciji za plačilni promet na 
posebnem računu, ki j ih kon
tinuirano glede na dotok sredstev 
pošilja na lokalne skupnosti oz. 
občine. Približno 1/3 vrednosti teh 
sredstev financira Republika Slo
venija iz svojega proračuna z 
naslova večnamenskosti oz. poli-
funkcionalnosti gozdnega prosto
ra. Republika Slovenija tudi v ce
loti poravnava vzdrževanje gozd
nih cest v gozdovih, za katere ob
stoji zahtevek za denacionalizaci
jo. 
Občina vsako leto spomladi v 
Uradnem listu RS razpiše javni 
razpis za izbiro izvajalca vzdr
ževalnih del na gozdnih cestah v 
svoji občini. Občina ima tudi 
posebno komisijo za izbiro izva
jalca, ki po določenih kriterijih 
izbere najboljšega ponudnika. 
Zavod za gozdove Slovenije - Kra
jevna enota Grosuplje pa pripravi 
specifikacijo del po posameznih 
gozdnih cestah ter predlaga prior
iteto izvajanja. 
V letu 1996 je bil v občini Grosu
plje za izvajalca izbran: REKON 

IN T E K O M V N A R A V I Z A V E S T N O 
S K R B I J O Z A S V O J E Z D R A V J E , 
S P U Š Č E N I PSI PA J I M T O G R E N I 
JO, O N E M O G O Č A J O . Z A K A J M O 
R A M O N A S P R E H O D E H O D I T I S 
P A L I C O A L I V S A J Z D E Ž N I K O M V 
R O K I ? Z A K A J L J U B I T E L J E M N A 
R A V E K R A T I T E P R A V I C O PO S V O 
B O D N E M G I B A N J U ? 
- V E D N O V E Č L J U D I IZ R A Z P O Z 
N A V N I H N A G I B O V N A B A V L J A 
P S E K R V O L O Č N I H P A S E M . " P O 
S K R B I J O " Z A S E , N A Š A V A R N O S T 
PA J I M J E D E V E T A B R I G A , 
- N A Š A Z A K O N O D A J A T E M U 
S P R E M I N J A N J U V G L E D A N J U N A 
Z D R A V J E IN V A R N O S T P R E D 
Z V E R M I , K A M O R PES S P A D A , N E 
S L E D I . 
- Z B U D I M O S E IZ P R E O Z K E G A 
G L E D A N J A N A TA P R O B L E M . 
M E N I JI- B I L O T O P A S J E R A Z S A -
J A N J E Z A D O S T N A M E R A Z A V S E 
Ž I V L J E N J E . N i ; B O M O D N E H A L A . 
P O M A G A J T E , S T O R I T E V S E Z A 
V A R N O S T V S E H IN T O T A K O J . 

Anka FAR J AN 

d.o.o. iz I vančne Gorice, kije dela 
po naši oceni in oceni Urada za ko
munalno infrastrukturo na občini 
Grosuplje solidno opravil. 
Vzdrževalna dela so bila opravlje
na na gozdni cesti Veliko Mlače-
vo-Habjan na dolžini 820 m, v 
vrednosti 164.000 SIT, na gozdni 
cesti Rožnik-Kremenca, na dolžini 
2060 m, v vrednosti 72.051 SIT, 
na gozdni cesti Bičje-Spomenik v 
dolžini 1180 m, katera za osebni 
promet ni bila več prevozna, za 
vrednost 641.264 SIT. Gozdno 
cesto Blečji vrh-Kucelj v dolžini 
1480 m za 1.360.000 SIT. Skupen 
znesek porabljenih sredstev za 
ceste v letu 1996 tako znaša v obči
ni Grosuplje 2.237.500 SIT. 
KAKŠNA J E B O D O Č N O S T 
GOZDOV? 
Ob pametnem gospodarjenju se za 
bodočnost gozdov ne bi smeli bati. 
V jesenskem času naša Krajevna 
enota pripravlja za lastnike gozdov 
seminar o negi gozda, ki bo potekal 
tudi na terenu (v samem gozdu). V 
letu 1998 pa se predvidevajo semi
narji iz varnega dela z motorno 
žago, vzdr-ževanje motorne žage, 
krojenje gozdnih lesnih sortimentov 
ter spravila lesa s traktorjem. Ti 
tečaji letos že potekajo v občini Bre
zovica in Ig, drugo leto pa je na vrsti 
občina Grosuplje. 

* KOTIČEK Z A K M E T I J C E * 

KAKO JE Z V Z D R Ž E V A N J E M 
GOZDNIH CEST? 
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D O B R O J U T R O , BELI D A N - OTROCI Z A O T R O K E 
Društvo MISS, občina Grosuplje 
in 1 lumanitar d.o.o. iz Šentjurja pri 
Celju, so bili organizatorji prired
itve, častni pokrovitelj pa nadškof 
in slovenski metropolit v pokoju dr. 
Alojzij Šuštar. Koncert, 25. maja 
'97, v avli grosupeljske osnovne 
šole z naslovom DOBRO JUTRO, 
BELI D A N - OTROCI Z A OTRO-
K E , je v gledalcih in poslušalcih 
zdramil čustva. Nastopili so otroci 
T O M M U T T E R S S C H U L E iz 
Frankentala pod vodstvom prof. 
Ileinricha Ullricha. Tom Mutters 
Schule združuje najbolj zapuščene 
in prizadete otroke raznih ver in 
narodnosti. Ti otroci imajo v šoli 
poseben red, večino časa pa pos
večajo glasbi. Tudi pedagoški 
delavci svoje delo z njimi gradijo 
na glasbi. Koncert tega nedeljskega 
večera je bil sklepni koncert vs
eslovenskega projekta, ki se je v 
tednu pred 25. majem odvijal po 
različnih krajih naše države (v 
Krškem, na Ptujski gori, v Lendavi, 
v Šentvidu pri Stični, v Nazarjih). 
Ti prizadeli otroci so nam pri
pravili nepozaben večer. Večer, ki 
je v človeku z globokim razmišlj
anjem zastrl nedeljsko sonce. Kaj
ti spoznanje, da je otrok zapisan 
drugačnosti, daje invaliden, mar
sikdaj razmišljajočemu rani dušo. 
Ti otroci so imeli pred seboj sebi 
prilagojena glasbila, iz katerih so 

izvabljali čudovite zvoke pesmi 
Europe in sveta klasike. Še pose
bej pa so nas presenetili s sloven
skimi pesmimi. Ludi mali fantič, ki 
je prepeval ob spremljavi, je mar
sikomu zganil srce. Koliko ti otro
ci zmorejo, je bilo slišati iz mno
žice. In potem še - koliko truda 
vzgojiteljev in učiteljev je vlo
ženega v to! Resnično j im gre 
enim kot drugim - priznanje. Po
leg tujih gostov pa so koncert pope
strili še pevski zbor OŠ Grosuplje, 
zbor Enote s prilagojenim progra
mom, komorna skupina Glasbene 
šole Grosuplje, pevka Damjana 
Golavšck s spremljevalcema - ki
taristoma. 
Goste je pozdravil tudi župan 
občine Grosuplje, ob koncu prire
ditve pa seje za lep večer in veli
ko človekoljubno dejanje zahvalil 
tudi dr. Alojzij Šuštar. Izkupiček 
vstopnic je bil namreč namenjen za 
nakup posebej prirejenih glasbil in 
not, ki jih bodo uporabljali slov
enski invalidni otroci. Občanom, ki 
se prireditve niso mogli udeležiti, 
je bila dana možnost, prispevati 
kakšen tolartako, da so to sporočili 
na radio Zeleni val, člani društva 
MISS pa sojini položnice poslali 
na dom. Prireditev Dobro jutro 
beli dan - otroci za otroke je vred
na posnemanja. 

A. A. 

1 3 I *E> 1 3 j R 
tSfenje vseh vrst preprog, trdih tlakov in steklenih površin 

P o d h r ibom H/20, 1290 Grosup l j e 
te l . : 0 8 1 / 7 7 1 - 4 0 4 

Čistilni servis Biser nudi dnevna,tedenska 
ali generalna čiščenja stanovanj, 

poslovnih prostorov,lokalov,delavnic 

Nudimo vam globinsko čiščenje 
itisonov,tapisonov,preprog, čiščenje toplih podov, 
parketa, lesenih oblog, plute, linolejev, vinas plošč, 

naravnih in umetnih kamnov. 

Odstranjevanje starih premazov,nanos kvalitetnih 
in dolgotrajnih premazov, čiščenje steklenih 

površin, zaves, 
sedežnih garnitur, stolov. 

Vsa dela opravljamo liitro in kvalitetno 

V juniju, juliju in augustu s kuponom 10 % popusta 1 

L_JS •. ,V*.W wt 11, K.'imfl.ji/̂  ̂ " " ^ " '•** 
pri č i š č e n j u p r e p r o g . s 

K N J I Ž N I C A IN ZAKON 0 AVTORSKIH PRAVICAH 
Zakon o avtorskih pravicah je prine
sel precej novosti tudi v delovanje 
knj ižnic . 
Poznamo več vrst knj ižničnega gradi
va: 
1. knj ižno gradivo 
2. fonograme in videograme 
3. r a č u n a l n i š k e programe in podat
kovne baze 
4. notne glasbene tiske 
5. k o m b i n i r a n o g r a d i v o (kn j iga + 
kaseta; knjiga + zgoščenka . . . ) 
Rež ima za vseh pet skupin ni m o g o č e 
izenači t i , čep rav seje poslanec v slo
venskem parlamentu g. Polde Bib ič 
trudil doseč i , da bi za knj ižnice vse 
knj ižn ično gradivo izenači l i , pa ni us
pel. Knj ižnice bi morale tako p l ače 
vati avtorske tantieme za vsako vrsto 
gradiva posebej in to raz l i čn im orga
nizacijam. 
Knj ižno gradivo ni o b d a v č e n o in v 
šal i je znani pisatelj i z j a v i l , da bo 
začel svoje romane peti, da bo dobival 
avtorske tantieme. 
Agenci ja S A Z A S je že ponudila po
godbe za pobiranje avtorskih pravic 
za fonograme in videograme, vendar 
še nima koncesije za to delo. Z a druge 
avtorske pravice tudi še ni agencij, k i 
bi imele d ržavno koncesijo. Knj ižnica 
je nehala izposojati videokasete in 

z g o š č e n k e , ker inšpektor j i , ne glede 
na povedano, zahtevajo, da delamo po 
zakonu . Nekatere l jubl janske k n j i 
žn ice so sc že znaš l e pred sodnikom 
za p r ek r ške . 
V e l i k p rob l em predstavl ja jo r a č u 
nalniški programi in podatkovne baze. 
Nekatere podatkovne baze so namen
jene javni uporabi , tak je vzajemni 
slovenski katalog knj ig, saj ga finan-
sira d r žava . Z a druge baze p l a č a m o , 
ko disketo ali z g o š č e n k o kupimo. Še 
vedno pa ostaja v p r a š a n j e , kako to 
gradivo izposojati . 
Notno gradivo sploh ni dovoljeno ko
pira l i . 

Pri kombin i ranem sistemu moramo 
ugotovit i , kateri del je p o m e m b n e j š i , 
knjiga ali p r i l ožena disketa, z g o š č e n 
ka, da znamo pravi lno ravnati pri i z 
posoji . 
Novost i so tudi glede fotokopiranja. 
Dovol jeno je skopirati le tri strani iz 
knjige. K a z n i za k r š i l e c so v i soke , 
zato se ne čud i t e , če vam ne bomo 
mogl i oz i roma smeli prefotokopirati 
to l iko gradiva, k o l i k o r bi sami že le l i . 
Zakon je zače l veljati konec meseca 
aprila 1997. 
Ravnatelj ica kn j i žn ice 

Marija SAMEC 

Društvo MISS iz Grosupljega bi se ob tej priložnosti 
zahvalilo vsem, ki so omogočili dobrodelni koncert. 

N a prvem mestu bi se radi zahval i l i č a s t n e m u pokrovitel ju, nadškofu dr. A l o j 
zi ju Šuštar ju , ker si je vze l čas in nas počas t i l s svoj im ob iskom in nago
vorom. Zahvaljujemo se tudi: obč in i Grosuplje in njenemu ž u p a n u g. R u d o l 
fu Romctu , ravnatelju O Š g. Bož ida r ju Gabri je lu , 
g. župniku Francu Novaku,vsem nas topajočim (voditeljema gdč . Nataši M e g l i c 
in g. Robertu Bož iču , prevajalki gdč . Petri Boben, zboru otrok i z Frankentala 
pod vodstvom g. I le inr icha U l l r i c h a , zboru O Š in zboru enote s pr i lagojenim 
programom, Jazz Bandu Glasbene šo le Grosuplje, pevki Damjani G o l a v š e k 
in njenima spremljevalcema), 
f irmi Humanitar d.o.o. iz Šentjurja pri Ce l ju , radiu Zeleni va l , grafiki K o c -
man, g. A l b i n u Macedoni ( A M S E T ) , Fotu Rozman (prosim, če na to mesto 
daste njihov logotip), vodji šo l ske prehrane ge. Majd i Šep i c in osebju š o l s k e 
kuhinje, cve t l ičarn i Predal ič . 
Iskrena zahvala pa velja tudi sponzorjem, k i so denarno podprl i prireditev. 
To so b i l i : K O N d.o.o.. P O N O V K A d.o.o. in G R A M A T G R I L . H v a l a pa tudi 
mnogim d r u ž i n a m , k i ste se odzvale na n a š e vabi lo s svoj im pr i spevkom v 
času prireditve. Z Vašimi darovi bomo lahko kup i l i pesmarice, prilagojene za 
hendikepirane otroke, k i j i h bomo nato poslal i po osnovnih šo lah in vr tcih 
naše obč ine . 

člani društva MISS 
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K L O P N I M E N I N G O E N C E F A L I T I S 
Je strokovno ime za bolezen, ki jo 
preprosto imenujemo klopni men
ingitis. Če vemo, da pomeni bese
da meningitis vnetje možganskih 
mren, potem je naše domače ime 
pomanjkljivo. Kajti pri tej bolezni 
so poleg vnetja možganskih mren 
vneti tudi možgani sami, to pa 
zdravniki imenujemo encefalitis. 
Torej bomo od sedaj dalje pravil
no imenovali to hudo bolezen men-
ingoencefalitis. 
Kakšni so znaki? V večinoma 
primerov poteka bolezen v dveh 
fazah. Prva faza traja nekako do 8 
dni. Prevladuje slabo počutje, 
bolečine v mišicah, boli nas glava. 
Včasih pride do driske in bruhan
ja. Po osmih dneh to nekako vs-
eskupaj preneha in oboleli se poču
ti zdravega kak dan ali celo do 20 
dni. Za tem nastopi druga faza 
bolezni. Ta se prične nenadno z 
visoko temperaturo, preko 39 
stopinj Celzija, hudim glavobolom 
in bruhanjem. Značilna za to fazo 
je še otrplost tilnika. Če rečemo 
bolniku, naj da brado na svoja prsa, 
tega ne bo mogel storiti, pri pos
kusu bo začutil hudo bolečino v 
tilniku. Vse to lahko po nekaj dneh 

preneha, lahko pa se tem znakom 
pridruži še huda zaspanost, tresenje 
rok, jezik prične opletati, pojavijo 
se motnje zavesti in motnje govo
ra. Kljub tej hudi klinični sliki se 
bolniki večinoma pozdravijo, 
glavoboli in kake druge motnje, s 
strani vegetativnih živcev, pa lah
ko ostanejo še leta. 
Povzročitelj te hude bolezni je vi
rus. Prenašajo ga mali gozdni 
glodalci, vendar za človeka je na
jbolj pomemben prenašalec pasji 
klop, (Ixodes ricinus), ki ga na
jhitreje staknemo v gozdu, zadnje 
čase pa že tudi doma na vrtu. Seve
da ni vsak klop okužen in zato, 
hvalabogu, ne bomo zboleli po 
piku kateregakoli klopa. Večina 
okuženih klopov v državi Sloveniji 
je na področju od Jesenic do Škofje 
loke pa potem proti Postojni tja do 
Kočevja, pa proti Litiji, Zidanem 
mostu in proti Hrvaški. Največ 
okuženih klopov se nahaja na ljub
ljanskem in celjskem območju. 
Okužimo se lahko še na druge 
načine, na primer z uživanjem 
okuženega mleka ali mlečnih 
proizvodov, ki se pripravljajo iz 
neprekuhanega mleka. 

Kako se zavarujemo pred to bo
leznijo? Predvsem se čuvajmo, da 
ne dobimo klopa. Obstaja pa tudi 
zaščitno cepljenje, kar priporoča
mo gozdnim delavcem, monterjem 
in vsem, ki se radi sprehajate po 
gozdu, bodisi zaradi svežega zra
ka ali nabiranja gob. Ker pa klop 
ne prenaša le klopni meningoence-
falitis, ampak tudi limsko borelio-
zo, bomo o njih in o omenjeni 

bolezni spregovorili v naslednji 
številki. 
Do lakrat pa lep pozdrav. 

Dr. Janez MERVIČ 

R A D I Ž 

Prešernova 82 
1290 Grosuplje 
Tel.: 061 762-620 
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Nega obraza in te/esa 
Ročna masaža 

Depi/acifa 
Aroma terapija 

Preso terapija 
Pedikura 

Lipiza: odprava maščobnib biazinic na 
doiočenib deiib teiesa 

Savna 
SoiariJ - JErgoiine 

JEpiiaci/a 

t Če bi radi v ogledalu spet srečali nasmejan obraz O 
C L 
L±J 

in vitko telo, 
obiščite lepotilni center Paradiž 
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B O G A T K U L T U R N I P R O G R A M N A POLICI 
RAZSTAVA SLIK TONETA 
PA H U LJETA, 
RAZSTAVA GOBELINOV 
MARI SEME, 
KONCERT KVARTETA VIO-
LONČEI IS r o v 
10. in 11. maja smo bili deležni 
bogatega kulturnega življenja na 
Polici. V majhni podružnični šoli 
sta razstavljala svoje umetnine 
župnik g. Tone Pahulje in ga. Mari 
Seme. Ob otvoritvi razstave je ig
ral kvartet violončelistov tako, da 
so ljubitelji umetnosti lahko prišli 
na svoj račun. Ob tej priložnosti je 
nastal naslednji razgovor: 
Gospod Pahulje, kaj bi želeli 
sporočiti ob razstavi? 
Ob razstavi slik bi se želel zahval
iti pobudniku in organizatorju 
razstave profesorjuJakobu Muller-
ju, njegovi ženi Jožici, g. Janezu 
Zrncu, učiteljici Mariji Podvršič, 
g. Andi Pažin, vsem sponzorjem, 
ki so omogočili in finančno pod
prli izdajo razstavnega gradiva, 
profesorju Edvardu Adamiču in 
njegovemu kvartetu violončelistov 
ter vsem obiskovalcem, ki so si 
vzeli čas in si razstavo ogledali. 
To je moja prva razstava na Poli
ci. S tem smo želeli popestriti kul
turno življenje v poliški župniji, j i 
predstaviti in ponuditi delček iz 
bogatega glasbenega in likovnega 
poustvarjanja. 
Kje so začetki vašega likovnega 
ustvarjanja? 
Prvo oljno sliko sem napravil v 7. 
razredu osnovne šole, slika je pred
stavljala gorsko kapelico. Po 
malem sem vedno nekaj ustvarjal, 
slike sem oddal, ne vem več pri 
katerih lastnikih so, ali še obstaja
jo ali ne. 
Nekaj časa sem ilustriral časopis 
študentov teologije Virtuti et rau-
sis. 
Nekemu mojemu sošolcu seje po
rodila ideja, da mu napravim no-
vomašni križ; z veseljem sem mu 
naredil kovinski križ. Po tem 
prvem novomašnem križu sem 
dobil precej naročil, ki sem jih 
večinoma napravil. 
Slikanja sem se lotil iz notranje 

* potrebe in nuje po ustvarjanju. 
Moji motivi so zelo različni: ab
straktni, svetopisemski, tihožitja, 
krajine, kipi; imajo religiozno vse
bino, predstavljajo Kristusa, trpe
čega in poveličanega. Najpogoste
jše tehnike, ki jih uporabljam, so: 
olje-platno, olje-les, kovina-les. 

Gospod Pahulje, kjje ste razstavlj
ali do sedaj? 
Imel sem tri razstave: 
*prvo razstavo sem imel spomladi 
1.1995 v Novem mestu v frančiš
kanskem samostanu. To je bil post
ni čas, razstavljal sem skulpture, 
križanega Kristusa, ki so sovpad
ale s postnim razpoloženjem. 
*drugič sem razstavljal kmalu po 
prvi razstavi v šmarskem Turnčku, 
ki ga je obnovil sedanji šmarski 
župnik g. Jože Mrvar. To je bila 
slikarska in kiparska razstava. 
*sedaj imam tretjo razstavo, tu na 
Polici. Predstavljene so slike z ra
zličnimi motivi, ki poleg razstave 
gobelinov in koncerta kvarteta vi
olončelistov v poliški cerkvi pred
stavljajo zaključen kulturni do
godek. 
Vaše poslanstvo - kot župnik in kol 
umetnik? 
V preteklosti seje veliko duhovni
kov ukvarjalo z umetnostjo, bodi
si s pisateljevanjem, s pesnjenjein, 
s slikarstvom; zakaj ne bi bilo to 
možno tudi danes! Duhovnik pa 
naj bi bil predvsem človek vere in 
kulture. 
Kljub pomanjkanju časa, utru
jenosti, skromnosti, sije g. Pahul
je vzel svoj dragoceni čas in mi z 
veseljem povedal nekaj svojih mis
l i , za kar se mu najlepše zahva
ljujem. 
Razstavljeni gobelini so delo ge. 
Mari Seme, ki jih ročno veze že 
vrsto let, vseh je 86. Gospa Mari 
seje odločila, da bo predstavila te 
lepe gobeline na pobudo g. žup
nika. Marsikateri gobelin je nastal 
v trgovini na Hribu, kjer je bila tr
govka inje čakala na kupce. Mož 
je bil gostilničar; spominja se, ko
liko truda in prostovoljnega dela 
je bilo vloženega v Zadružni dom; 
še posebno v poslikava na stenah; 
sedaj pa ne more razstavljati v 
njem! Kaj bi rekel njen mož? 
Gospa Mari je z dušo in srcem pre
dana gobelinom in vezenju prtov; 
njeno oblačilo je krasil čudovit 
miniaturni gobelin v obliki broške. 
Marsikatero pozorno oko se je 
ustavilo na tej broški. 
Po tematiki imajo njeni gobelini 
versko in posvetno vsebino. Izve
zla je deset Zadnjih večerij po Le-
onardu da Vinciju. Za slikovne 
predloge je uporabila slike večjih 
mojstrov: Rembrandtha, Murilla, 
Sandrarta,... Ga. Mari velikokrat 
upodablja na gobeline krajine, pr

izore iz narave: Fazan, Jelen ob 
jezeru, Losi, Srnjak v snegu, Ber-
nardinec,... Sledijo žanrski prizori: 
Španka s kitaro. Mamica peče 
kruh, Babika z vnučki... Mnogo je 
lovsko-kuhinjskih in cvetličnih 
tihožitij, čudovit je prikaz štirih 
letnih časov: Pomlad, Poletje, Jes
en, Zima. 
Ob pogledu na vse te razstavljene 
gobeline in ročno vezene prte, se 
je spočilo marsikatero oko. 
Krog kulturnega dogajanja se je 
sklenil s koncertom kvarteta vio
lončelistov v nedeljo v cerkvi sv. 
Jakoba na Polici . Kvartet vio
lončelistov je ustanovil g. Edvard 
Adamič; prvi koncert so imeli 
1.1992 prav v tej cerkvi. Od nji
hovega prvega nastopa je minilo 

pet let. Takrat je kulturna dejavnost 
na Polici oživela. Prav zato je g. 
Adamič želel, da čelisti igrajo ob 
otvoritvi razstave. 
Člani kvarteta violončelistov: g. 
Glažar, g. Petrač, g. Perne, g. Ad
amič, so člani Slovenske filhar
monije. Julija in avgusta se odprav
ljajo na turnejo po Hrvaškem pri
morju in Italiji. 
Dneva, kulturno bogata, sta kar 
prehitro minila. Že v preteklosti je 
bilo na Polici razvito kulturno 
življenje, torej možnosti za razvoj 
in nadaljevanje v tej smeri imamo. 
Izrabimo te možnosti, ki se nam 
ponujajo same od sebe, saj med 
nami živijo posamezniki, ki so 
prežeti z umetnostjo. 

Vlasta STRMU AN 

V nedeljo, 25. maja 1997 ob 21. 
uri je društvo MISS v sodelovan
ju z občino Grosuplje in RTV Slo
venija pripravilo popularno odd
aja K A R A O K E . Posneli smo tudi 
reportažo o našem kraju in o naših 
ljudeh. V dveh oddajah je nasto

pilo veliko nadebudnih pevk in pe
vcev, zmagala pa sta Janez De
belak s Spodnje Slivnice in Slav
ko Kranjec iz Grosuplja, kije tudi 
član našega društva. Obema čes
titamo. 

člani društva MISS 

Z A H V A L A 
Trudno so zatrepetale njene oči, ko so še poslednjič uzrle žarek 
nebesne modrine. Življenje je klonilo, a duh je v onostranstvu večne
ga miru našel blag spokoj. Smrt nam je predrago ženo, mamo, staro 
mamo, taščo in sestro ROZALIJO REBOLJ iztrgala za vedno. 
Neizmerna je bolečina zemeljskega trpljenja, a naš korak gre dalje 
v upanju, da se snidemo nekoč. 
Ob nenadni in boleči izgubi se za izkazano nesebično pomoč in 
tolažbo hvaležno zahvaljujemo sosedom, znancem, vaščanom, so
rodnikom in vsem, ki ste nam pisno ali ustno izrazili sožalje, z nami 
sočustvovali, darovali cvetje, sveče, prispevali za cerkev in svete 
maše, in ki ste našo drago mamo pospremili na njeni zadnji poti. 
Posebno se zahvaljujemo dr. Katarini Vukelič in dr. Janezu Merviču, 
gospodu župniku Antonu Hostniku, cerkvenim pevcem, organistu 
Martinu, oktetu Šentjurij in trobentaču Ivanu za zaigrano žalostinko. 

VSI NJENI 
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P O H U J Š A N J E IZ DOLINE SENTFLORJANSKE 
V DOLINO ŠENTJURSKO 

Cankarjeva farsa POHUJŠANJE 
V DOLINI ŠENTFLORJANSKI 
je zrasla iz odpora do razmer, ki 
so utesnjevale pisateljevo življenje 
v domovini (dolini šentflorjanski), 
še posebej pa zaradi odnosa, ki ga 
je imela vladajoča družba do umet
nosti, do slehernega novega iskan
ja in svobodnejšega izražanja (po
hujšanja). 
V soboto, 24. maja 1997 ob 20. uri 
smo člani na novo formirane mla
dinske dramske skupine Kulturne
ga društva Št. Jurij s Cankarjevo 
pomočjo "pohujšali" dolino šent
jursko. Bila je premierna upri
zoritev v kulturnem domu v Mali 
vasi. Cankarjevo Pohujšanje v do
lini šentflorjanski je naša prva 
predstava v novi zasedbi. Že na 
začetku našega delovanja hočemo 

NAGRADNA 
M E D N A R O D N E G A 

Letošnji Mednarodni knjižni kviz 
je v polnem razmahu. V Knjižnico 
Grosuplje je prispelo že okoli 400 
rešitev. Tudi tebe vabimo, da ga 
rešuješ. Letos poteka kviz na temo 
prehrana. Razdeljen je na dva dela: 
za otroke od 1. do 4. razreda in za 
otroke od 5. do 8. razreda, reševal
ne pole pa dobiš v šolski knjižnici 
ali v osrednji občinski knjižnici. 
Za pokuš ino objavljamo dve 
vprašanji iz kviza, na kateri lahko 
že kar takoj odgovoriš in rešitvi 

s to farso opozoriti in osmešiti 
moralno pokvarjenost slovenskega 
malomeščanstva in prikazati vzpon 
močne osebnosti, ki zavlada mno
žici klečeplazcev. In ta močna os
ebnost je umetnik, ki si predvsem 
želi razkrinkati lažno moralo, ne 
gre pa mu za lastne koristi. 
Dolina šcntllorjanska je simbol za 
slov. malomeščanstvo tistega časa, 
kije pokvarjeno in razuzdano, ven
dar na videz zgledno živi. Kar je 
Cankar očital takratnemu malom-
eščanstvu, smo mi očitali dandan
ašnjemu. Očitno je, da bo Cankar
jeva kritika večno aktualna. 
Vsi igralci, Mare, Jernej, Laura, 
Janez, Špela, Tina, Primož, Žan, 
Milan, Anja, Žiga, Klemen, Aleš, 
Rudi in moja malenkost se zahval
jujemo (in hkrati opravičujemo) 

VPRAŠANJA 
KNJIŽNEGA KVIZA 

pošlješ na naslov Knjižnica Gro
suplje, Adamičeva 15, 1290 Gro
suplje. Že v naslednji številki Gro
supeljskih odmevov bomo objav
ili imena izžrebanih nagrajencev. 
Nagrade pa prispeva Pekarna Gro
suplje - generalni sponzor 
knjižnega kviza: 2 kilograma pred
vsem sladkih pekovskih izdelkov 
in knjižnica Grosuplje - tri bogate 
knjižne nagrade. 
Veliko veselja ob reševanju kviza 
in branju knjig! 

1.) V zgodbi Jure kvak pisateljice Seše Vergi je Jure kot po navadi pri 
kosilu zelo žejen. Spije velike količine vode, zato se spremeni v žabo. 
Napiši, katera jed, ki mu jo je skuhala teta Otili ja, Juretu ni šla v slast! 

Nagrado za ta odgovor prispeva Knjižnica Grosuplje,.. 

2.) Iz drobnih žitnih zrn so ljudje že pred tisočletji mleli moko in pekli 
kruh. Če so imeli kruh, ni bilo lakote. Zato so se o žitu in kruhu vedno 
pogovarjali s spoštovanjem. Nastale so lepe pripovedke in pravljice. 
Ena slovenskih ljudskih pravljic pripoveduje, daje neki kralj hotel po
ročiti svojo hčer z najpametnejšim fantom v kraljestvu. Postavil je tri 
uganke, med njimi tudi tole: "Kdo bo imel za svojim klobukom zatakn-

ajlepši cvet, bo zmagal. " 
rite to pravljico in napiši njen naslov: 

najlepši cvet. 

tega pa Pekarna Grosuplje. 

naši režiserki KATJI ŠKUFCA za 
vse uničene živce na vajah in nep
respane noči ob kreiranju karakter
jev za naše vloge. Posebna pohvala 
velja Klemenu in Sašu za postav
itev scene ter naši maskerki g. Tonč
ki Žnidaršič, kije odlično opravila 
svoje delo. Zahvaljujemo se tudi 
g. Marentiču za vse nasvete ter Kra

jevni skupnosti Št. Jurij in Ženski 
zvezi za vso izkazano pomoč. 
Farsa se ponavlja med nami vsak 
dan, zato se tisti, ki ste jo zamudili 
24.5. v Mali vasi, ne obremenjujte 
preveč. Jeseni bomo pohujšali še 
kar nekaj krajev in morda pridemo 
prav k vam. 

Beti BLAGUS 

v 

4 . l e t n i k o n c e r t S t . J u r s k e g a o k t e t a 
17. maja 1997 je bil v dvorani v 
Mali vasi 4. letni koncert Št. Jur
skega okteta. Takratni gosti Št. Jur
skega okteta pa so bili člani MOPZ 
iz Starega trga pri Ložu, tenorist 
Miloš Genorio in mag. Lorena 
Mihelač. 
Koncert se je pričel ob 20.00 uri. 
Otvoril gaje Št. Jurski oktet, nad
aljevali so ga fantje in dekleta iz 
MPZ Starega trga pri Ložu, vr
hunec koncerta pa je bil nastop ten
orista g. Miloša Genoria ob klavir
ski spremljavi mag. Lorene M i 
helač. S svojim čudovitim glasom 
je navdušil publiko in jo pripravil 
do tega, da mu je pomagala pri 
petju. 

Fantje so se odločili, da vstopnine 
ne bo, ljudje pa so darovali, kolikor 
so bili sami pripravljeni. Kljub 
temu, pa seje nabral lep kupček 
denarja, saj že poznamo kvaliteto 
Št. Jurskega okteta. 
Po koncertu pa je sledilo družabno 
srečanje. Mnogo ljudi je posede
lo, kaj popilo, plesalo in rajalo pa 
seje do zgodnjih jutranjih ur. 
Ob koncu bi se zahvalila članom 
Št. Jurskega okteta za čudovit 
večer, ki so nam ga pripravili. 
Upam, da se bo 5. letnega koncer
ta Št. Jurskega okteta udeležilo vsaj 
toliko ljudi kot letos, če ne več. 
Nasvidenje čez leto dni. 

Kristina BLAG US 

OO SDM GROSUPLJE, Taborska 2 
VABI MLADK NA ŠPORTNO -ZABAVNI DAN 

v soboto, 28.6.1997 ob reki KrkiPrijetno se bomo zabavali, saj je: 
-organiziran spust s kajaki po reki Krki v vsej potrebni zaščitni opremi 
in spremstvu vodičev 
- Tekmovanje v B E A C H V O L L E Y - u 
-Dobra hrana - izbirate lahko postrvi 
-Kopanje v Krki 
-Zabava do jutranjih ur 
ZBORNO MESTO: Bencinska črpalka v Ivančni Gorici. S seboj prine
site rezervno obleko in spalne vreče. 
C E N A : približno 3.500,00 sit. 
Prireditev bomo prestavili samo v izredno slabih vremenskih razmer
ah. 
Prijave sporočite najkasneje do 20.6.1997 na telefon: 061 773 315 
(Špela Podržaj) ali 0609 647 588 (Gregor Podržaj). 

Predsednik OO SDM Grosuplje 
Gregor Podržaj 

m m ^ m m a M M | ggj- -m m gggg, a M M g,,-, ̂  imen M gag, H M I HMW mm mm mm mm mm 
V petek, 27.6.1997 vas K L U B S I ' M O R K IN S K N I O R J K V PRI 

* OO SDS Grosuplje VABI na enodnevni izlet v TRBIŽ, T A M A R , » 
I Z E L E N C E , VRATA, ŽIROVNICO, SV. VIŠARJE. 
1 Odhod iz Grosuplja ob 6,30 uri iz parkirnega prostora občine Gro- I 
i šuplje, odhod iz Ljubljane ob 7,00 uri iz avtobuslne postaje na Kon- | 
I grešnem trgu. 
I POTEK IZLETA: Krajši postanek v Kranjski gori. Na prehodu | 
I državne meje obisk Duty Free trgovine. Ob 10,00 uri z žičnico odhod | 
• na Sv.Višarje. Po obisku gore se ob 12,30 uri vrnemo v Trbiž. Po . 

prehodu državne meje bomo obiskali Zelence, Vrata do Aljaževega : 
• doma in do znaka planincev , ogled severne stene Triglava. Na Brezju J 
I bo ob 18,30 večeja. 
1 S seboj imejte veljavni potni list ali osebno izkaznico. 
I Cena izleta je 3.000 sit za osebo, v kar je vračunano kosilo, prevoz, | 
I zavarovanje, cestnine in prevoz z gondolo na Sv. Višarje. 
I Informacije in prijave: v pisarni SDS Grosuplje, Taborska 2, vsa- g 
I ko sredo od 17,00 do 19,00, tel, 763-642,2 ali po telefonu 772-431 j 
"'• g. Janez Javornik ali 764-008, g. Jože Bukošek. 



S P O R T IN R E K R E A C I J A * * S P O R T IN R E K R E A C I J A 

N E V A R N O S T I V G O R A H 
V četrtek, 15. maja 1997, je plan
insko društvo PTT Ljubljana orga
niziralo predavanje na temo Nevar
nosti v gorah. Namen predavanja 
je bil vodnikom poudariti zavest, 
da so odgovorni za varnost svojih 
klientov, ostalim članom planin
skih društev pa dopovedati, naj se 
nikar ne podajajo sami v neznane 
gore. Naj povem le nekaj številk, 
da si boste lažje predstavljali, kako 
nevarne so gore: v letu 1996 je bilo 
v slovenskih gorah 142 žrtev, od 
tega 28 smrtnih. Precej Slovencev 
se je poškodovalo tudi v tujini. 
Gorska reševalna služba (GRS) je 
v reševalnih in iskalnih akcijah 
opravila čez 152.000 ur prostovol
jnega dela. 
Da, tudi v iskalnih akcijah. Teh je 
namreč čedalje več, ker se ljudje 
nepripravljeni podajo v gore. V 
gorah so pogosti vremenski obra
ti. Podate se v lep, sončen dan, kar 
naenkrat pa pridrvijo oblaki in se 
usuje mrzel dež. V paniki, ko tečete 
proti najbližji koči, se kaj lahko 
spotaknete in že je tu najmanj 
razbito koleno. Malokdo se zna 
orientirati po karti, saj se vsi 
zavedajo, da so slovenske gore 
dodobra porisane z markacijami. 
To pa kaj malo pomaga v slabi vidl-
jivosti ali pa na razpotjih, kjer ni 

kažipotov ali pa so^e-ti obledeli. 
Če povrhu vsega nihče ne ve, kam 
ste se odpravili, nihče ne more ve
deti, kje naj vas GRS išče. Čeprav 
je Slovenija majhna, je kotičkov 
prav dovolj, da te ne morejo najti. 
V vsakem primeru povejte, kam 
in po kateri poti greste in ob
vezno se vpisujte v vpisne knjige! 
Predvsem pa ne hodite sami. Če se 
vam zgodi nesreča, pa ni nikogar, 
ki bi obvestil reševalce, najverjet
neje ne boste več videli doline. Še 
posebej, če hodite po samotnih 
gorskih poteh. V povprečju GRS 
zve za nesrečo 2 do 3 ure po nes
reči. Če hodite sami, se ta čas pov
eča na več kot 10 ur (če obvestilo 
sploh pride). To pa je lahko že uso
dno. 
Prav tako v gore ne sodi alkohol. 
Alkohol se namreč počasi razgra
juje, pri tem pa potrebuje kisik, ki 
ga telo veliko bolj potrebuje po 
naporni hoji. Zato se lahko hribo-
lazenje spremeni v neprijetne 
spomine. Človek pa gre v gore z 
namenom, da se spočije in si 
nabere novih moči za delo. Zakaj 
bi tako priložnost zapravili? Znan 
je primer, ko se je večja skupina 
odpravila iz Vršiča preko Prisojni-
ka na Kriške pode, od tam pa čez 
Plamenice na Triglav in naprej pro-

studt . f i t i .k i s e r v i s m a r i b o r 

ŠTUDENTJE, DIJAKI! 

Ze ste zakorakali v težko pričakovane počitnice.'^ilKidenskem 
servisu ^ pa vemo, da vsi ne želite vsega prostega časa posvetiti 

le lenobnemu sanjarjenju in zabavi, ampak si tudi nekaj denarja 
zaslužiti za šolske knjige in tudi za zabavo in 

počitnice ob morju. Zato, 

oglasite si pri nas ^> , ČE IŠČETE DELO. 

PODJETNIKI IN DELAVCI V K A D R O V S K I H SLUŽBAH, prišel 

je čas, ko vaši delavci odhajajo na zaslužene dopuste, delo pa mora 

biti kljub temu opravljeno. Marsikaj pri vas lahko naredijo študentje 

in dijaki, ki so pripravljeni delati, zato pokličite nas , ali pa se 

oglasite pri nas! Naj bo naše sodelovanje v 

obojestransko zadovoljstvo! 

Kaj je lepšega kot: klub dopustu normalen delovni proces v 

delovnem okolju in zadovoljni mladi, ker si lahko sami 

uslužijo nekaj denarja! 

iia Taborski 13 v Grosupljem. NajdeVi 

Naša telefonska številka je 061 761-322. 

o*6*" Uradne ure so vsak delovni dan od 7,30 do 15,00. 

ti Bohinju. Zvečer so na Vršiču 
popivali, zjutraj pa so se odpravili 
na pot. Čez dobre pol ure so pokli
cali reševalce. Prvi poškodovan. 
Komaj se je helikopter vrnil v 
bazo, žeje sledil drugi klic. Ko so 
šli iz Kriških podov, so poklicali 
še tretjič. Takrat so v helikopter 
naložili celo skupino, saj bi sicer 
verjetno nihče ne prišel do Bohin
ja-
Po novem zakonu (ni še sprejet) 
helikoptersko reševanje ne bo več 
zastonj. S plačilom članarine A 
boste imeli pokrite stroške reše
vanja do višine 5.000 D E M v tuji
ni in po novem tudi v Sloveniji. 

Vendar le, če boste pravilno 
opremljeni. 
V vsakem primeru upoštevajte, da 
prve hodijo oči ter daje med hojo 
edino delo hoja. Ko hodite z vod
nikom vestno upoštevajte vsa nje
gova navodila. Tudi, če se vam tisti 
trenutek zdijo čisto pretiravanje. 
Tako se boste izognili marsikateri 
nevšečnosti. 
Vodnike in informacije o po
sameznih turah lahko dobite vsak 
ponedeljek ob 20. uri na Planin
skem društvu Grosuplje, Tabor
ska 2. 
Kdor išče cilj, bo ostal prazen, 
ko ga bo dosegel, 
kdor pa najde pot, bo cilj vedno 
nosil v sebi. Nejc Zaplotnik 

Miha OBLAK 

DRŽAVNA RAZSTAVA PSOV 
PASJI LEPOTCI SO SE PREDSTAVILI 
"Kakršen gospodar, takšen pes!" 
pravi stari ljudski rek, ki bojda kar 
drži. Potrdil pa seje tudi na razstavi 
z mednarodno udeležbo, ki jo je 
kinološko društvo Grosuplje pri
pravilo v nedeljo, 1. junija na po
ligonu za Gasilskim centrom. Na 
razstavi, kjer je bil izbran najlepši 
pes, letos so sodniki iz 6 držav to 
pasjo lepoto pripisali K O K E R -
ŠPANJELU, se je iz 8 držav "pred
stavilo" kar 367 pasjih lepotcev 
109 pasem. Prikazana pa je bila 
tudi uporabnost psov. Kako pote
ka vrhunsko šolanje psa, sta s 
svojim belgijskim ovčarjem MLI-
NOI-som, (vrsta belgijskega ov
čarja) prikazala državna reprezen-
tanta Tjaša Gregorič in Miloš 
Kovač. Obiskovalci so si poleg 
tega lahko ogledali še delo lov
skega psa in novo disciplino v 
Sloveniji flavball. V razredu 
"OTROK in PES" je sodelovalo 
23 psov in otrok, kjer je bil začu-
da kar v nekaj primerih pes večji 
od otroka! 

Ob tem gre poudariti predvsem 
socializiranost psov, kar jasno 
kaže, da je pes, vendar da tudi ta 
potrebuje vzgojo. Predvsem to, v 
premislek dandunašnji. 
Razstavo s tekmovalnim delom, ki 
je bila zaključena pozno popoldne, 
si je ogledalo okrog 1500 obisk
ovalcev. Kinološko društvo Grosu
plje pa je v 8 osnovnih šolah brez
plačno razdelilo, tako kot že zadn
jih 5 let, 1200 vstopnic. Vendar 
ne zato, da bi s tem povečali števi
lo obiskovalcev. Upoštevali so 
vzgojni moment: naj bi že otroci 
spoznali, kaj pomeni - imeti psa-
vzgajati ga in - živeti z njim. 
Imeti psa ne pomeni pripeti ga na 
verigo in ga nahraniti, pomeni tudi 
obveznosti in prijateljstvo. 
Naj na koncu omenim še, da člani 
grosupeljskega kinološkega društ
va zaradi preobliče dela, ki so ga 
imeli z organizacijo, svojih psov 
niso razstavljali. 

A. A 

http://studt.fiti.ki
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S K A K A L C I ČAKAJO TEŽKO PRIČAKOVANI D A N 
Za smučarske skakalce Smučar
skega kluba Račna, se je sezona 
dobro končala in že nestrpno 
pričakujemo dan, ko bomo položili 
plastiko in začeli s skoki doma. 
Predno pa preidemo na letno se
zono, je prav, da rečemo nekaj be
sed o zimi, ki je bila za nas uspeš
na. Saj smo prvič nastopali v vseh 
kategorijah od pionirjev do članov 
in osvajali točke na državnih 
prvenstvih. Med člani in mladinci 
do 18 let, kjer je nastopil tudi zma
govalec sezone Peterka Primož sta 
na 90 metrski skakalnici nastopila 
tudi naša mlada tekmovalca 13 let
ni Verbajs in 15 letni Poderžaj in z 
odličnim 25 in 15 mestom osvoji
la prve točke. Še večji uspeh teh 
dveh tekmovalcev pa je bil nastop 
na članskem prvenstvu na 140 

metrski skakalnici in uvrstitev med 
50 tekmovalcev in seveda prvi sko
ki preko 100 metrov, kar je potrd
itev dobrega dela v klubu in še več
ja motivacija za naprej. M i smo 
trdno prepričani, ko bo plastika 
položena doma, da bomo skakali 
celo leto, bodo rezultati še boljši. 
Ta veliki dan, ki ga vsi težko 
pričakujemo, je vse bližje, saj zak
ljučna dela potekajo s polno paro. 
Tako da bi v sredini junija začeli 
s treningi doma, nato pa bi do 
otvoritve nekje v septembru pos
torili še vse ostalo okrog sk
akalnic. V planu imamo organizi
rati poletno skakalno šolo med 
počitnicami, zato starši, če ne 
veste, kaj bi vaš otrok počel med 
počitnicami, pripeljite ga v klub 
ali pokličite na tel. štev. 764-261, 

kjer dobite vse informacije in 
omogočite svojemu otroku, da bo 
smučal tudi poleti. 
Seveda, vsi skupaj pa se vidimo 

na otvoritvi tega letno-zimskega 
skakalnega centra. 
Lep pozdrav! 

Lojze VERBAJS 

28.04.97 Kazensko ovadbo zaradi 
suma ponarejanja in uporabe 
ponarejenih vrednotnic ali vred
nostnih papirjev si je prislužil 
domačin, ki je v dveh trgovinah v 
Grosupljem vnovčeval čeke bivše 
soproge in jo na njih tudi podpis
oval. Tako si je protipravno pri
dobil premoženjsko korist v višini 
60.000,00 SIT. 

na zdravljenju. Storilci so zaradi 
povzročene poškodbe ovadeni 
državnemu tožilstvu. Zaradi kr
šitve javnega reda in miru pa so bili 
predlagani v postopek pri sodniku 
za prekrške. S sodnikom pa se bo 
srečala tudi natakarica, ki je pos
tregla z alkoholom pijanim Ro
mom. 
09.05.97 Neupoštevanja desnega 

( Č R N A K R O N I K A ) 
05.05.97 Mladi domačin je tega 
dne svojemu mlajšemu prijatelju 
na igrišču osnovne šole v Grosu-
plju ponudil v preizkušnjo neznano 
snov za poživilo. Naslednjega dne 
so policisti mladeniča legitimirali 
v Ivančni Gorici in mu navedeno 
snov zasegli, pri tem pa ugotovili, 
da gre za mamilo - heroin. Mlad
enič sije s tem prislužil kazensko 
ovadbo, posestnik mamila pa 
srečanje s sodnikom za prekrške. 
14.05.97 Navedenega večera seje 
v Adamičevem hramu v Grosupl
jem nahajal domačin. V lokal so 
prišli tudi trije Romi iz bližnje oko
lice, ki pa so bili že nekoliko pi
jani. Med domačinom in Romi je 
prišlo do prepira, ki se je kmalu 
polegel. Romi so zapustili lokal in 
zunaj počakali domačina, katere
ga so nato s pestmi obdelali do te 
mere, da je padel na tla. Na tleh 
ležečega in nemočnega so nato br
cali in mu s tem prizadejali lahke 
telesne poškodbe, zaradi česar je 
moral nekaj dni ostati v bolnišnici 

pravila je privedlo do nesreče na 
Taborski cesti pri podjetju Motvoz 
in Platno v Grosupljem, a k sreči 
le z materialno škodo. Voznica 
osebnega avtomobila opel kadet je 
vozila po Taborski cesti v smeri 
Ponove vasi. Pri navedenem pod
jetju j i je z desne strani v križišče 
pripeljal voznik zastave 101, kije 
imel v križišču prednost in zavijal 
levo proti centru naselja. Voznica 
mu je zaprla pot in prišlo je do 
trčenja, v katerem je na vozilih 
nastala manjša materialna škoda. 
Pri ogledu pa je bilo tudi ugotovl
jeno, daje pred časom v naveden
em križišču stal prometni znak 
"ustavi", katerega pa je NN odstra
nil in s tem spremenil prometni 
režim v križišču. Vzdrževalec ceste 
do dneva poročanja stanja ni sani
ral, zaradi česar voznike opozarja
mo na previdnost. 
11.05.97 Vožnja z neprilagojeno 
hitrostjo po Prešernovi cesti v na
selju Grosuplje bo mladega lastni
ka, kakor tudi voznika stala kar 

nekaj denarcev, da bosta vozilo 
ponovno usposobila za vožnjo. 
Tega popoldneva sla se peljala z 
osebnim avtomobilom suzuki swift 
po Prešernovi cesti in v križišču 
zavila levo. Zaradi vožnje z nep
rilagojeno hitrostjo je vozilo zanes
lo v desno, nakar je trčilo v steber 
pomičnih vrat bližnje stanovanjske 
hiše. Voznik in potnik v vozilu ni
sta bila privezana z varnostnim 
pasom, zaradi česar sta ob trčenju 
naredila na vetrobranskem steklu 
lepi izboklini. Pri ogledu pa je bilo 
tudi ugotovljeno, da jima je pri 
vsem tem pomagal alkohol, zaradi 
česar bolečin nista čutila. 
22.05.97 Do prometne nesreče s 
hudo telesno poškodbo je prišlo na 
cesti Ob Grosupeljščici v Grosu
pljem. Mlada voznica kolesa z 
motorjem vamaha je vozila po 
navedeni cesti in zavijala v levo na 
Prešernovo cesto, pri tem pa izsil
ila prednost nasproti vozeči vozni

ci terenskega vozila, ki v križišču 
ni spreminjala smeri vožnje. Pri 
trčenju si je voznica kolesa z mo
torjem zlomila levo nogo. V nes
reči pa jo je brez poškodb odnesla 
potnica na kolesu z motorjem. 
Voznica in potnica nista uporabl
jali varnostne čelade. 
04.06.97 Tudi v tej številki mora
mo poročati o nesreči, ki se je 
zgodila na prehodu ceste čez 
železniško progo na Kadunčevi 
poti v Grosupljem. Voznik oseb
nega avtomobila subaru legaev je 
vozil v smeri Brezja. Pred prečkan
jem tirov se voznik ni prepričal, če 
lahko to varno stori ter zapeljal na 
prehod v trenutku, ko je iz ljubl
janske smeri pripeljal tovorni vlak 
in trči! v zadnjo desno stran oseb
nega avtomobila, katerega je nato 
odbilo s prehoda. Voznik jo je 
odnesel brez poškodb. 

POLICIJSKA POSTAJA 
GROSUPLJE 

Hitrost, alkohol, objestnost... 



KOTIČEK Z A U P O K O J E N C E * * KOTIČEK Z A U P O K O J E N C E 

4 5 . r o j s t n i d a n D U Šmar je - S a p 
Visoki jubilej smo proslavili de
lovno in kar se da prijetno. Čez 100 
članov društva seje zbralo v nedel
jo, 11. maja, v veliki dvorani gos
tišča na Sapu. S svojim obiskom 
so nas počastili številni gostje, 
moški pevski zbor in nastopajoča 
osnovnošolska mladina z mentor
j i . V povprečju smo bili dokaj mla
di, predvsem pa srečni! 
V mislih smo segli v davno 1952. 
leto, ko je bilo naše druš tvo 
ustanovljeno za območja Šmarje -
Sap, Škofljica in Grosuplje. V 
takem sestavu je delalo društvo le 
nekaj časa, ker so v Škofljici in na 
Grosupljem ustanovili svojega. 
Zdaj je v DU Šmarje - Sap 250 čla
nov, a veliko upokojencev na 
našem področju še ni včlanjenih, 
zato jih moramo čimprej pridobiti 
medse. Srečujemo se na občnih 
zborih, piknikih, povezujemo se z 
drugimi društvi, hodimo na izlete, 
tekmujemo v nekaterih športnih 
dejavnostih ipd. Tedaj pozabimo 
na razne tegobe sedanjega časa, 
bolezni, na osamljenost, na dolge 
vrste pri zdravniku ali pa na delo. 
Le-tega nikoli ne zmanjka. Vedno 

je treba kaj postoriti na polju in v 
hlevu, poskrbeti za vrtove in rože 
na oknih, popaziti na vnuke... 
Darilo osnovnošolke Klavdije, 
bogat kulturni program nas je 
raznežil in nasmejal, tako da smo 
se kar težko vživeli v drugi del na
šega srečanja, občni zbor, a smo le 
dobro prisluhnili raznim poročilom, 
razpravljali o njih, zaploskali pre
jemnikom priznanj za njihovo 
požrtvovalno delo v društvu in dela
li načrte za v bodoče. Zavedamo se, 
da "če bomo zvesti svojemu srcu, 
bomo uspeli. Delali bomo napake, 
padali bomo in se pobirali. Toda z 
vsakim dnem bomo boljši. Z vsakim 
dnem bomo znali bolje leteti." 
(živeti) (R. Bach) 
S temi besedami smo zaključili obč
ni zbor, nato pa smo ob dobri mali
ci in poskočni muziki zapeli in 
zaplesali. In sončna nedelja je bila 
še veliko lepša kot sicer! 
Ob tej priložnosti se prisrčno zah
valjujemo moškemu pevskemu zbo
ru in OŠ Šmarje-Sap za njihov nas
top. 

Nada ROVŠEK 
DU Šmarje - Sap 

P L A N I N S K O DRUŠTVO G R O S U 
PROGRAM IZLETOV PD GROSUPLJE ZA S 

MESEC JULIJ IN AVGUST 1997 
12. julij 1997: Triglavska jezera 
Z avtomobili do planine Blato, nato mimo koče na Planini pri Jezeru do 
koče pri Triglavskih jezerih (po dogovoru nočitev), nato povratek pre
ko Štapc (z vzponom na Tičarieo). Nezahtevna tura, potrebna je pri
merna kondicija, skupaj K) ur hoje. 
19. in 20. julija 1997: Ponce - Jalovec 
Zelo zahtevna tura, delno po brezpotju s plezanjem II. stopnje. Biva
kiranje na prostem (samo za izkušene gornike). Start in cilj je pri koči v 
Tamarju. 
02., 03. in 04. avgust 1997: Vrata-Triglav-Bohinj 
Z avtomobilom do koče v Vratih, nato vzpon po Tominškovi poti na 
Kredarico. Drugi dan na Triglav in preko Doliča-Hribaric do Koče pri 
Triglavskih jezerih. Zjutraj nadaljevanje do Komne in spust do Koče 
pri Savci. 
12. avgust 1997: Grossglockner 
Zelo zahtevna tura. Obvezna oprema, dereze, cepin, plazalni pas in os
tala zimska oprema. Pred prijavo obvezna pripravljalna tura v domačih 
gorah. 
23. in 24. avgust 1997: Kanin-Rombon 
Zahtevna tura v Kaninsko pogorje; na dan cca 8 ur hoje. 
Planinsko društvo bo v tem času organiziralo tudi izlete izven tega pro
grama po dogovoru z zainteresiranimi, zato se udeležite planinskih 
večerov vsak ponedeljek ob 20. uri v društveni pisarni na Taborski 2. 
Vodniki za posamezne ture bodo določeni naknadno. Za informacije 
lahko pokličete tudi na telefon 773-345 Franc Štibernik ali 763-173 
Zaje Vera. 
Rok za prijave najmanj 14 dni pred turo. V primeru slabega vremena se 
tura prestavi! „ 

1 U.O.PD Grosuplje 

P R I D R U Ž I T E 
S E N A M ! 
Komisija za rekreacijo pri DU 
Grosuplje oživlja organiziranje 
krajših pohodov in izletov. 
Za to so potrebna minimalna fi
nančna sredstva (le za prevoz do 
štartnega mesta), dobra volja, 
zdrave noge in udobna obutev (su-
perge, planinski čevlji). 
Za začetek bo pohod v našo bližnjo 
okolico, ki bo trajal od 3 do 4 ure 
zmerne hoje. 
Pohodi bodo organizirani ob sobo
tah (zaradi ugodnejših prevozov z 
vlakom ali avtobusom), v bližnje 

kraje pa tudi med tednom - glede 
na vaše želje. 
Nekatere izlete bomo organizirali 
skupaj s planinskim društvom. 
V teh primerih bo odhod izpred 
stare občinske stavbe (na križišču). 
Prijave bo zbirala organizatorica 
Rezka M U R N , tel.: 772 609. 
Vsak pohod oz. izlet bo 10 dni pred 
napovedanim datumom nekoliko 
obširneje predstavljen na oglasni 
deski DU Grosuplje. 
Pričakujemo, da nas bo veliko. 
Izbrali smo geslo: 
"V NARAVI SE SPREHAJAMO, 
Z Z D R A V L J E M SE NAPAJAJ
M O ! " 

Rezka MURN 
Organizatorica 

O B V E S T I L O 
Vse več vprašanj se pojavlja, kaj lahko občani naredijo v primerih, ko 
se po ulicah in naseljih "sprehajajo" potepuški psi, za katere pa se ne 
ve, kako bodo v določenih situacijah reagirali. 
Zato: Prijave o vseh N E N A D Z O R O V A N I H PSIH sprejema VETER
INARSKI Z A V O D SLOVENIJE, O D D E L E K Z A VETERINARS
K O HIGIENSKO SLUŽBO (tel:334-031), ali V E T E R I N A R S K A IN
ŠPEKCIJA (tel:324-580; 762-311) 
Po odloku o javnem redu in miru - 4. člen-, ki gaje sprejela Občina 
Grosuplje, pa se v takšnih primerih lahko obrnete tudi na komunalne
ga inšpektorja občine Grosuplje (tel:761 -211). 

P R E D L O G I Z L E T O V IN P O H O D O V 
31.5.1997 
14.6.1997 

21.6.1997 
28.6.1997 
7.7.-13.7. 
19.7.1997 
26.7.1997 
2.8.1997 
9.8.1997 
16.8.1997 
23.8.1997 
6.9.1997 

13.9.1997 
20.9.1997 
27.9.1997 
4.10.1997 

25.10.1997 
(Izlet organ 
8,11,1997 

VODNIKI 

BREZJE - PONOVA VAS - T A B O R S K A J A M A 
M A R T U L J E K - SKOČN1KI - VRŠIČ 
(Slapovi Belega potoka) 5 ur 

(izlet organizira Planinsko društvo) 
SP.BLATO - POLŽEVO 
VIŠNJA GORA - M U L J A V A 
T R I G L A V S K A JEZERA 5 ur 
IŠKI V I N T G A R 
ŠMARNA GORA 
KRIM - R A K I T N A 
V E L I K A P L A N I N A 
TOŠKO ČELO 
DOBJE - PANCE 
M ATA JU R - IZVIR SOČE - VRŠIČ 5 ur 
(izlet organizira Planinsko društvo) 
M A G D A L E N A - L1POGLAV - PEROVO 
STIČNA - PRISTAVA 
SP.SLIVNICA - Z A V R H - PREDOLE - VEL.RAČNA 
KUREŠČEK -BAJDINŠKI SLAPOVI 
(Izlet organizira Planinsko društvo) 6-7 ur 
R A D E N S K O POLJE - ILOVA G O R A 

izira Planinsko društvo) 6-7 ur 
LITIJA - ČATEŽ 6 ur 
(Izlet organizira Planinsko društvo) 

ORGANIZATOR PRIDU: REZKA MURN 
R E Z K A BUČAR 
M A R J A N TROBEC 
R E Z K A M U R N 
M INKA DOVŽAN 
M I N K A GRABLJEVIĆ 



Z A P R I J E T N O B R A N J E * * Z A P R I J E T N O B R A N J E 

Za prijetno branje bomo v nadaljevanjih objavili spomine JANEZA 
ŠEMETA, prof. francoskega jezika, roj. leta 1909 na Polici. Sedaj 
Živi v Kranju in se rad vrača v svoj rojstni kraj. 

JANEZ SEME 

NA ZEGNANJE V ŽALNO 
Mama me je rada jemala s seboj, 
najraje v Žalno, svoj rojstni kraj. 
Ponavadi na žegnanje, ki so ga 
praznovali na Lovrenčevo, se pravi 
na ta dan oziroma prvo naslednjo 
nedeljo. Kolikokrat sem bil z mamo 
tam, se ne spominjam, a vsaj pet
krat gotovo, kajti pred mano so se 
vrstili (starejša) brata in sestre, za 
mano pa najmlajša sestra, enkrat sva 
šla pa oba hkrati z njo. 
Že nekaj tednov pred tem mi je 
mama obljubila, da bom šel z njo, 
če bom priden. Kako sem se trudil, 
da ustreženi vsaki njeni želji! Še več, 
napravil sem marsikaj poleg že-lenc-
ga in pazil, daje ne spravim v slabo 
voljo. 
V zvezi z mojim spremstvom je bil 
le en problem: moja obleka. "Saj 
pravzaprav še iti ne moreš z menoj, 
ko nimaš primerne obleke", je vsa
ko tistih let mama rekla vpričo oče
ta. "Sram me je jemati te s seboj, ko 
imaš tako izrabljeno. Kaj si bodo 
mislili Podržajevi in drugi, ki ven
dar vedo, daje naša hiša ena najbolj 
urejenih na Polici? Kakor bi bili 
največji reveži!" 
"No, nikar ne jamraj, obleka ni tako 
slaba, kakor se ti zdi!" jo je zavrnil 
oče. "Če se ti taka vidi, ga pa s se
boj nejemlji! Drugo leto bo imel pa 
novo." 
"Že lani si jo obljubljal, zdaj pa 
praviš, da drugo leto! Smo res taki 
berači, čeprav delamo vsi pridno, jaz 
pa komaj najdem čas za počitek?!" 
"Tudi jaz delam, a kaj češ, ko pa je 
taka draginja in trenutno nimam kaj 
prodati... Kaj pa, če bi oblekel Ja
kobovo?" 
"Prevelika bi mu bila, saj vidiš, kako 
je droban in manjši od njega!" -
"Če je tako, naj ostane doma!" -
"Prav, bom šla pa sama, pa naj vedo, 
kakšni siromaki smo, če te ni sram!" 
Ker tako z novo obleko ni bilo nič, 
dan odhoda seje pa bližal, je mama 
gruntala in gruntala ter končno naš
la rešitev - v čiščenju. Pomagala ji 
bo Mici, najstarejša, šivilja. 
Mama je namočila obleko, da seje 
namakala vso noč. Naslednji dan jo 
je sestra temeljito zmencala v lugu, 
večkrat preprala v topli vodijo obe
sila na običajno mesto na vrtu in spet 

sedla za šivalni stroj. Po nekajurnem 
sušenju je vzela obleko z vrvce, jo 
odnesla v hišo, jo na mizi zlikala z 
likalnikom, v katerem je bilo razbel
jeno bukovo oglje. Mesta s količkaj 
madeža je očistila, nato oblekico 
zlikala. Na nekaj mestih jo je mora
la zakrpati, mojstrsko, da je bila 
videti kot nova. Kerpaje bilo blago 
manj kvalitetno, mi je bila, ko sem 
jo oblekel, zelo tesna. 
Na dan odhoda mi ni bilo treba vstati 
tako zgodaj kot druge nedelje, za 
šesto mašo, kajti to bova z mamo 
opravila v Žalni - ob desetih. 
Po skromnem zajtrku sva krenila na 
pot. Mama je šele zdaj opazila, da 
so moji čevlji na dveh mestih raztr
gani. Ko sem jo prepričal, da sem 
jih dobro namazal z biksom in globi-
nom ter kritična mesta zamazal, se 
je potolažila, češ: "Kakršen si, pa si, 
zdaj morava iti." 
Mimo kozolca na kolovoz, od tam 
po ozki stezi čez njive gor čez 
Gabrovce, Zavrh in Ravno, poraslo 
z gostim drevjem, sva v pol ure priš
la na veliko jaso, prečkala cesto 
Ljubljana-Novo mesto na Peščen
jaku, malo govorila in obdržala isti 
hitri tempo. Med hojo skozi mešane 
gozdove sem se ugodno počutil, na 
planem pa meje vse močnejše sonce 
utrujalo, da sem šestleten, komaj 
mamo dohiteval. 
Številne jase, košenine in mešani 
gozdovi so bili za nama, svet seje 
nagnil in odprl. Spuščala sva se proti 
vasi Loka in mama je rekla, da tam 
živi poročena njena sestra Franca in 
da se domačiji reče "Pri Kova
čevih", kamor me bo vzela drugič s 
seboj, da bom spoznal družino tete, 
ki domuje na lepem bregu proti 
opoldanskem soncu. 
Vse bolj utrujen sem komaj slišal 
mamine besede. Znojil sem se in 
zaostajal. Koje mama to opazila, me 
je potolažila: "Lej, samo še pod tis
ti mlc mostom bova šla, potem pa še 
dobrih dvajset minut in bova pri 
Podržajevih, kjer sem bila jaz doma. 
Tam živi stric Janez z družino. Je 
eden največjih in najbolj delavnih 
gospodarjev v Žalni, vsi ga spoštuje
jo. Glej, da ga boš lepo pozdravil in 
mu dal roko, prav tako vsakemu iz 

družine. In vsakega moraš pri 
pozdravu pogledati v oči!" 
Lepa, gladka peščena pot v prijazno 
dolino pod nama, veliki stebri in 
loki viadukta, po katerem je pravkar 
peljal vlak, predvsem pa mamine 
besede upanja, da bova kmalu na 
cilju, so mi dali novih moči, da sem 
naenkrat laže hodil. Sonce je močno 
pripekalo, da sem slekel suknjič. Vse 
bliže železniškemu viaduktu, zame 
doslej nevidenemu velikanu, ki se 
je 15 do 20 metrov visoko dvigal 
nad nama, sem posvetil toliko po
zornosti in občudovanja, da sem tre
nutno pozabil, da moram slediti 
mami, saj greva vendar na žegnanje, 
jaz se pa mudim pod kolosom... 
Mama, hitra kot zmeraj, šele zdaj 
opazi mojo radovednost in zaos
tanek: pohiti nazaj do mene, me 
pokara, češ da bova zamudila, sicer 
pa bom "čudo" videl spet nazaj gre
de. Vzame moj suknjič in ga zraven 
majhne culice z darilom za Po-
držajeve nosi vse do cilja. 

Končno sva prišla v Malo Žalno. 
Blizu nekdanjega doma mi je rekla 
mama, po njenem glasu sodeč, 
svečano in z izrednim spoštovan
jem: "Tištale hiša je pa Podržajeva! 
Tam sem se jaz rodila... Ne pozabi 
pozdraviti in odgovoriti, če te kaj 
vprašajo!" 
Glavna hišna vrata so bila na stežaj 
odprta - v znak gostoljubnosti in 
pričakovanja gostov. Vstopila sva, 
jaz za mamo. 
"O, teta s Police!" je veselo krikni-
la Micka, najstarejša hči strica Jan 
eza. Pritekle so njene sestre Pepca, 
Roza, Mana in Franca, nato stric, 
gospodar, in pozneje Jože, edini 
sin, kije poleg petih sestra živel na 
velikem gruntu, eden je menda 
živel v Ameriki. 
Tako prisrčnega srečanja in is
krenih ljudi nisem našel v življenju. 
Objemanja in pozdravljanja ni bilo 
ne konca ne kraja. Resnično od
kritega! 
(Nadaljevanje sledi.) 

N E K A J Z G O D O V I N E 
O KULTURI V ŽALNI 

1 itfiirtfiiđŽtfllt''̂ tflhtrTiffhMMi« 
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Pričujoča slika prikazuje del vasi 
Žalna izpred sto ali več let. Stav
ba pred cerkvijo je bila tedaj 
šola, kije dajala učenost dedkom 
in babicam v prejšnjem stoletju. 
To šolo so pred leti podrli in je 
sedaj tam parkirišče. Leta 1905 
je bila sezidana sedanja šola, ki 
lepo dominira pred vasjo in nudi 
učencem vse, kar bodo potrebov
ali za življenje. 
Ko seje začel pouk v novi šoli, 
so staro šolo preuredili v kul
turno dvorano, ki je bila res kul
turna. Takratno kulturno društvo 
je bilo zelo delavno. Predvajali 
so razne igre, prirejali tečaje in 
še veliko koristnega. Prav v tem 
času je bila Žalna pomembno 
kulturno središče. 
Sedaj pa nekaj več O pričujoči 

sliki. V dvorani je bil zastor, kot 
roleta, tako, da seje dvigoval in 
spuščal . Prednja stran je bila 
poslikana kot predstavljena sli
ka. 
V začetku šestdesetih let jc bila 
zgrajena nova dvorana v Za
družnem domu, kjer seje nadal
jevalo kulturno življenje, tako 
danes in tudi naprej. Dolžnost 
nas Žalcev posebno mladine je, 
da nadaljujejo dolgoletno tra
dicijo našega kraja. 
Zastor i/ , stare dvorane je obnovil 
pokojni Pahletov Tone i / . Gatine. 
Ta zastor-slika pa je sedaj v 
okvirju in lepo krasi steno kul
turne dvorane. 
To je le nekaj o učenju, kulturi 
in zgodovini vasice Žalna. 

Jože HRIBAR 



* * * O B P R A Z N I K U OBČINE G R O S U P L J E * * * 

ZABUKOVJE - KAKO ŽIVIJO LJUDJE NA OBROBJU OBČINE 
Občina Grosuplje ima tudi po
deželje, demografsko ogroženo 
območje ... 
Samo 13 km od občinskega sre
dišča, najdlje oddaljen zaselek 
Z A B U K O V J E , ki sicer uradno 
spada v vas Skocjan, je kot idilič
ni otoček sredi gozda. Toda vso 
idilo zasenči slaba gozdna pot, ki 
jo ob nalivih tako ždere voda, da 
je komaj vredna svojega imena. 
Tri hiše z manjšimi poslopji najdeš 
v Zabukovju, od katerih pa je ena 
zapuščena; opeka, streha, majhna 
okna, vendar - hiša brez življenja. 
Pet ljudi domuje v ostalih dveh do
movih.... 
Ustavila sem se pri Lundrovih in 
gospodar Janez je takole predstavil 
svoj kraj: "Tule živimo, brez as
falta, brez vodovoda. Imamo vod
njake in hidroforje, če pa je suša, 
pridejo na pomoč s cisternami -
pozabljeni od vseh. Z velikimi 
odrekanji smo prišli vsaj do tele
fona. Tako le nekako, daleč cap
ljamo za drugimi." 
Prijetni sogovorniki so Lundrovi. 
Izvem, daje bila tu kmetija nazad
nje pred 50-mi leti. Tuje bila doma 
Janezova mama; ko so 1. 1943 lju
di iz lega doma odpeljali v Turjak 
in jih pomorili, je v hiši št. 55 v 
Zabukovju življenje zamrlo. Pred 
25-imi leti pa se je Janez preselil 
sem in začel novo življenje. Naj
prej seje bilo I rcba temeljito lotiti 
obnove, zamenjali slamnate strehe 
z opeko. Le krniti je najbrž tu ne bo 
nikoli več. 
Mama je v službi v Ljubljani, kjer 

jo zaradi popoldanskega dela vsak 
dan kar peš mahne tja do Turjaka, 
potem pa na avtobus, hčerka Jerne
ja, študentka na Ekonomski fakul
teti, se tudi vsak dan vozi v Ljubl
jano... 
MLADOST NA OBRAZU, IS
KRENOST V SRCU 
lako pristne mladosti, kot je v tem 
mladem dekletu, ne srečaš zlepa. 
Sploh pa ne sredi betonskega mes
ta, sredi velikih asfaltnih cest. Kot 
da je zanjo potrebno neko dru
gačno življenje. In ko še samo
zavestno doda: "Tuje lepo, jaz pa 
v Ljubljano živet ne bi šla," je v 
teh besedah zvrhana mera is
krenosti, ki jo podkrepi tudi njen 
pogled, ki objema zdaj domačo 
hišo, zdaj lepi domači gank, ki ga 
je naredil oče in prelep gorenjski 
nagelj, ki ga krasi. Jerneja še pove, 
da v ničemer ni prikrajšana, kef 
živi v tem samotnem Zabukovju. 
V vrtec in šolo sta s sestro Mirjam 
hodili v Velike Lašlče, sedaj pa 
mlademu dekletu tudi ni težko na
jti družbe, se odpraviti v kino ali 
na zabavo. Vedno znova pa se je 
najlepše vračati v Zabukovje. 
Če odmislimo vse probleme, kijih 
ljudje v tako oddaljenih zaselkih 
le imajo, je tu življenje, sredi idil
ične narave, prijetno Do domače
ga čuvaja se dan za dnem sprehod
ijo srne, tudi petje ptic zamre le 
pozno jeseni. 
"Asfalta si najboj želimo," pravi
jo Lundrovi. Potem pa se oče 
zazre v svoj dom in doda: "Takole 
je z nami, starejša hčerka seje po-

11" ^ iS 
Da bi tudi do njihovega zaselka pripeljala asfaltna cesta.. 

ročila v Lipi jene; otroci pač gre- Zabokovje spada v demografsko 
do po svoje; kmetovati tu skoraj 
ni mogoče, saj s stroji v teh rebrih 
ne moreš ničesar opraviti; midva 
bova še vztrajala. A zdi se, da bo 
spet prišel čas, ko bo ta hiša praz
na kot je bila pred 25-mi leti..." 

ogroženo območje v občini Gro
suplje. Naključni obiskovalec se 
ne čudi temu, vprašanje pa je, 
kako to doživljajo ljudje v teh kra-
jih.. 

Alenka Adamič 

Lundrova Jerneja je najbolj srečna doma. 

P I S M A B R A L C E V * * P I S M A B R A L C E V 

Sestavek na temo, komu pripada 
otroško igrišče - ali psom ali 
otrokom - smo brali v majski 
številki Grosupeljskih odmevov. 
Mislim, da ni dvoma, da so za na 
tako igrišče otroci, dobri ali slabi, 
ni važno, kužki pa so za na pasje 
igrišče. Dogodek na iglišču šole v 
Grosupljem ni čisto prvi, je pa med 
tistimi s posledicami. Vse, šolo in 
okolico, smo zgradili s samo
prispevkom za naše nadebudneže. 
Takrat samo za Grosuplje. Pa seje 
začelo centralizirati - pouk tudi za 
otroke iz okolice samo v eni šoli. 
Prav, ampak ne v tisti, ki smo jo 
plačali mi, domačini. Tuje že eden 

A l i p s i a l i o t r o c i ? 
od nakopičenih neredov. Kamen na 
kamen palača, napaka na napako 
škoda... 
Kdo bo ogrizeni učenki lahko pov
rnil zaupanje tako v starše, ki sojo 
poslali v to šolo, kot v samo šolo 
in v lastnike psov? Le kako naj še 
komu zaupa, saj je šlo le za prehu
do stvar? Prisebnost učiteljic, da 
so deklico rešile najhujšega, je bilo 
vse, kar je bilo pozitivnega pri tej 
zgodbi. Lastnik "kuška" je bil sko
raj užaljen, zakaj tak hrup. Možje 
postave so rekli: "Kaj naj mu pa 
vzamemo, saj nič nima?" (Običaj
no ti možje ne dajejo sodb, le 
zabeležijo stanje.) Veterinar ni imel 

kaj povedati, podobno ne dosti več 
inšpekcija. Le kaj bi bilo, ko bi še 
zdravniki bili tako nemočni? ' -
Kužki pa še naprej hodijo po ig
rišču šole, za seboj puščajo svoje 
iztrebke, otroci pa sc igrajo ob njih. 
Kaj neki storiti? Vsi smo za red -
vendar le pri sosedu, doma pa 
zaplankani. "Moj kuža ne grize!" 
- Zdaj ne več, sem že krvav! Drugi 
se samo igra s hlačami vendar 
imam jaz pumparice! Noga je že 
krvava.... Ne bi več našteval, kaj 
vse se ti lahko pripeti, še posebej 
poleti na kolesu. Zase bi želel samo 
človeku primerno varno življenje, 
za otroka pa še toliko bolj. Več, 

mnogo več otrok kot kužkov pros
to teka po livadah, le da imajo ti 
prijatelji malo pasjih navad. Gos
pod kinolog pravi: "Kakršen gos
podar, tak pes." 
Previden gospodar bo dal psa na 
vrvico in mu nataknil nagobčnik, 
saj žival, ko se na to navadi, zara
di tega ne trpi. Za lulanje in kakanje 
bo pa treba ločiti pasje poti od 
otroških, ki so namenjene igri. 
Skratka in zdolga, vsi bomo mora
li kaj priznati in kaj storiti, da ne 
bo še kakšen "priden in lep" kuža 
napadel in ogrizel "grdega in 
porednega" otroka. 

Marjan ŠIRCELJ 



* * * OB P R A Z N I K U OBČINE G R O S U P L J E * * * 

G R O S U P L J E - K D O B O T E B E L J U B I L 
(osebno razmišljanje V) 
V Grosupeljskih odmevih pod ru
briko Občina svojim občanom sem 
prebral tudi program javnih prired
itev občine Grosuplje v letu 1997. 
Ko sem ga prebral, sem imel 
občutek, da v tem programu nekaj 
manjka, kar bi bilo v dobro vseh 
občanov občine Grosuplje, poseb
no pri oživljanju družinskih vezi in 
seznanjenja mladine z lepotami 
Grosupljega in okolice. 
Organizira se naj tradicionalni po
hod družin, posameznikov, sosed
skih skupin, uličnih skupin, šolar
jev, upokojencev in drugih ljudi po 
poti, ki naj se imenuje Po obronk
ih Grosupeljske kotline. 
Predlagam, daje izhodišče te poti 
za Grosupeljčane na železniški 
postaji Grosuplje (1. kontrolna toč
ka), skozi center, po ulici Ob Gro-
supeljščici, proti motelu Grosupl
je (2. kontrolna točka), naprej 
mimo Hrastja, do gostilne Fortuna 
na Cikavi, preko Cikave na Sela in 
potem po naši "Kalifornijski doli
n i" mimo "fazanarije" do vasi 
Bičje (3. kontrolna točka), skozi 
vas Podgorica, do osnovne šole Št. 
Jurij (4. kontrolna točka), do Male 
vasi, zavijemo na Kobiljek, naprej 
pod Cerovim do Trontlja (5. kon
trolna točka) in preko podlomskih 
travnikov na Zg. Slivnico (6. kon
trolna točka) se spustimo do 
železniške postaje Slivnica, preko 
travnikov na Malo Mlačevo, mimo 
posestva Boštanj in boštanjskega 
gradu na Lobček (7. kontrolna toč
ka), kjer pri postajališču zavijemo 
levo in gremo mimo najlepše 
razgledne planote na Grosupeljs
ko kotlino, mimo železniške post

aje Mlačevo proti začetku Velikega 
Mlačevega in preko makadamske 
poti proti Gatini, skozi Gatino proti 
čebelarskemu domu (8. kontrolna 
točka) in vračanje na izhodišče do 
centra Grosupljega in proti izhod
iščni postaji, kije za nekatere lah
ko železniška postaja, za nekatere 
pa motel Grosuplje. 
Ta pot je dolga približno 28 km, 
ni velikih vzponov, tako, da je 
primerna za vse starosti, toda 
razgledi, ki jm boste doživeli na 
tej poti, so enkratni, neponovljivi 
in malo je dolin in kotlin, ki ima 
vse to. Kdor enkrat prehodi to pot, 
jo bo prehajal vsako leto najmanj 
enkrat. 
Krajani Grosupljega si lahko 
izberejo izhodiščno točko že
lezniško postajo ali motel, vsi os
tali prebivalci ostalih krajev pa 
si za svoje izhodišče izberejo svo
jo najbližjo kontrolno točko. 
Tisti brez kondicije pa lahko to 
pot prehodijo tudi po delih dva
krat ali večkrat. Predlagam g. 
županu in občinskemu svetu, da 
to pešpot Po obronkih Grosupel
jske kotline uvrsti v program jav
nih prireditev občine Grosuplje. 
Prireditev zahteva minimalna fi
nančna sredstva, kontrolne točke 
pa naj prevzamejo v posameznih 
krajih že sedanje organizacije 
občanov, kot so Krajevne skupno
sti, Turistična društva, Turistična 
zveza, Planinsko društvo, Zveza 
kulturnih organizacij, Zveza 
športnih organizacij, upokojenci 
in drugi. 
Predlagam, daje prireditev enkrat 
letno in sicer I. nedeljo v septem
bru ali oktobru. Lahko pa sta dva 

pohoda, na primer ob koncu apri
la oziroma za praznik dela. 
Mislim, daje ta pot tako edinstve
na, da bi sčasoma morala prerasti 
okvire občinskih meja, saj zahteva 
minimalna finančna sredstva, 
mogoče neko izkaznico, kamor bi 
se evidentirali žigi na kontrolnih 
točkah. 
Po prehojeni poli pa naj bi vsak 
pohodnik dobil spominsko znač
ko, ki naj bi ga spominjala, daje 
nekaj storil za lastno zdravje, 
združevanje družinskih, uličnih, 
sosedskih in drugih vezi. 
Vsak si izbere smer poti, važno je, 
da zbere vse kontrolne žige. 

Pohod bi se začel ob 6. uri zjutraj 
in končal ob 6. uri zvečer. Z malo 
reklame pa bi pritegnili tudi števil
ne pohodnike iz Ljubljane in sča
soma iz cele Slovenije in to je na
jcenejša promocija občine, naših 
krajev, turizma, gostinstva in tudi 
ostalega. Neprecenljiva pa je ta 
pot za šole, ki bi jo morale ob
vezno vključevati v svoje pro
grame. Doživite to pot enkrat in 
ljubili boste Grosuplje za vedno 
in vedno več bo takih, ki se bodo 
zavedali, v kakšnem rajskem okol
ju živimo. Prenesimo lepote teh 
doživetij tudi na druge. 

Anton ŽITNIK 

miz 
D R O G E R I J A 
A d a m i č e v a 26, tel.: 763-656 

Hranilnica 

LON d.d. Kranj 

Spoštovani podjetnik, obrtnik 
v mesecu JUNIJU smo za Vas znižali obrestne mere 

Ugodne kredite pa nudimo tudi vašim kupcem - potrošnikom 

V hranilnici lahko plačate vaše položnice z najmanjšo provizijo 

in kupujete ter prodajate valuto 

POKLIČITE NAS NA T E L E F O N 764-300 IN 764-600 

IN SE PREPRIČAJTE! 

Poslovna enota 
M A C R O 
Grosuplje 

Kolodvorska 3 
Telefon: 061/764-600 

061/764-300 
Faks: 061/761-719 

Grosupeljski odmevi - Ustanovitelj je občinski svet občine Grosuplje -Uredniški odbor: Ivo Brečič, Barbara Pance, Andreja Podlogar, Matjaž 
Trontelj in Anica Zajec. - Glavna in odgovorna urednica Alenka Adamič -Tehnična urednica Alenka Adamič - Lektorica Marija Samec - Naslov 
uredništva Kolodvorska 2, Grosuplje - Računalniški prelom U&D, Ulaga - Tisk GRAFIS Grosuplje - Rokopisov in fotografij ne vračamo. Glasilo 
izhaja enkrat mesečno v nakladi 4.500 izvodov in ga prejemajo vsa gospodinjstva v občini brezplačno. Glasilo občine spada med proizvode, za 
katere se plačuje davek od prometa proizvodov po stopnji 5 odstotkov. 


